
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شــهری و فرآورده های 
کشــاورزی شهرداری کرج با اشاره به حضور شهرداری کرج در 
نمایشگاه »ایران ریتیل شو«، گفت: توجه به رویکردهای نوین 

صنعت خرده فروشی ضروری است.
بــه گزارش پایگاه خبری اکو البرز ، احمد خیری ظهر امروز 
در جمع خبرنگاران با اشاره به حضور شهرداری کرج در دومین 
نمایشگاه بین المللی مراکز خرید، مجتمع های تجاری، رویکردهای 
نوین صنعت خرده فروشی و صنایع وابسته »ایران ریتیل شو«، 
گفت: خوشبختانه متولیان این حوزه از این نمایشگاه استقبال 

چشمگیر داشته اند.
وی با تاکید بر اینکه تربیت نیروی انسانی در حوزه های توزیع 
مویرگــی، توجه به کیفیت خدمات، توجه به رویکردهای نوین 
این صنعت و تعامل با تجربه ها و دستاوردهای جهانی در زمینه 
خرده فروشی بخشی از دستاوردهای این نمایشگاه است، گفت: 
برگزاری این دوره از نمایشگاه و استقبال از غرفه شهرداری باعث 
شد مذاکرات جدیدی با محوریت پروژه های نوین در دستور کار 

سازمان قرار گیرد.
رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شــهری و فرآورده های 
کشاورزی شهرداری کرج اضافه کرد: به هر روی برگزاری چنین 
نمایشگاه هایی اگر بتواند با تعامل جهانی قابل قبولی همراه باشد 
و متناسب با عنوان بین المللی خود منشاء تحولات مثبت شود، 
می تواند به بهینه سازی استراتژی ها و رویکردهای بومی در آینده 
کمک کند.خیری تاکید کرد: اگر قبول داشته باشیم که صنعت 
خرده فروشــی در جهان با ارزشی بیش از هفت میلیارد دلار به 
بلوغ کامل رسیده است، این صنعت در کشور ما در حقیقت در 
وضعیت جنینی خود قــرار دارد، چراکه این صنعت در جهان 
سابقه ای بسیار دیرینه دارد و در این حوزه پیشتاز است و برگزاری 
چنین نمایشگاه هایی می تواند ضمن پرکردن این فاصله، به بهبود 

علمکرد اقتصادی کشور در شرایط فعلی نیز منتهی شود.
وی همچنین اضافه کرد: معرفی ظرفیت های شــهر کرج و 
جلب مشارکت فعالان اقتصادی برای سرمایه گذاری در صنعت 
خرده فروشــی و ارائه خدمات مطلوب به شهروندان کرجی با 

رویکردی نوین مدنظر است و به جد چیگیری می شود.
گفتنی اســت؛ دومین نمایشــگاه بین المللی مراکز خرید، 
مجتمع های تجاری، رویکردهای نوین صنعت خرده فروشــی و 
صنایع وابســته »ایران ریتیل شو« پنجم دی ماه در تهران کار 
خود را آغاز کرده است و فردا با برگزاری مراسم اختتامیه به کار 

خود پایان خواهد داد.
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قانون جدید به انتخابات آتی 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس در نشست خبری:

 ســخنگوی هیأت رئیسه مجلس در یک نشست خبری و در پاسخ به سؤالات 
خبرنــگاران از عملکرد مجلس یازدهم دفاع کرد. محمد حســین فرهنگی در این 
نشست همچنین توضیحاتی درباره برخی طرح های مجلس و شائبه ها و انتقادهای 
موجود بر آنها همچون طرح اصلاح قانون انتخابات ریاســت جمهوری داد و گفت 
که به هر حال آنچه در صحن تصویب می شود نظر نمایندگان است و ممکن است 
با ایرادهایی در شــورای نگهبان روبه رو شــود. با این حال او تأکید کرد که تلاش 
می شود این طرح به انتخابات 1400 برسد. به گزارش خانه ملت، فرهنگی با اشاره 
به برخی از شبهات و ادعاهای مطرح شده در خصوص اقدامات مجلس برای اصلاح 
قانون انتخابات ریاســت جمهوری توســط برخی از رسانه ها، تأکید کرد: فلسفه و 
انگیزه اصلی مجلس در پیگیری این موضوع این است که شاهد ثبت نام های بی رویه 
نامناســب گذشــته نباشــیم که گاهی برخی از آنها به آبروی نظام آسیب می زد. 
سخنگوی هیأت رئیسه ادامه داد: مصوبات نمایندگان الزاماً نهایی نیست، شاید در 
شورای نگهبان ایراداتی نسبت به آن گرفته شود که این موضوع حق قانونی شورا 
به شمار می رود. به عنوان مثال گفته می شود دایره ثبت نام ها به سمتی برده شده 
که خارج از احکام قانون اساســی مانند اصل 115 اســت؛ مسلماً شورای نگهبان 
در این موضوع دقت خواهد داشت و امکان مخالفت با برخی جزئیات وجود دارد.

نماینده تبریز در مجلس، گفت: در شــبهات طوری موضوع بیان شده که مجلس 
درصدد صدور مجوز برای نظامیان اســت؛ درحالی که این مجوز از ابتدای انقلاب 
وجود داشته و هیچ اقدام جدیدی در این باره انجام نشده است. به عنوان نمونه در 
اولین انتخابات ریاست جمهوری که برگزار شد یکی از دریاداران مطرح ارتش در 
آن زمان شرکت کرد و در ادوار بعدی نیز این رویه وجود داشته است؛ قانون اساسی 

در این زمینه منع نکرده است و ما هم نمی توانیم آنها را منع کنیم.
وی افزود: در خصوص اینکه چرا موضوع یاد شــده در گذشته از سوی مجلس 
پیگیری نشــده باید عنوان کرد شــورای نگهبان برداشتش این بود که این امر با 
اختیاراتی که شــورا دارد متناقض است لذا اجازه ورود نداده اند اما وقتی مشاهده 
شــد آنچه اختیارات شورای نگهبان است برای دستگاه های مجری )وزارت کشور( 
لازم الاجرا نیســت و نمی توانند به بحث ثبت نام ها وارد شوند؛ موافقت کردند این 
موضوع از ســوی مجلس بررسی شــود. وی ادامه داد: اینکه گفته می شود با این 
طرح مشخصاً رقبایی حذف می شوند باید گفت کدام ماده و حکم رقیبی را حذف 
می کند؟ اصلًا محور چه کســی است که رقبای او با این اصلاحات حذف خواهند 

شد. این موارد حاشیه ســازی هایی است که توسط برخی رسانه ها انجام می شود 
و خلاف واقع اســت. این عضو هیأت رئیســه در پاســخ به سؤالی درباره رایزنی با 
شــورای نگهبان هم افزود: این قانون به انتخابات آتی می رسد و حتی اگر شورای 
نگهبان ایراد بگیرد، مجلس آن را بعد از دریافت نظرات شورای نگهبان به مجلس، 
خارج از نوبت بررسی می کند.وی افزود: در شکل گیری چنین طرحی نظر شورای 
نگهبان اخذ شده اســت و پشتوانه ای به نام مرکز پژوهش ها داریم که نظرات آنها 
نیز تا حدود زیادی اعمال شده است؛ آنچه که در صحن علنی کم و زیاد می شود 
جدید هســتند و رایزنی درباره آنها نشــده است در نتیجه ممکن است در شورای 
نگهبان مورد بحث واقع شــده و ایراد گرفته شــود.فرهنگی درباره طرح شفافیت 
آرای نمایندگان نیز گفت: این طرح در روزهای ابتدایی آغاز به کار مجلس یازدهم 
اعلام وصول شد و به کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس رفت که به دلیل اهمیت 
آن، به اســتناد آیین نامه داخلی به مرکز پژوهش های مجلس ارجاع شــد که بعد 
از بررســی های صورت گرفته به کمیسیون بازگشت تا جزئیات آن رسیدگی شود. 
وی افزود: تأکید داریم در کنار شــفافیت آرا، از اســتقلال مجلس مراقبت شود و 
نمایندگان نیز تحت فشار قرار نگیرند. لذا به دنبال این هستیم که نتیجه این قانون 
شفافیت در کنار حفظ جایگاه و  شأن نمایندگان و مجلس باشد. فرهنگی در ادامه با 
اشاره به تصویب طرح شفافیت آرای نمایندگان در کمیسیون و قرار گرفتن آن در 
سامانه، عنوان کرد: پیشنهادات نمایندگان طی ده روز اخذ شد و با توجه به عادی 
بودن طرح قرار شــد به اســتناد ماده 100 آیین نامه داخلی مجلس با جمع آوری 
امضا آن را خارج از نوبت بررسی کنیم. فرهنگی در پاسخ به سؤالی درباره کلیات 
لایحه بودجه 1400 و میزان همخوانی آن با عدم وابســتگی به درآمدهای نفتی، 
اظهار داشــت: جواب آن منفی است و همخوانی وجود ندارد؛ وابستگی بودجه به 
نفت بســیار بالا بوده و درآمدها خوش بینانه دیده شــده و هزینه های برآوردشده 
نیز اجتناب ناپذیر اســت که در صورت عدم تحقق درآمدها کشور دچار مشکلات 
فراوانی می شود.وی همچنین با اشاره به نظرات مختلف نمایندگان درباره تصویب 
کلیات لایحه بودجه، توضیح داد: لایحه بودجه در صورت رد شدن به دولت ارجاع 
می شــود که آنها نیز دو هفته فرصت دارند گزارش آن را بعد از بررسی به مجلس 
بدهند که این بار در کمیســیون بررسی نمی شود بلکه مستقیماً به صحن مجلس 
می آید تا کلیات آن بررســی شود که در صورت تأیید، به کمیسیون تلفیق لایحه 

بودجه خواهد رفت تا بررسی آن ادامه یابد.

احمد خیری :  توجه به 
رویکردهای نوین صنعت 
خرده فروشی ضروری است

نشانه های روشنی از بازآفرینی در اقتصاد مشاهده  می شود. رشد تولید 
در فصل تابستان به 1/ 5 درصد رسید که سهم بخش غیرنفتی در این 
رشــد ۸/ ۲ درصد بود. در صورت ادامه این رشــد ها در دو فصل آینده، 

اقتصاد به طور کامل از رکود خارج می شود.
در ایــن صورت، اقتصــاد با خــروج کامل از رکود شــرایط عادی 
 خود را ادامه می دهد. شــرایط عادی اقتصاد هم چیزی نیســت به جز 
روند رشد بلندمدت. اما روند بلندمدت ـ دست کم در یک  دهه گذشته 

ـ چگونه بوده است؟
در دو دهه گذشــته، تولید ناخالص سرانه یا همان تولید به ازای هر 
ایرانی فراز و فرودهای بســیاری را تجربه کرده اســت. اما فارغ از این 
چرخه های تجاری کوتاه مدت، روند بلندمدت تولید سرانه تا پایان دهه 

۸0 خورشیدی صعودی بود.
 اما از ابتدای دهه ۹0 خورشیدی نه تنها رشد بلندمدت ناپدید شد، 
بلکه تولید ســرانه افت نیز داشت؛ به گونه ای که تولید سرانه در تابستان 
سال جاری نسبت به سال 1۳۹0، در حدود 1۳ درصد کاهش یافت. تولید 
غیرنفتی سرانه نیز همین روند را البته با نوسانات بسیار کمتری دنبال 
 Secular( کرده اســت. این پدیده در ادبیات اقتصاد کلان، رکود مزمن

Stagnation( نامیده می شود.
بر اســاس این مشــاهدات می توان نتیجه گرفت که اقتصاد بعد از 
خروج از رکود و احتمالا از ابتدای ســال آینده به روند بلندمدت خود 
بازمی گردد، ولی همچنــان نگرانی از اینکه روند بلندمدت همان رکود 

مزمن باشد وجود دارد.
 ذکر این نکته ضروری اســت که نمی توان رکود مزمن را با اجرای 
سیاســت های پولی یا بودجه ای انبساطی بر طرف ساخت. رکود مزمن 
اغلب از مشکلات ساختاری نشات می گیرد؛ اگر ساختارها از رشد فناوری 
و انباشت سرمایه های فیزیکی و انسانی حمایت نکنند، بهره وری نیروی 

کار رشد نمی کند و نباید انتظار شکوفایی اقتصادی داشت.
تا ابتدای دهه ۹0 خورشــیدی، وجود درآمدهای نفتی این امکان را 
فراهم کرده بود تا تامین مالی سرمایه گذاری و انباشت سرمایه فیزیکی 

به راحتی صورت گیرد. 
همچنیــن روابط تجاری امکان بهره مندی از دانش های ضمنی لازم 
برای رشد فن آوری را ممکن می ساخت. به نظر می رسد با کاهش حجم 
درآمدهای نفتی و تجارت خارجی در یک دهه گذشته، انباشت سرمایه 
و دســتیابی به دانش های ضمنی محدود شده باشد و اینها علل اصلی 

رکود مزمن بوده اند.
 اگــر این را بپذیریم که نفت جایگاه قبلی خود را در اقتصاد جهانی 
از دســت داده و به یک کالای اولیه )commodity( تبدیل شده است، 
نباید افق های روشــنی برای قیمت نفت متصور شد. در نتیجه، حتی با 
برطرف شدن محدودیت های بین المللی همچنان منابع کافی تامین مالی 

سرمایه گذاری و انباشت سرمایه وجود نخواهد داشت. 

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام استان تهران با بیان 
اینکه بدلیل عرضه گسترده مرغ در روزهای اخیر قیمت این 
محصول کاهش یافته است، اعلام کرد: در برخی نقاط تهران 
قیمت مرغ حتی پایین تر از نرخ مصوب در حال عرضه است.

رضا سالمی در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: عرضه گسترده 
مرغ گرم و منجمد بدلیل افزایش غیر متعارف این محصول در 
دستور کار اداره کل پشتیبانی امور دام استان قرار گرفت که 
پس از حدود یک ماه این قیمت به تعادل رســید. وی افزود: 
قیمت مرغ در تهران تا کیلویی ۳0 هزار تومان رسیده بود که 
با عرضه گسترده آن تا حدودی قیمت این محصول کاسته شد. 
مدیرکل پشتیبانی امور دام استان تهران ادامه داد: در میدان 
بهمن تهران مرغ با قیمت کیلویی 1۸ هزار و 500 تومان در 
حال عرضه اســت و همچنین در برخی نقاط تهران نیز مرغ 
با قیمت کیلویی کمتر از ۲0 هزار تومان و حتی کمتر از نرخ 
مصوب عرضه می شود.وی خاطرنشان کرد: با ایجاد تعادل  در 
قیمت مرغ منجمد در میادین میوه و تره بار و سایر فروشگاه 
های زنجیره ای کمبودی در عرضه این محصول وجود ندارد.

سالمی همچنین درباره علت اصلی افزایش تخم مرغ نیز 
گفت:  شبکه عرضه تخم مرغ بدلیل سنتی بودن آن شاهد تعدد 
واسطه ها هستیم که این امر موجب افزایش این محصول می 
شــود. وی تاکید کرد: در حال ترمیم شبکه توزیع تخم مرغ 
هستیم و به همین منظور سردخانه تهرانپارس را ساماندهی 
کردیم و تلاش داریم تخم مرغ را با قیمت مصوب به دســت 
مردم برســانیم.مدیرکل پشــتییبانی امور دام استان تهران 
خاطرنشــان کرد: در روزهای اخیــر با عرضه پایدار و منظم 
قیمت تخم مرغ به شــانه ای حدود ۲۸ هزار تومان رسید و 
تلاش داریم قیمت این محصول نیز به ثبات و پایداری برسانیم.

قیمت مرغ در تهران 
کاهش یافته است
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/08

شماره : 987

بوی بهبود ز اوضاع جهان می شنویم ؟
در این روزها که همه ارکان نظام در تکاپوی خنثی یا رفع تحریم های آمریکا 
علیه کشــور هستند و از سویی بررسی مجدد FATF در دستور کار قرار گرفته 
است شاید از یک منظر بتوان گفت: »بوی بهبود ز اوضاع جهان می شنویم.« اما از 
منظر دیگر، بدون تغییر ساختار سیاست گذاری و اجرایی کشور نمی توان امیدوار 

بود در مسیر مطلوب قرار گرفته ایم.
هنوز سیاســت گذاران بدون مشورت با فعالان اقتصادی شناسنامه دار، قوانین 
و مقررات جدید وضع می کنند. جای خالی اصلاح بخشــنامه ها و دستورالعمل ها 
مبتنی بر شرایط کنونی دیده می شود. در این پازل به هم ریخته، سیاست زدگی 
در تصمیمات قوای مختلف نیز به چشم می خورد. ناکارآمدی در سیستم اجرایی 
به دلیل عدم شایستگی مدیران میانی و ارشد موج می زند. به دلیل نفوذ فساد در 
بدنه سیستم اداری، هیچ خدشه ای به جایگاه »امضای طلایی« وارد نشده است. 
گذشته از اینکه موازی کاری  دستگاه های اجرایی پایانی ندارد. درحالی که رهبری در 
سخنرانی های اخیرشان بر اصلاح ساختار داخلی کشور تاکید کرده بودند. ساختاری 
که اگر در آن اصلاحی رخ ندهد، بدون تردید فعالان اقتصادی بخش خصوصی در 
جاده سنگلاخ تحریم های داخلی و خارجی به ورطه نابودی کشیده خواهند شد.  
هرچند تاکنون به دلیل عدم اصلاح سیاســت ها و استراتژی ها برپایه علم اقتصاد، 
ناکارآمدی سیســتم اجرایی و فساد سیستمی ما شاهد تضعیف فعالان اقتصادی 
شناسنامه دار هستیم. بسیاری از آنها نیز با کمال تاسف از چرخه حیات اقتصادی 
خارج شدند.  این وضعیت هم صرفا شامل واردکنندگان نمی شود، بلکه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان نیز به چالش کشیده شدند. درحالی که قرار بود، در سال حمایت 
از تولید داخل، این بخش ها با رشد و پویایی بیشتری مواجه شوند. بنابراین تا زمانی 
که ساختار ناکارآمد و فسادپذیر موجود اصلاح نشود و تصمیمات منطقی و علمی 
جای سیاست های شتابزده و غیرفنی را نگیرد؛ حتی با خروج از تحریم و ورود به 
سیستم FATF به مدینه فاضله نخواهیم رسید. البته بی شک پول های بلوکه شده 
آزاد و سیستم انتقال پول بعد از سال ها روان می شود و می توانیم باجهان با کمترین 
دغدغه تعامل داشته باشیم. گذشته از اینکه سرمایه هایمان صرف تولید و تجارت 
واقعی می شود و از هدر رفت منابع کاسته می شود. از طرفی مصرف کنندگان نیز 
برای دســتیابی به محصولات با کیفیت هزینه های نامتعارف پرداخت نمی کنند. 
پس فارغ از تضاد آرا در آگاهی بخشــی صریح و صحیح به مسوولان امر در تمام 
نشست های عمومی و خصوصی تلاش کنیم؛ همان طور که تاکنون باخلاقیت و نفوذ 
مویرگی خود توانستیم در نقش سربازان پیاده نظام جنگ اقتصادی گام برداریم 
و به موفقیت های بزرگی دســت پیدا کنیم. ما می توانیم در عرصه اصلاح ساختار 
داخلی فعالیت کنیم؛ هرچند وعده های داده شده یا توافق های قانونی انجام شده 
هنوز به ثمر نرســیده است و بی گمان آنهایی که خود را به خواب زده اند را بسیار 

سخت می توان از خواب بیدار کرد.

بررســی آمارهــای نشــان می دهد که 
بخش های مختلف )بدون احتســاب تجارت 
خارجی( در دوران شــیوع کرونا 10۹ هزار و 

۲5 میلیارد تومان خسارت دیده اند.
به گزارش پایگاه خبری پایش آثار اقتصادی 
کرونا، امسال دولت با کاهش درآمدهای نفتی 
خود سعی به اصلاح نظام بودجه ریزی و تأکید 
بــر ایجاد درآمد پایدار برای اداره کشــور به 
خصوص درآمدهای مالیاتی داشته است. اما 
بــا همه گیری ویروس کرونا و تأثیرات منفی 
آن بر بخش های اقتصادی دیگر نمی توان به 

درآمدهای مالیاتی امید چندانی داشت.
همچنیــن از طرفــی کاهــش منابع و 
درآمدهــای دولت از بخش هــای مالیات و 
عوارض با افزایش هزینه های جاری دولت در 
بخش بهداشت و درمان و افزایش چشم گیر 

هزینه های حمایتی دولت همراه شده است.
بنابراین دولت اقدام به خصوصی سازی و 
واگذاری بخــش قابل توجهی از اموال تحت 
مالکیــت خود کرده اســت. اما بــا توجه به 
رکود چندســاله حاکم بر اقتصاد کشــور به 
علت تحریم ها جبران خسارت های ناشی از 
کرونا بر اســاس این اقدام دولت کار بســیار 

دشواری است.
 ســال های 1۳۹۷ و 1۳۹۸ ایــران دچار 
کاهش سرمایه ثابت در اقتصاد شد و این امر 
سبب کاهش ظرفیت بالقوه تولید و به دنبال 
آن کاهش رفاه شده است. از سوی دیگر بالا 
بودن نرخ تورم برای دو سال پیاپی 1۳۹۷ و 
1۳۹۸ و همچنین ادامه روند در سال 1۳۹۹ 
سبب کاهش توانایی بنگاه های اقتصادی برای 
ادامه فعالیت شــده است. تداوم این روند بر 
معیشت دهک های پایین تأثیرات مخرب و 
صعب العلاج خواهد داشت.بر طبق آنچه گفته 
شد شیوع ویروس کرونا به متأثر شدن شدید 
تقاضای کل و عرضه کل در اقتصاد ایران منجر 
شده است. به این صورت که در بخش تقاضا 
مصرف خانوار به علــت کاهش درآمد، عدم 
تمایل برای خرید، افزایش پس انداز به دلیل 
نا اطمینانی از آینده و کاهش صادرات به دلیل 
ملاحظات تحریمی و بهداشــتی کشورهای 
طرف تجاری به شدت کاهش پیداکرده است. 
از طرف عرضه نیز با شوک هایی مانند تعطیلی 
اجباری بخش عمــده ای از خدمات، افزایش 
هزینه و ســخت شــدن واردات مواد اولیه و 
آسیب دیدن زنجیره تولید کالا روبه رو است. 
بر اساس دسته بندی انجام شده از رسته های 
کســب وکارهای آسیب دیده از بیماری کرونا 
14 رســته اصلی از شــیوع ویــروس کرونا 
آسیب جدی دیده اند. این کسب وکارها بیش 
از چهار میلیون و ۸۳0 هزار شــاغل معادل 
۳۲.۲ درصد از اشتغال کل کشور را تشکیل 
می دهند. کاهش فعالیت این کســب وکارها 
بــه طور قطع رفاه خانوارهای زیادی را تحت 
تأثیر قرار می دهد. بر اساس نظرسنجی های 
انجام شــده از بخش خصوصــی، تولید در 
زمان شیوع کرونا ۶5 درصد کاهش پیداکرده 
است. 5۹ درصد کسب وکارها با کاهش تقاضا 
مواجه شده اند. همچنین 5۷ درصد کارگاه ها 
و فعالیت های اقتصادی با مشکل تأمین مواد 

اولیه برخورد کرده اند.

 بیکاری نزدیک به ســه میلیون 
نیروی کار در کرونا

متاسفانه در کشور یک مرجع آماری واحد 
و نظام آمــاری جامع و یکپارچه در رابطه با 
اشتغال و بیکاری وجود ندارد و مراکز و مراجع 
مختلف بر اساس تعاریف متفاوت و در خلأ یک 
کدینگ ملی و با روش های غیراستاندارد، هر 
از گاهی آمار بیکاری را اعلام می کنند. اخیراً 
نسخه آزمایشی سامانه ملی اشتغال و کسب 
و کار )LMIS( از سوی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی راه اندازی شده است، که می تواند 
در زمینه تعیین آمار واقعی )ثبتی و عملیاتی( 
اشتغال و بیکاری مؤثر باشد. بر اساس گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
بین ۷.5 تا 11 درصد از کالا و خدمات اقتصاد 
درنتیجه شیوع ویروس کرونا کاهش خواهد 
یافت. همچنین بین ۲.۸ تا ۶.4 میلیون نفر از 
شاغلین فعلی، متأثر از شیوع ویروس کرونا، 

شغل خود را از دست خواهند داد.
طبق گزارش سازمان تامین اجتماعی؛ بنا 
به تخمین یکی از پژوهش های انجام شده در 
مرکز آمار و داده های هیات  امنای ســازمان 
تأمیــن اجتماعی و صندوق های تابعه حدود 
۷.۶4 میلیون نفر )۳0 درصد( شاغلین کشور 
در بخش غیررسمی اشتغال دارند. با این فرض 
که 40 درصد از نیروی کار غیررسمی در سه 
دهک پایین درآمدی هستند طبق تخمین سه 
میلیون نفر شاغل بخش غیررسمی به شدت به 

حمایت اجتماعی نیاز دارند.
بر اســاس گزارش موسســه مطالعات و 
پژوهش هــای بازرگانی، در اردیبهشــت ماه 
سال 1۳۹۹ با شیوع بیماری کرونا، بسیاری 
از فعالیت های اقتصادی در واحدهای صنفی 
تعطیل شــد و اشــتغال زایی آن ها به شدت 
درخطر افتاده اســت. بر اساس بررسی های 
انجام شده تا قبل از بازگشایی اصناف کم خطر 
و متوسط ریسک در سطح کشور، در اصناف 
توزیعی از ۹50 رسته حدود 115 رسته فعال و 
بقیه غیرفعال و یا دارای فعالیت اندک بوده اند. 
در اصناف تولیدی نیز از ۹۸1 رسته، تنها ۸0 
رسته شغلی فعال و بقیه غیرفعال و یا دارای 
فعالیت اندک بوده اند. این وضعیت برای اصناف 
خدماتی و خدمات فنی بسیار نگران کننده بود 
و تقریباً رسته های شغلی این دو گروه از اصناف 
با تعطیلی مواجه هستند. با توجه به محاسبات 
انجام شده یک کاهش اشتغال موقتی حداقل 
سه میلیون نفر در اصناف مشاهده می شود. در 
بین گروه های چهارگانه اصناف، اصناف توزیعی 
با ۳5 درصد کاهش شغل با کمترین کاهش 
مواجه شده اند اما به دلیل سهم بالای آن در 

ایجاد اشتغال این کاهش بسیار بالا است.
اتــاق اصناف ایران؛ 5۷ گــروه صنفی از 
کرونا آسیب دیده و در مجموع ماهانه بیش 
از ۲۷ هزار میلیارد تومان )فقط شامل اجاره 
و دستمزد حداقلی کارکنان طی دو ماه اول 
شیوع کرونا( خسارت ایجاد شده است. طبق 
این محاسبات، در حدود 1.45 میلیون واحد 
صنفی به طور مستقیم از کرونا آسیب دیده اند. 
برآورد شــده تا پایان ســال جاری، مجموع 
خسارات وارده حداقل به ۲0۲.5 هزار میلیارد 

تومان برسد. 

 خسارت بیش از ۱۱ هزار میلیارد 
تومانی به کشاورزی و امنیت غذایی

حدود ۷5 درصد بهره برداران کشاورزی در 
ایران را کشاورزان کوچک مقیاس با مالکیت 
زمین)کمتر از پنج هکتار ( تشکیل می دهند 
یعنی بیش از دوسوم کشاورزان کمتر از پنج 
هکتــار زمین زراعی و بیــش از چهارپنجم 
باغداران کشاورز کمتر از پنج هکتار باغ دارند. 
این کشــاورزان در شرایط عادی بدون کرونا 
نیز در تأمین منابع مالی، ســرمایه گذاری در 
فناوری، به کارگیری روش های جدید تولید، 
به کارگیری ماشــین آلات و بــازار فروش با 
مشکلات مواجه هستند. بررسی شواهد آماری 
نشــان دهنده اثرگذاری ۷.۸ درصدی شیوع 
ویــروس در بخش مصرف و 10 درصدی در 
بخش صادرات، در ماه اسفند 1۳۹۸ است و 

درنتیجه میزان حداقل خسارت ناشی از این 
بحران در ماه اســفند 1۳۹۸ در حدود ســه 
هزار و ۲50 میلیارد تومان در بخش مصرف و 
۷00 میلیارد تومان در بخش صادرات تخمین 
زده می شــود. تداوم شیوع ویروس کرونا در 
ماه های فروردین و اردیبهشت 1۳۹۹ توانسته 
است دامنه خسارت ها را به صورت تصاعدی 

گسترش دهد.
همه گیری ویــروس کرونا ســبب افت 
قابل توجه میزان صادرات محصولات کشاورزی 
ایران شــده است. این خســارات به میزان 
114.1۶۷ هزار میلیارد ریال برای ۶0 هزار و 
5۷۹  واحد تا اردیبهشت سال 1۳۹۹ برآورد 

شده است.
درآمد کشاورزان به طور متوسط ۷.۸ درصد 
کاهش یافت و همچنین با توجه به کنترل و 
محدودیت های اعمال شده در مبادی گمرکات 
ایران، تجارت در بخش کشــاورزی نیز با 10 
درصد زیان روبرو شده است. مجموع خسارت 
وارده بر بخش کشــاورزی حدود 11.5 هزار 

میلیارد تومان گزارش شده است.

 کاهش ۱۶ میلیارد دلاری تجارت 
خارجی در دوران کرونا

 تجارت  خارجی ایران در ســال ۲0۲0 با 
کاهش 1۶ میلیــاردی به حدود ۷0 میلیارد 
دلار رســیده اســت. صادرات نفت ایران با 
توجه به تحریم ها و همه گیری ویروس کرونا 
به سختی آن هم در حجم بسیار اندک صورت 
پذیرفت. از حجم ارزش تجارت ۸5 میلیارد 
دلاری کشــور در سال 1۳۹۸، میزان واردات 
و صادرات کشــور به ترتیــب 4۳.۷ و 41.۳ 
میلیارد دلار بود. با توجه به شــیوع ویروس 
کرونا، پیش بینی می شــود حداکثر صادرات 
کشــور در ســال 1۳۹۹ به ۳0 میلیارد دلار 
برسد. این موضوع در حالی است که حداقل 
نیاز ارز وارداتی حدود ۳5 میلیارد دلار برآورد 
شده است. با این فرض که چنانچه ارز موردنیاز 
کالاهای اساسی کشور ثابت بماند، بیشترین 
کسری ارز به حوزه تولید اصابت خواهد کرد، 
زیرا بر اساس آمار موجود بیش از ۸0 درصد از 
واردات کشور را کالاهای سرمایه ای، واسطه ای، 

قطعات و مواد اولیه تشکیل می دهند.

 خســارت ۹ هزار میلیارد تومانی 
فرهنگ، گردشگری و صنایع دستی با 

شیوع کرونا
 بخش خدمــات در مجموع بیش از 50 
درصد تولید ناخالص داخلی ایران را به خود 
اختصاص داده که هرگونــه بحرانی در این 
بخش کل اقتصاد ایــران را با مخاطره روبرو 
خواهد کرد. لازم به ذکر است که این بخش 
قابلیت انبار محصولات و فروش بعد از کرونا 
را ندارد و درنتیجه درآمدهای ازدســت رفته 
در ماه هــای بعد جبران نمی شــود. در زیر 
بخش های خدمات، صنعت گردشــگری که 
در سال های اخیر از رونق بسیار قابل توجه در 
بخش زیارتی و درمانی برخوردار بوده آسیب 

جدی خواهد دید.
بر اساس گزارش وزارت میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دســتی در سال 1۳۹۸ 
حدود 10 میلیون نفر گردشگر خارجی وارد 
کشور شــده اند و انتظار می رود به این دلیل 
که فصول بهار و تابستان زمان مناسبی برای 
ورود گردشگران خارجی به کشور است بیش 
از ۷0 درصد این درامدهای ارزی ناشــی از 
ورود گردشــگران در سال 1۳۹۹ در معرض 
خطر قرارگرفته و فعالان بخش گردشگری با 
کاهش ۸0 درصدی فروش خود روبرو شده اند.

پیامد استمرار وضعیت بحرانی همه  گیری 
کرونا و تعطیلی  های سراسری مراکز فرهنگی، 
هنری و رسانه  ای و همچنین توقف رویدادهای 
متنوع ملی و بین  المللیِ بخش فرهنگ، هنر 
و رســانه در ۶ ماه نخست امسال، خسارات 
بسیاری را بر کسب و کارها و فعالان اقتصادی 

بخش وارد آورد.
بنابر فرآیند ثبت اطلاعات فعالان اقتصادی 
آسیب  دیده برای ارائه به وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، 1۸۶ هزار نفر فعال آسیب  دیده، 
شناسایی و میزان خسارت وارده بر سه رسته 
اصلی فعالیت  های اقتصادی فرهنگی، هنری 
و رسانه  ای بر مبنای اطلاعات دریافتی تا پایان 
شهریور ماه ۹۹، حدود سه هزار میلیارد تومان 
و بــا تخمین منطقی تا پایان آذرماه بیش از 

چهار هزار میلیارد تومان برآورد شد.
علاوه بر این شاغلان رسمی بیکار شده در 
تأسیسات گردشگری از ابتدای شیوع کرونا تا 
پایان مردادماه ســال جاری ۷۸ هزار و 505 

نفر بوده اند.

 کرونــا 2۵ هزار میلیارد تومان به 
بخش های درمانی خسارت زد

بخش های درمانی خارج از کشور بر اساس 
گزارش حلال احمر تا پایان اردیبهشــت ماه 
امســال به میزان یک  میلیون و سیصد هزار 
دلار خســارت دیده اند.همچنین با توجه به 
خسارت های شدید شیوع کرونا و تحریم ها، 
کارانه کادر درمانی بیمارستان های دانشگاه ها 
و دانشکده های علوم پزشکی تا پایان تیرماه 
جاری بالغ بر ۹ هزار میلیارد تومان است که از 
این مبلغ 5.۶ میلیارد تومان مربوط به معوقات 
سال 1۳۹۸ است که مقرر شده پرداخت شود. 
اما معوقات امسال با مشکل در تامین اعتبار 
برای پرداخت روبه رو هستند. علاوه بر این در 
حوزه تحقیقات و فناوری بخش بهداشت در 
حدود 1000 میلیارد تومان خسارت به کشور 

وارد شده است.
عــلاوه براین در حوزه درمان خســارات 
واردشده ذیل ســازوکارهای مختلف شامل 
افت درآمدهای اختصاصی بیمارســتان ها به 
شکل متوســط ۳0 درصد بوده که در هفت 
ماهه )منتهی به مهر( امســال باعث کاهش 
درآمد به میزان پنج هزار میلیارد تومان شده 
اســت.هزینه اقلام حفاظتی برای بیماران و 
کادر درمان نسبت به سال گذشته چهار هزار 

میلیارد تومان افزایش داشته است.
افزایش ساعت کاری سبب پرداخت 445 
میلیارد تومان پرداختی اضافه به کادر درمان 

شده است.
ارتقــای سیســتم اکســیژن طبــی در 

بیمارستان های علوم پزشکی در حدود ۲50 
میلیارد تومان هزینه در بر داشته است.

هزینه تامین تجهیزات پزشــکی مراکز 
درمانی کشور به میزان 5.5 هزار میلیارد تومان 

افزایش یافته است. 
ناتوانــی در پرداخت اعتبــارات مربوط 
به بیماران روانی، ســوختگی، مسمومین و 
مصدومین غیر تصادفــی ، بیماران خاص و 
صعب العلاج به میــزان ۲00 میلیارد تومان 

رسیده است. 
درآمد آزمایشگاه های دولتی و غیر دولتی به 
دلیل عدم مراجعه حضوری به ترتیب  به میزان 
500 میلیون تومان و ۲ هزار میلیارد تومان 
افت داشــته است. همچنین هزینه تفکیک 
محیط های بیماران در آزمایشگاه های کشور 
به میزان ۲5 میلیــارد تومان افزایش هزینه 

داشته است.
هزینه خرید تجهیزات و لوازم آزمایشگاهی 
مورد نیاز برای انجام تســت های تشخیصی 
مولکولی کوویــد 1۹ به میزان ۳۷5 میلیارد 
تومان بود و در مجموع خسارت وارد شده به 
حوزه سلامت ناشی از بیماری کرونا در حدود 
۲5 هزار میلیارد تومان تخمین زده می شود.

خســارت 150 میلیارد تومانی کرونا به 
بخش جوانان  

بــا توجه به فعال بودن حــدود ۳۲ هزار 
باشگاه ورزشی در سطوح مختلف در کشور، 
طبق بررسی های انجام شده، باشگاه های فعال 
در کشــور هر یک بین 5 تا 45 نفر کارکنان 
داشته که چنانچه خسارت وارده بر باشگاهی 
با حداقل کارکنان موردمحاســبه قرار گیرد 
، ماهیانه حدود ۲50 میلیون ریال خســارت 
برآورد می شــود. مجموع خســارت تقریبی 
ناشی از شیوع ویروس کرونا برای مدت ۶ ماه 
در حوزه های مرتبط با جوانان 110 میلیارد 
تومان برآورد می شود که با تخمین منطقی 
این خسارت تا پایان آذرماه به بیش از 150 

میلیارد تومان رسیده است.

 کرونا و خســارت بیش از ۱۰ هزار 
میلیارد تومانی به بیمه  

شــیوع ویروس کرونا تأثیر قابل توجهی 
در نظام تولیدی کشــور و به تبع بر صنعت 
بیمه کشــور دارد. با توجه به تعدیل نیروی 
کار موجــود، افزایش تعداد تــرک کارهای 
اعلام شده از سوی کارفرمایان مشمول قانون 
تأمین اجتماعی، کاهش تولید و عدم امکان 
جذب نیروی کار جدید در کارگاه ها تنها در 
اسفندماه سال 1۳۹۸ ، فروردین، اردیبهشت 
و خردادماه ســال جاری بــه ترتیب 1500، 
۳000 ، ۲۹00 و ۲500 میلیارد تومان منابع 

حق بیمه کاهش داشته است.
همچنین توقــف و کاهش بخش عمده 
انجام بازرسی دفاتر قانونی اشخاص حقوقی 
در ماه هــای اســفند 1۳۹۸ و فروردیــن و 
اردیبهشــت ماه ســال جاری بیش از 1000 
میلیارد تومان فرار مالیاتی به همراه داشــته 
است. علاوه بر این ها در سال 1۳۹۸ بیش از 
۹50 هزار نفر از رانندگان حمل ونقل درون و 
برون شهری با پرداخت 1۳.۷ درصد حق بیمه 
سهم خود، از 1۳.5 درصد سهم هدفمند سازی 
یارانه ها برخوردار بوده اند که با توجه به وضعیت 
جاری ، مبلغ امهال حق بیمه سهم راننده در 
دوماهه اول سال 1۳۹۹ بابت هرماه بیش از 

۳00 میلیارد تومان است.

 ضرر 2۵ هزار میلیارد تومانی کرونا 
به بخش حمل و نقل 

با شیوع ویروس کرونا و وضع محدودیت های 
ناشی از آن صنعت حمل ونقل در هر دو حوزه 
مسافری و باری دچار ضرر قابل توجهی در 5 
ماهه ابتدای سال 1۳۹۹ نسبت به سال 1۳۹۸ 
شده است. بررسی آمار عملکردی وزارت راه و 
شهرسازی  نشان می دهد میزان کل خسارت 
وارده بر حوزه های مختلف حمل ونقل کشور، 
از دوران شیوع ویروس کرونا )اسفند 1۳۹۸ 
تــا مرداد 1۳۹۹(، 4.5 هــزار میلیارد تومان 
بوده اســت که بخش هوایی و ریلی ســهم 
قابل توجهی از خسارت حاصله  )۹0 درصد( 

را متحمل شده اند.

خسارت ۱۰۹ هزار میلیارد تومانی کرونا به بخش های مختلف

 
 

 خبر
آخرین وضعیت کالاهای متروکه در بنادر

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: بیش از ۷00 هزار تن کالا و 
۲0 هزار TEU کالای کانتینری در فرایند متروکه شدن قرار دارند و صاحبان 
کالایــی که بدون عذر موجه و بیش از حد کالایشــان را در بنادر نگه دارند، 
مشمول تعرفه های تصاعدی خواهند شد.چند ماهی است مساله ماندگاری بیش 
از حد کالاهای اساســی و دیگر محصولات وارداتی در بنادر و گمرکات کشور 
مشکل دار شــده و در این بازه زمانی مسئولان دستگاه های مختلف هشدارها 
و اولتیماتوم های بســیاری به صاحبان این کالاها داده اند اما به نظر می رســد 
برخی از این واردکنندگان تعمدا کالای خود را در بنادر نگه می دارند که البته 

انگیزه های غیرموجه متعددی برای خودشان دارند.
محمد راستاد - مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی- در این باره به ایسنا 
گفت: به صورت روتین صاحبان کالایی که بدون داشتن عذر موجه و با وجود 
انجام شــدن تشریفات لازم کالاهایشــان بیش از حد در بنادر بماند مشمول 
تعرفه های تصاعدی خواهند شد که البته این مکانیسم تعرفه ای خود در سرعت 
بخشیدن به ترخیص کالاها از بنادر کمک کردند.وی با بیان اینکه تعرفه های 
تصاعدی و دیگر جریمه ها برای صاحبان کالایی که تعمدا بار خود را ترخیص 
نمی کنند، بخشیده نخواهد شد، گفت: فرایند متروکه شدن کالا دارای مراحل 
قانونی و روتینی است و صاحبان کالایی که بیش از بازه زمانی مشخصه اعلام 
شده کالایشان در گمرک باقی بماند ضمن اینکه مشمول تعرفه های تصاعدی 
می شوند پس از تذکرات و هشدارهای داده شده به آنها، کالاهایشان در فرایند 
متروکه شدن قرار می گیرد.مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: 
در حال حاضر بیش از ۷00 هزار تن کالا و از نظر کانتینری بیش از ۲0 هزار 

TEU کالا در فرایند متروکه شدن در بنادر قرار گرفته اند.
راستاد اظهار کرد: سازمان بنادر و دریانوردی طبق وظیفه ذاتی خود همواره 
با سرعت و دقت بالا نسبت به تخلیه و بارگیری کالاها از کشتی اقدام می کند 
و در این زمینه نرم بسیار بالایی در مقایسه با استانداردهای بین المللی دارد و 
همین مســاله سبب شده تا هیچ دموراژی بابت پایین بودن سرعت و کیفیت 

تخلیه و بارگیری کالا به کشور و صاحبان کالا تحمیل نشود.

 دو راهکار فروش ۵۰۰۰ میلیارد تومان سهام عدالت
در حالی که بیش از یک ماه اســت که فروش ســهام عدالت متوقف شده 
است شورای عالی بورس در آخرین تصمیمات خود روش هایی را برای فروش 
5000 میلیارد تومان ســفارش فروش سهام عدالت مصوب کرده است.فروش 
سهام عدالت که به دلیل افزایش حجم فروش باعث برهم خوردن تعادل بورس 
شــده بود حدود یک ماه پیش متوقف شــد و مشمولانی که روش مستقیم را 
برای ســهام خود نمی توانســتند اقدام به فروش سهام خود کنند دراین راستا 
شورای عالی بورس روش هایی را برای این موضوع مصوب کرده اند.براین اساس 
صندوق های با درآمد ثابت که در حال حاضر می تواند تا ۲0 درصد سبد سهام 
خودشان را به سهام اختصاص دهند باید تا 50 درصد پرتفوی سهام صندوق را 
سهام عدالت بخرد.از سوی دیگر صندوق های با درآمد ثابت درخواست داده اند 
تا یک صندوق سهامی تاسیس شود و منابع آن را نهادهای مالی بازار سرمایه 
مانند تامین ســرمایه ها، شرکت های سرمایه گذاری و هلدینگ ها تامین کنند 
و ســهم را بخرند.براین اســاس به گفته مسئولان با این دو راهکار ایجاد شده 

5000 میلیارد تومان سفارش فروش سهام عدالت انجام می شود.

 هر چه سریعتر علت افزایش قیمت قیر، سیمان و فولاد روشن 
شود

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با انتقاد از افزایش قیمت قیر و فولاد و 
سیمان خواستار پیگیری این موضوع از سوی دولت شد.

علی نیکزاد در جلســه علنی مجلس در تذکری خطاب به معاون پارلمانی 
رئیس جمهور بیان کرد: گزارشــاتی رسیده که کالاهای اساسی از جمله برنج 
در گمرکهای کشور دپو شده است و بنده این موضوع را به اطلاع شما رساندم 
اما دیگر دیر شده بود. نمایندگان همچنان انتظار پیگیری این موضوع را دارند.

وی در ادامه اظهار  کرد: از سوی دیگر در خصوص بحث قیر، مجلس با توافق 
دولت مصوبه ای را به تصویب رساند اما امروز شاهد هستیم قیمت قیر از تنی 
4 میلیون تومان به حدود ۷ میلیون تومان رســیده است. باید هر چه سریعتر 

روشن گردد که علت این موضوع چیست؟

طبق اعلام مسئولان شورایعالی مناطق آزاد با وجود 
مکاتبات صورت گرفته با گمــرک ایران برای ترانزیت 
خودرو بین مناطق، نه شورا و نه مناطق هیج درخواستی 
برای ترانزیت خودروی آمریکایی فی مابین مناطق آزاد 

نداشته اند.
از اواســط ســال 1۳۹5 واردات هرگونــه خودروی 
آمریکایی اعم از ساخت، سفارش آمریکا و یا اینکه به نوعی 
این کشور ذینفع باشد، ممنوع شد. در سال 1۳۹۷ نیز 
به دنبال تغییر سیاست ارزی، ممنوعیت ثبت سفارش و 
واردات خودرو در دستور کار قرار گرفت که مدر این بین 
مناطق آزاد از سیاست های اتخاذ شده مستثنی نبوده و 

مکلف به اجرای آن  شدند.
در چند مدت اخیر پیش مکاتباتی  بین شــورایعالی 
مناطــق آزاد و گمرک ایران در رابطه با ترانزیت خودرو 
بین مناطق صورت گرفــت که طی آن جمالی-معاون 
اقتصادی شورایعالی مناطق آزاد- از ارونقی-معاون فنی 
گمرک ایران- خواسته بود که به دنبال درخواست های 
صورت گرفته سازمان های مناطق برای ترانزیت خودرو 
فی مابین مناطق با این موضوع موافقت و اقدام لازم انجام 
شود. این درحالی بود که ظاهرا سازمان ها در جابجایی 
خودرو با موانعی از سوی گمرک مواجه شده و خواسته 

بودند که بر اساس تفاهم نامه ای که در سال گذشته بین 
شــورایعالی مناطق آزاد و پلیس راهور ناجا منعقد شده 
بود، این ترانزیت صــورت گیرد.با این حال معاون فنی 
گمرک ایران به اســتناد شیوه نامه نقل و انتقال خودرو 
بین مناطق آزاد، به معاون اقتصادی شورایعالی مناطق آزاد 
اعلام کرده بود که امکان جابجایی بر اساس شروط تعیین 
شده بلامانع است که در بین آنها تاکید شده بود انتقال 
خودرو با برندهای لامبورگینی، فراری، پورشــه، هامر، 
مازراتی و بوگاتی همچنین سایر خودروهای دارای برند 
آمریکایی، ساخت و یا با مبدا آمریکا امکان پذیر نیست.

این مکاتبه ابهاماتی را در رابطه با چرایی درخواست 
ترانزیت خودرو بین مناطق آزاد و از سویی شروط گمرک 
ایران و تاکید بر ممنوعیت جابجایی خودروهای آمریکایی 
مطــرح کرده اســت؛ موضوعی کــه از جمالی- معاون 
اقتصادی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد- پیگیری شد 

و وی توضیحاتی به ایسنا ارائه کرد.
وی درباره مکاتبه صورت گرفته با گمرک ایران برای 
نقل و انتقال خودرو بین مناطق گفت که این درخواست 
برمبنای تفاهم نامه بین دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد  
و  پلیس راهور ناجا و با تائید نماینده گمرک ایران انجام 
شده است.جمالی توضیح داد: در راستای تعاملات بین 

دستگاهی به منظور فراهم کردن  تمهیدات مناسب برای 
اجرای طرح های راهنمایی و رانندگی در حوزه ترافیکی و 
خدمات راهنمایی و رانندگی و ایجاد بسترهای مدیریتی 
واحد و هماهنگ در مناطق آزد تجاری- صنعتی کشور، در 
خرداد ماه سال 1۳۹۸ تفاهم نامه ای فی ما بین دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و پلیس راهور ناجا  
به استناد آئین نامه راهنمایی و رانندگی در مناطق آزاد 
تجاری- صنعتی منعقد شد که بر اساس بند)۳( قسمت 
)ب( این تفاهم نامه مقرر شد که نقل و انتقال خودرو بین 
مناطق انجام شود.این مقام مسئول در شورایعالی مناطق 
آزاد درباره اینکه گمرک ایران در شروط خود برای ترانزیت 
خودرو بین مناطق آزاد جابجایی هر گونه خودرو آمریکایی 
را ممنوع اعلام کرده است، آیا مناطق چنین درخواستی 
ارائه کرده اند، تاکید کرد که نه دبیرخانه شورایعالی مناطق 
آزاد و نه سازمان های مناطق درخواستی برای جابجایی 

خودرو آمریکایی بین مناطق آزاد ارائه نکرده اند.
جمالی در مورد اینکه آیا اشخاص درخواستی برای 
جابجایی خودرو آمریکایی بین مناطق  داشــته اند هم 
تصریح کرد که اصولا موضوع ترانزیت ارتباطی با دبیرخانه 
شــورایعالی  مناطق آزاد ندارد و توافق سازمان های دو 
منطقه مقصد و مبدا برای جابجایی شــرط اصلی است. 

این در حالی است که تاکنون درخواستی برای جابجایی 
خودروهــای آمریکایی از یک منطقه به منطقه دیگر به 
دبیرخانه  شورایعالی واصل نشده است.معاون اقتصادی 
شــورایعالی مناطق آزاد در رابطه با چرایی درخواست 
مناطق آزاد برای ترانزیت خودرو بین مناطق یادآور شد:  
ایجاد بستر نقل و انتقال خودرو در مناطق آزاد کشور، حل 
مشکل فرسودگی سیستم حمل و نقل در برخی مناطق، 
ایجاد فضای اجتماعی برابر در مناطق، عدم امکان واردات 
خودرو از خارج از کشور به دلایل موجود در شرایط فعلی، 
پیشبرد اهداف مناطق آزاد مبنی بر جذب گردشگر داخلی 
و خارجی با ایجاد جذابیت های لازم از مهمترین دلایل 

این درخواست است.
وی ادامه داد:همچنین صرف هزینه کمتر توســط 
متقاضیــان در نقل و انتقال خودرو نســبت به واردات 
آن از خارج از کشــور، عدم توانایی مالی ساکنین برخی 
مناطق در واردات خودرو )حتی در شرایط رفع ممنوعیت 
واردات(، عدم نیاز در برخی مناطق به علت بالا بودن تعداد 
خودروهای خارجی و از طرفی کمبود آن برخی دیگر از 
مناطق آزاد و درخواست بخش خصوصی برای خرید و 
جابجایی خودروها از دیگر دلایل ایجاد بستر نقل و انتقال 

خودرو در مناطق آزاد به شمار می رود.

هیچ درخواستی برای ترانزیت خودروی آمریکایی نداریم
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شماره : 987

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی 
اعــلام کرد: از ابتدای آغاز طرح اســتعلام 
وضعیت ســلامت مســافران تا کنون ۳0 
میلیون نفــر در حوزه های مختلف حمل و 
نقل مورد بررسی قرار گرفتند و برای حدود 

۲۷00 مسافر بلیتی صادر نشده است.
از ابتــدای آذر ماه امســال بر اســاس 
درخواست ستاد ملی مقابله با کرونا و وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی مقرر 
شد تا وضعیت ســلامت مسافران در همه 
بخش هــای حمل ونقل عمومــی از جمله 
هوایی، جاده ای و ریلی مورد بررســی قرار 
گیرد تا آن هایی که وضعیت سلامتی شــان 
از نظر ابتلاء به ویروس کرونا  مشکوک است 
یا مشکل دارد، نتوانند به سفر بروند و بلیت 
هواپیما، قطار، اتوبوس، مینی بوس و حتی 
سواری کرایه پلاک عمومی برایشان صادر 
نشودمحمد اسلامی - وزیر راه وشهرسازی 
-اواخــر آبان مــاه در گفت وگو با ایســنا 
اینگونه درباره ایــن طرح توضیح داده بود 
که از روز شــنبه اول آذر مــاه، ممنوعیت 
و محدودیت هــای تــردد به همــراه دیگر 
پروتکل های جدید برای مشــاغل و مردم 
اعلام و اجرایی شده و درصددیم تا از طریق 
شبکه تلفن همراه بیماران کرونایی را رصد 
کــرده و از تردد آن ها به خارج از شــهرها، 

محل کار و دیگر اماکن جلوگیری شود.

وی افــزود: با مصوبه جدید ســتاد ملی 
مدیریت کرونا هر کســی که تست کرونای 
مثبت داشــته باشــد، حق ندارد از طریق 
سیستم حمل و نقل عمومی مسافرت کند 
و بر این اســاس به همه بخش های حمل و 
نقل ابلاغ کرده ایم کــه این مصوبه باید به 
دقت اجرایی شود. بخش های هواپیمایی و 
ریلی در حال اتصال به سیستم های وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هستند 

و برخی شرکت های ریلی مانند رجا متصل 
شده و بقیه شرکت ها نیز در حال انجام این 

مرحله هستند.
 اما در بخش جاده ای با توجه به اینکه به 
عنوان مثال بلیت اتوبوس از گذشته با اسم 
صادر می شد باید سیستم شان را راه اندازی 
کنند تا تنها از طریق کد ملی صدور بلیت 
را انجام دهند.حالا و پس از گذشت بیش از 
یک ماه از اجرای این طرح، شهرام آدم نژاد  

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازیدر 
گفت وگو با ایســنا، درباره آخرین وضعیت 
سنجش سلامت  مسافران اظهار کرد: اجرای 
پروتکل های بهداشــتی در همه حوزه های 
حمل و نقل از جمله زیر بخش های جاده ای، 
ریلی و هوایی همه روزه اجرا می شــود و از 
ابتدای آذر ماه که اســتعلام مسافران برای 
انجام سفرهای داخلی برون شهری در همه 
زیر بخش های مختلف اجباری اعلام شــد. 

صدور بلیت برای مسافران منوط به اجرای 
این پروتکل شده و همه سیستم های خرید 
و فروش بلیت ســفر به ســامانه مورد نظر 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 

متصل شد.
وی افزود: در این راســتا از ابتدای آذر 
ماه تا کنــون بیش از ۳0 میلیــون نفر از 
مسافران در سامانه های تعریف شده وضعیت 
سلامتی شان مورد بررسی قرار گرفت و برای 
۷00 مســافر که تست کرونای آن ها مثبت 
شده و از اعلام نتیجه تست شان کمتر از 14 
روز گذشــته بود، بلیتی صادر نشد. معاون 
حمــل و نقل وزیر راه و شهرســازی ادامه 
داد: این طرح به دقت در کل کشور در حال 
اجرا بوده و نظــارت دقیقی روی آن داریم 
به گونه ای مسافری نمی تواند بدون استعلام 

وضعیت سلامتی اش بلیتی تهیه کند.
آدم نژاد اعلام کرد: در ابتدای اجرای این 
طرح با شــرکت های حمل و نقلی بسیاری 
برخورد کردیم چرا که هنوز این به این طرح 
عــادت نکرده بودند اما در حال حاضر همه 
شرکت ها در بخش های مختلف حمل نقل 
هوایی، جاده ای و ریلی این طرح را به دقت 
اجرایی می کنند و ســامانه مورد نیاز برای 
استعلام وضعیت سلامت مسافران در همه 
شهرها و شهرستان ها کشور انجام می شود.

چند میلیون مسافر استعلام کرونایی شدند؟

تداوم سیاست های غلط در اقتصاد ایران
دوره هشت ســاله اخیر دو نیمه بســیار متفاوت داشت. نیمه اول با امید به 
تدبیر ملی برای مقابله با ناکارآمدی ها آغاز شد؛ اما در نیمه دوم، عمده امیدهای 
جوانه زده در نیمه اول رنگ باخت. شوک ارزی، جهش تورم، تشدید تحریم ها 
و وقایع آبان ۹۸ در پی شــوک بنزینی را می توان تلخ ترین اتفاقات نیمه دوم 

این دوره یعنی سال های ۹۶ تاکنون دانست.
 منتقدان دولت این ناکامی ها را ناشی از بی تدبیری های دولتمردان می دانند.

در مقابــل دولتمردان هم از کارشــکنی و مانع آفرینی جمع مقابل ســخن 
می گویند و نقش تحریم ها را هم برجسته می کنند. کدام یک درست می گویند؟

در ســال های دهه ۶0 یک سریال خانوادگی به نام آینه از تلویزیون پخش 
می شــد که دو نیمه داشــت. در نیمه اول سریال، بســتگان و اعضای خانواده 
هنگام اختلافات و سوءتفاهمات با رویکردی حق به جانب باعث تشدید بحران 
می شدند؛ ولی در نیمه دوم، تعاملات طرفین با رویکردهای کاملا متفاوت و با 
درک متقابل به تصویر کشیده می شد که نهایتا نه تنها بحرانی خلق نمی شد، 
بلکه همدلی ها هم تقویت می شــد. حال می توان این پرسش را مطرح کرد که 
آیا تعاملات جناح های سیاســی در دوره اخیر معطوف به پیشگیری از بحران 
بود یا تشدید بحران؟ پاسخ این پرسش در گرو مرور مواضع جناح ها درخصوص 

ریشه های چهار اتفاق تلخ نیمه دوم است.
با یک فلش بک می توانیم اتفاقات تلخ این دوره را مجددا از ابتدا تماشا کنیم. 
جهش تورم در نیمه دوم دوره هشت ساله اخیر، ریشه در سیاست های ناصحیح 
نیمه اول داشــت. آنچه تحت عنوان مانور مهار تــورم در نیمه اول به نمایش 
درآمد در واقع نه مهار علمی تورم بلکه سرکوب تورم و پرتاب آن به آینده بود 

که قدرت انفجار آن را به دلیل تجمیع فشار چندساله به شدت افزایش داد.
 به عبــارت دقیق تر، کاهش ظاهری تب تورم نه با درمان ریشــه ای، بلکه با 
لنگر قرار دادن نرخ اسمی ارز به پشتوانه دلارهای نفتی انجام شد که یک ابزار 
منســوخ برای مهار تورم اســت. این ابزار به دلیل پتانسیل بالایی که برای فرار 
سرمایه، شوک ارزی و تخریب تولید داخلی ایجاد می کند، دهه هاست که منسوخ 
شده و پس از مصائبی که در بحران آسیای جنوب شرقی بر سر کشورهای این 

منطقه آورد، به کلی از روی میز سیاست گذاری کشورها حذف شد.
لنگر »ارز میخکوب« همه عواقب قابل پیش بینی خود را اعم از جهش تورم 
و شوک ارزی در نیمه دوم بر اقتصاد ایران تحمیل کرد. مساله چندان پیچیده 
نبود. اما از همان پاییز ۹5 که علائمی از پتانســیل شــوک ارزی مشاهده شد، 
هیچ کدام از نیروهای سیاسی موافق یا مخالف دولت مساله را جدی نگرفتند. با 
افزایش چند صدتومانی نرخ ارز، اکثر نیروهای منتقد دولت محملی برای انتقاد 
از دولت پیدا می کردند و از این سو هم اعلام می شد که رئیس جمهور مکدر شده 
اســت و با تزریق ذخایر ارزی صورت مساله پاک می شد؛ غافل از اینکه ذخایر 
ارزی اصلی ترین مهمات مقابله با تحریم ها اســت و این نوع مواجهه با بازار ارز 
نتیجه ای جز خلع ســلاح در جنگ اقتصادی که با انتخاب ترامپ طبل آن به 
صدا درآمده بود، نداشت. آیا منتقدان سیاسی دولت به خاطر دارند که حرکتی 
حتی در حد یک هشدار برای تصحیح این سیاست های غلط انجام داده باشند؟ 
آیا درک اینکه مهم ترین نقطه آسیب پذیر در جنگ اقتصادی یعنی بازار ارز را 
باید به پناهگاه برد نه اینکه آن را مستعد شوک ویرانگر کرد، خیلی سخت بود 
که نه دولت و نه منتقدان به آن توجهی نداشتند، بلکه یکی با تکدر و دیگری 
با انتقادات غیرکارشناســی یا سکوت تاییدآمیز، هم افزایی معکوسی در جهت 

انباشت شوک در این بازار داشتند؟
مســاله بنزین نیز چندان تفاوتی با مساله ارز نداشت. تثبیت قیمت اسمی 
هر کالایی در زمان روشــن بودن موتور تورم، نتیجه ای جز انباشــت شوک در 
قیمــت آن کالا ندارد. دولت یازدهم درخصوص مســاله بنزین از همان ابتدا 
)ســال های ۹۳ و ۹4( تلاش کرد شــوک انباشت شــده در سال های ماقبل را 
به تدریج تخلیه و از تزریق بیشــتر باروت خودداری کند. به همین دلیل این 
کار در دو مرحله و در بهترین مقاطع زمانی که میزان اســتفاده از خودرو در 
حداقل خود قرار دارد، با موفقیت انجام شد. اما واکنش ها چه بود؟ واقعیت آن 
است که اکثر منتقدان شدیدترین حملات را در قالب انواع اعتبارزدایی از این 
تصمیم و تمسخر آن)جوک های شیب ملایم( انجام دادند. البته نقدهای سالم 
و منصفانه ای هم وجود داشــت که معطوف به حذف بی دلیل و غیرکارشناسی 
کارت ســوخت بود؛ اما در میان انبوه تخریب ها شــنیده نشد. نتیجه چه شد؟ 
اصــلاح تدریجی قیمت انرژی که به دلیل موتور روشــن تورم، ضرورتی تام و 
تمام داشــت، چهار سال کامل کنار گذاشته شد. نه از دولت حرکتی مشاهده 
شد و نه منتقدان راهی گشودند. نتیجه چهار سال بی تصمیمی و بی عملی در 
اصلاح تدریجی قیمت بنزین، شوک آبان ۹۸ بود که بدون توجه به این ریشه ها 
نمی تواند درس آموز باشــد. البته نیازی به توضیح نیســت که حرکت تخریبی 
منتقدان در قبال تصمیمات درســت بنزینی در سال های ۹۳ و ۹4 یا سکوت 
بعدی آنان در مقابل بی عملی، چیزی از بار مسوولیت دولت نمی کاهد؛ اما آنان 

را شریک عواقب بی عملی دولت می کند.
برگردیم به پرســش ابتدای مقاله. مرور وقایع نشــان می دهد که تعاملات 
سیاســیون در این دوره تاریخی، معطوف به پیشگیری از بحران نبوده است و 
گرنه هم شوک ارزی و هم جهش تورم و هم وقایع آبان با سرمایه کارشناسی 
کشور قابل پیشگیری بود و انبوهی از هشدارهای کارشناسی که عواقب بی عملی 
در این حوزه ها را گوشــزد می کرد با جســت وجوی سریعی در مقالات همین 

ستون قابل دستیابی است.
 اگر این پیشــگیری ها انجام شــده بود به احتمال قریب به یقین، خروج از 
برجام اتفاق نمی افتاد؛ چون آثار خروج در چنین شرایطی بسیار محدود می شد 

و قاعدتا یک مدعی ابرقدرتی، اعتبار شلیک خود را مد نظر قرار می دهد.
اما زمان برای جبران باقی است. اگرچه ترمیم تخریب های ناشی از هم افزایی 
سیاست های غلط با تحریم ها نیازمند تدبیری مضاعف است که با الگوی فعلی 
تعامل سیاســیون فاصله زیادی دارد. طبیعی اســت خنثی سازی تحریم ها با 
عــلاج خودتحریمی ها از طریق بهبود محیط کســب و کار و رفع موانع ارتباط 
مالــی با جهــان و تعیین تکلیف لوایح FATF باید با ســرعتی ضربتی انجام 
شــود و همزمان، برای ام الخبائث اقتصادی یعنی کسری بودجه چاره اندیشی 
اساســی صورت پذیرد. از ســوی دیگر، به نظر می رسد که شکست مفتضحانه 
طراحان فشــار حداکثری، چاره ای جز بازگشت به برجام برای جانشینان آنان 
باقی نگذاشــته است که مواجهه هوشــمندانه با این فرصت نیز نیازمند تعامل 
و همدلی جناح های سیاســی اســت. اقتصاد ایران هم اکنون می تواند در نقطه 
چرخش از روند چندساله تخریب رشد، بی ثباتی و کاهش شدید قدرت خرید 
مردم به ســمت خیــز اقتصادی و بهبود وضعیت اقتصــادی مردم قرار بگیرد. 
اما کلید این چرخش این بار نه در دســت روحانی بلکه روی میزی اســت که 
همه سیاســیون و افراد اثرگذار بر تصمیم گیری های ملی دور آن نشســته اند 
و بــار یک مســوولیت تاریخی را بر دوش دارند. آیا در چنــد ماه باقیمانده از 
 قــرن حاضر، می توان تعاملی متفاوت و مســوولانه تر را میــان تصمیم گیران

 و منتقدان و افراد اثرگذر برای پیشگیری از بحران های سخت تر شاهد بود که 
بتوان آثار آن را در بهبود اوضاع اقتصادی کشور و سفره مردم مشاهده کرد؟

 
 

 
 

ســخنگوی گمرک گفت: کارنامه تجارت خارجی ایران در آذرماه، هفت 
میلیارد و ۳۷0 میلیون دلار بود که سهم صادرات، سه میلیارد و ۶44 میلیون 

دلار و واردات سه میلیارد و ۷۲۶ میلیون دلار بوده است.
روح اله لطیفی تصریح کرد: تجارت خارجی ایران در آذرماه، ۶۳4 میلیون 
دلار افزایش در واردات و 4۳4 میلیون دلار رشد در صادرات را نسبت به آبان 

ماه تجربه کرده است.
وی خاطرنشان کرد: در آبان ماه عملکرد تجارت خارجی ایران ۶ میلیارد 
و ۳0۲ میلیون دلار بود که سهم صادرات سه میلیارد و ۲10 میلیون دلار و 

سهم واردات سه میلیارد و ۹۲ میلیون دلار بود.
وی افــزود: در آذر ماه، هفت میلیارد و ۳۷0 میلیون دلار عملکرد تجاری 
ایران ثبت شــد که نســبت به آبان ماه، 1۷ درصد معادل یک میلیارد و ۶۸ 

میلیون دلار رشد را تجربه کرد.
به گفته لطیفی، در آذرماه صادرات با رشــد 1۳.5 درصدی به سه میلیارد 
و ۶۶4 میلیون دلار و واردات با رشــد ۲0.5 درصدی به ســه میلیارد و ۷۲۶ 

میلیون دلار رسید.
سخنگوی گمرک در خصوص مقاصد صادراتی کشور در آذرماه، اظهار داشت: 

چیــن با دو میلیون و 4۶۸ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۷۶ میلیون دلار، 
عراق با یک میلیون و 4۸0 هزار تن به ارزش 5۶۸ میلیون دلار، امارات با یک 
میلیون و 50۳ هزار تن به ارزش 5۶4 میلیون دلار، ترکیه با ۳۳۳ هزار تن به 
ارزش ۲۳5 میلیون دلار و افغانســتان با 5۲۶ هزار تن به ارزش 1۹۹میلیون 
دلار، پنج مقصد نخست صادراتی بودند که ۶ میلیون و ۳10 هزار تن کالا و 
ارزش دو میلیارد و ۶4۲ میلیون دلار شامل ۶۷ درصد کل وزن و ۷۲.5 درصد 

ارزش کالاهای صادراتی در آذرماه را به خود اختصاص دادند.
وی در خصوص کشورهای طرف معامله با ایران برای واردات کالا، گفت: چین 
با ۳54 هزار تن به ارزش یک میلیارد و سه میلیون دلار، امارات با 50۶ هزار تن 
به ارزش ۸54 میلیون دلار، ترکیه با ۳1۶ هزار تن به ارزش ۳۶۷ میلیون دلار، 
هند با ۲1۲ هزار تن به ارزش ۲۲۹ میلیون دلار و آلمان با ۲۷ هزار تن به ارزش 
1۶0 میلیون دلار، به ترتیب پنج کشور نخست وارداتی بودند که 45 درصد 
وزن و ۷0 درصد ارزش واردات در آذرماه به این پنج کشور اختصاص داشت.

لطیفی در خصوص ۲5 گروه کالایی برای واردات به کشور گفت: از مجموع 
۲5 میلیون تن کالای واردات به کشــور، 1۷ میلیون و 4۶0 هزار تن کالای 
اساسی بوده که در آذر ماه سهم آن دو میلیون و 1۳۶هزار و 1۷5 تن بوده است.

وی افزود: در آبان ماه یک میلیون و ۶4۲ هزار و 5۸ تن کالای اساســی 
از گمرکات کشور ترخیص شد، این در حالی است که  در آذرماه با رشد ۳0 
درصدی و افزایش 4۹4 هزار و 11۷ تنی نسبت به ماه قبل به بیش از ۲ میلیون 
و 1۳۶ هزار تن رسیده است که نشان از سرعت بخشی عملیات ترخیص کالاهای 

اساسی درآبان ماه بر اساس مصوبات دولت دارد.
لطیفی در خصوص میزان کالاهای عبوری از کشور گفت: در ۹ ماهه سال 
جاری پنج میلیون و 1۸۹هزار تن کالا از مسیر ایران ترانزیت شده است که 

سهم آذرماه ۷1۸ هزارتن بوده است.
به گزارش ایرنا، کارنامه تجارت ایران در ۹ ماه ســال جاری، 110 میلیون 
و ۲۷۹ هزار تن کالا به ارزش 51 میلیارد و ۹۷0 میلیون دلار بوده که سهم 
صادرات ۸5 میلیون و ۲۶4 هزار تن به ارزش ۲5 میلیارد و 11۲میلیون دلار 
و ســهم واردات ۲5 میلیون و 1۶هزار تــن کالا به ارزش ۲۶ میلیارد و ۸5۸ 

میلیون دلار بوده است.
مقایسه صادرات غیرنفتی ایران با مدت مشابه سال قبل از لحاظ وزن 1۷ 
درصد و ارزش ۲0 درصد کاهش را نشان می دهد اما در ماه های باقی مانده از 

سال همچنان به روند افزایشی خود ادامه می دهد.

حقیقی یا حقوقی غیردولتی فعال در حوزه های فرهنگی، هنری و رسانه  ای 
که از وزارت فرهنگ مجوز فعالیت دارند، می توانند  برای دریافت تســهیلات 

ویژه این بخش در سامانه کارا ثبت نام کنند.
به گزارش پایگاه خبری پایش آثار اقتصادی کرونا، این تســهیلات با نرخ 
سود 1۲ درصد و اقساط ۲4 ماهه پرداخت می شود و دوره تنفس بازپرداخت 

اقساط تا اول خرداد ماه سال 1400 تعیین شده است.
پیش بینی می شــود در این دوره تا ســقف یکهزار و ۷00 میلیارد تومان 

تسهیلات حمایتی دولت به بیش از ۲5 هزار و 500 متقاضی پرداخت شود.
متقاضیان این تســهیلات، پس از ثبت نام در سامانه کارا و تایید از سوی 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به بانک عامل معرفی می شوند.
اشخاصی که از تســهیلات مربوط به مشاغل و رسته های آسیب دیده از 
کرونا پیش از این استفاده کرده اند، چنانچه دوباره درخواست اخذ تسهیلات 
کنند، پرداخت مابه التفاوت مبلغ درخواستی در قالب تسهیلات مطابق این 

دستورالعمل امکان پذیر خواهد شد.

 چه کسانی می توانند تسهیلات ویژه فرهنگی بگیرند؟
علاوه بر آژانس های ادبی، همه فعالان بخش غیردولتی آسیب دیده در حوزه 
کتاب و نشر، نهادها و موسسات فرآنی، دفاتر و بنگاه های زیارتی، هنرمندان و 
صاحبان بنگاه های آموزشی و تولید آثار هنری و بنگاه های رسانه ای می توانند 

برای دریافت این وام در سامانه کارا ثبت نام کنند.

 مبلغ تسهیلات چقدر است؟
ســقف تسهیلات تعیین شــده برای هر یک از افراد و بنگاه های مختلف 
فرهنگی، هنری و رســانه ای بر اساس رتبه بندی وزارت فرهنگ از ۹ تا 500 
میلیون تومان است و هر متقاضی می تواند سقف مبلغ یا کمتر از آن را در فرم 
ثبت نامی تعیین کند. در جدول های زیر سقف مبلغ تسهیلات برای هر یک از 

حوزه های یاد شده، ارایه شده است.

براساس این گزارش به اهل قلم رتبه یک )مشاهیر، مفاخر، برندگان جوایز 
معتبر و برگزیدگان و شایستگان تقدیر جشنواره های کتاب( ۳0 میلیون تومان، 
اهل قلم رتبه ۲ )ثبت  نام شده در سامانه اهل قلم( ۲0 میلیون تومان، ناشران 
بین رتبه های یک تا چهار نیز ۶00 تا 50 میلیو تومان، کتاب فروشان 100 تا 
۲00 میلیون تومان، چاپخانه  ها 100 تا ۲00 میلیون تومان، آژانس  های ادبی 
و واردکنندگان کتاب ۲00 میلیون تومان و اســتارتاپ  ها و شتاب  دهنده  های 

حوزه کتاب 150 میلیون تومان تسهیلات تعلق می گیرد.
مؤسســات مردمی فرهنگی قرآن و عترت رتبه  یک ۲00 میلیون تومان، 
مؤسسات مردمی فرهنگی قرآن و عترت فاقد رتبه ۳۲ میلیون تومان، مدرسان، 

مربیان و فعالان قرآنی ۹ میلیون تومان در نظرگرفته شده است.
مدرســان، مربیان و فعالان قرآنــی 1۲0 میلیون تومان، مدیران کاروان و 

کارگزاران خدمات زیارتی ۲0 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند.
بنگاه ها و فعالان گروه هنری غیر از سینما که شامل تماشاخانه  های تئاتر 
150 میلیون تومان، تماشــاخانه  های تئاتر ثبت شــده 100 میلیون تومان، 
آموزشگاه  های آزاد هنری درجه یک تا سه 1۳0 میلیون تومان، استودیوهای 
صدابرداری و شرکت  ها و موسسات تهیه تولید و تکثیر آثار صوتی 1۷5 میلیون 
تومان، گروه  های موسیقی )با 5 عضو و بیشتر از 5 عضو( ، گالری  های تجسمی 
)با متراژ ۸0 متر و بالاتر از ۸0 متر( و خانه  های مد درجه یکتا سه، کانون های 
سرگرمی  های نمایشی 100 میلیون تومان و موسسه  های هنری شاخص و برتر 

۲00 میلیون تومان وام پرداخت می شود.
براســاس این گزارش به سالن سینما و تهیه  کنندگان فیلم ۳00 میلیون 
تومــان، تهیه  کنندگان فیلــم 150 میلیون تومان، مؤسســات تولید ابزار و 
تجهیزات سینمایی 500 میلیون تومان، کسب و کارهای سینمایی )تدوین-

گران، صدابرداران، فیلمبرداران، عکاسان و...( ۲00 میلیون تومان تسهیلات 
تعلق می گیرد.

روزنامه ها با ضریب کیفی 40 به بالا و 50% نظم در انتشــار ۲۸5 میلیون 
تومان، هفته نامه و دو  هفته نامه با ضریب کیفی 55 به بالا و ۶5% نظم در انتشار 

۲۲0 میلیون تومان، ماهنامه، دو ماهنامه با ضریب کیفی ۶0 به بالا و ۷0% نظم 
در انتشار ۲00 میلیون تومان، فصلنامه و سالنامه با ضریب کیفی۶0 به بالا و 
حداقل ۷5% نظم در انتشار 100 میلیون تومان، کانون های آگهی و تبلیغاتی با 
ضریب کیفی ۷0 به بالا ۸0 میلیون تومان، چاپخانه های مطبوعاتی، شرکت های 
توزیع و خبرگزاری های رتبه یک و دو 150 میلیون تومان و پایگاه های خبری 

با ضریب کیفی ۶0 به بالا ۷5 میلیون تومان وام تعلق می گیرد. 

 وثایق و ضامن مورد نیاز تسهیلات چقدر است؟
وثایق لازم برای دریافت تســهیلات، سفته و چک است. برای 1۶ میلیون 
تومان یک ســفته یا چک لازم اســت یک سفته یا چک همراه با یک ضامن 
برای بنگاه هایی است که 1۶ تا 4۸ میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند.

وثیقه تسهیلات 4۸ تا 1۶0 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو 
ضامن اســت و 1۶0 تا ۲00 میلیون تومانی علاوه بر چک و ســفته باید سه 
ضامن معرفی کند و برای بیش از ۲00 میلیون تومان تســهیلات نیز باید از 
ســوی صندوق های ضمانت و یا بنا به تشــخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی آذر ماه امسال از 
تصویب کلیات دستورالعمل مرحله دوم پرداخت یکهزار و ۹00 میلیارد تومان 
تسهیلات کرونایی به فعالان بخش فرهنگ و هنر و رسانه کارگروه مقابله با 

پیامدهای اقتصادی کرونا خبر داد.
لادن حیدری گفته بود: تداوم بحران کرونا، آسیب  های جدی را در بخش 
فرهنگ و هنر و صنایع فرهنگی به بار آورده است. بنابراین اکنون چالش اصلی، 
طراحی حمایت  های مؤثر عمومی اســت که در کوتاه  مدت از تأثیرات منفی 
بحران بکاهد و به شناســایی فرصت  های جدید در میان  مدت برای بازیگران 
مختلف دولتی، خصوصی و عمومی فعال در تولید فرهنگی و خلاق منجر شود.

وی توضیح داد: پایان مرحله اول اعطای تســهیلات 1۲ درصدی کارا که 
طی آن 4۳0 میلیارد تومان تسهیلات به ۲5 هزار نفر متقاضی پرداخت شد، 

رایزنی های لازم برای حمایت از کسب و کارها در مرحله دوم آغاز شد.

تجارت ۷.۳ میلیارد دلاری ایران در آذرماه

راهنمای ثبت نام وام ویژه برای کسب وکارهای فرهنگی و هنری

اگر دلار ندارید، طلا و نقره وارد کنید!
ســازمان توســعه تجارت می گوید در مسیر تسهیل 
بازگشــت ارز به کشــور احتمال آنکه واردات موقت طلا 
و نقره در مســیر ایفای تعهدات ارزی نقش آفرینی کنند 

وجود خواهد داشت.
از ابتدای سال 1۳۹۷ و همزمان با بازگشت تحریم های 
امریکا علیه ایران، بانک مرکزی با طرح ریزی برنامه تعهدات 
ارزی، اعــلام کرد که صادرکنندگان باید بخش مهمی از 
منابع حاصل از صادرات خود را در یک برنامه زمان بندی 

مشخص به کشور بازگردانند.
در ســال های اخیر، همواره نحوه بازگشــت این ارز و 
دستورالعمل هایی که بانک مرکزی در این مسیر تعریف 
کرده، محل اختلاف نظر و چالش میان دو طرف بوده و در 
هفته های قبل میزان ارز بازنگشته به کشور و اعلام کشف 
چند صادرکننده کارتن خواب از ســوی رئیس کل بانک 
مرکزی به محلی جدید برای اختلاف نظر دو طرف تبدیل 
شد.در کنار مسائل جاری و اختلاف نظر میان دو طرف، در 
ماه های گذشته تحت تاثیر تداوم تحریم ها، تصویب نشدن 
اف ای تی اف و شیوع ویروس کرونا، صادرکنندگان از دشوار 
شدن بازگشت ارز به کشور گفته اند و از دولت خواسته اند 
شیوه های جدیدی در این مسیر به وجود آورند. موضوعی 
که به نظر می رســد در وزارت صمت با جدیت بیشتری 

نسبت به گذشته دنبال می شود.
حمید زادبوم، رئیس ســازمان توسعه تجارت، در این 
زمینه گفته: روند اجرایی شدن مفاد مصوبه ستاد هماهنگی 
اقتصادی در خصوص تسهیل و تسریع ایفای تعهدات ارزی 

مثبت بوده و با فراهم شدن هرچه سریع تر زیرساخت ها 
توسط مرکز توســعه تجارت الکترونیکی شاهد افزایش 
سرعت بازگشت ارز حاصل از صادرات خواهیم بود. تاکنون 
فرایند اجرایی رفع تعهدات ارزی صادرات مرزنشــینان و 

پیله وران، صــادرات از محل ورود موقت و انتقال کالا به 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نهایی و ابلاغ شــده و سایر 
موارد نیز در اسرع وقت اجرایی خواهد شد.زادبوم همچنین 
گفته که تصمیمات جدیدی برای تسهیل فرایند بازگشت 
ارز اتخاذ خواهد شد که به زودی به مرحله اجرا می رسد.

یکی از موضوعاتی که از سوی سازمان توسعه تجارت مطرح 
شده و احتمال اجرایی شدن آن وجود دارد، بحث واردات 
موقت طلا و نقره در ازای ایفای تعهدات ارزی اســت. این 
سازمان اعلام کرده: با عنایت به مکاتبات و پیگیری های 
انجام شده توسط اتحادیه ها و تشکل های مربوطه و برخی 
از صادرکنندگان در خصــوص وضعیت خاص واردات و 
صادرات طلا و نقره و همچنین با در نظر گرفتن اثرگذاری 
قیمت های جهانی طلا و نقره بر قیمت طلا و نقره وارداتی 
و صادراتی و بــا توجه به قوانین و مقررات بانک مرکزی 
در مورد صــادرات و واردات طلا و نقره، در این خصوص 
تمهیدات جدی اندیشــیده خواهد شــد تا امکان ایفای 
تعهدات ارزی این دسته از صادرکنندگان فراهم شود. هر 
چند این سازمان هنوز جزئیاتی درباره این برنامه و زمان 
احتمال نهایی شدن آن ارائه نکرده اما به نظر می رسد برای 
نخستین بار در سال های اخیر، دولت با جایگزینی برای ارز 

در ایفای تعهدات، موافقت خواهد کرد.
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آغاز زهکشی ۵۰ هزار هکتار دیگر از اراضی گلستان
عملیات زهکشــی 50 هزار هکتار دیگر از اراضی کشاورزی گلستان، امروز با 
حضور فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( و استاندار گلستان برگزار شد.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( در این مراسم گفت: امروز کشاورزی 
ما در بخش های مختلف دچار خلل است و امنیت غذایی مردم بر همین اساس 

مورد تهدید قرار گرفته است.
سردار سعید محمد بیان کرد: با تفاهم نامه ایجاد سایت پرورش میگو در سطح 
۶000 هکتار، نزدیک به نیمی از میگوی موردنیاز کشور در استان گلستان تولید 

خواهد شد.
وی گفت: ظرفیت اصلی استان گلستان حول بحث کشاورزی است و ما، همه 

مسئولین استان را راجع به این موضوع دغدغه مند دیدیم.
وی با اشــاره به کلنگ زنی زهکشی اراضی به وسعت 50 هزار و طرح توسعه 
آبیاری نوین در سطح 15 هزار هکتار در گلستان، گفت: با این اقدامات در حوزه 

کشاورزی استان تحولی بنیادی ایجاد خواهد شد.
استاندار گلستان نیز در این مراسم گفت: در حاشیه امروز یکشنبه ۷ دی در 
حاشیه این آیین کلنگ زنی اظهار کرد: خوشبختانه زهکشی زمین های کشاورزی 
تأثیرات مطلوبی داشته و بهره وری زمین را تا ۲ برابر افزایش داده است و تلاش 
داریم تمام ۲۸0 هزار هکتار اراضی لم یزرع استان را زهکشی کنیم.هادی حق شناس 
افزود: تا پایان این دولت قریب به 50 درصد اراضی کشــاورزی زهکشی خواهند 
شد.وی بیان کرد: تاکنون ۳00 میلیارد تومان برای زهکشی ها هزینه شده و ۳00 
میلیارد تومان ابلاغ جدید هم به این پروژه تزریق شده است.رئیس جهاد کشاورزی 
گلستان نیز در این مراسم گفت: مقرر شده بود که زهکشی ۳0 هزار هکتار اراضی 
شمالی استان با همت قرارگاه خاتم انجام شود که ۹5 درصد آن اجرا شده است. ۲0 
درصد ابنیه این پروژه باقی مانده که تا ۲0 روز آینده به بهره برداری خواهد رسید.

مختار مهاجر همچنین از آغاز عملیات اجرایی زهکشــی 50 هزار هکتار از 
دیگر اراضی استان خبرداد و گفت: توافقات اولیه انجام شده و تفاهم نامه آن هم 

به امضاء رسیده است.
وی بیان کرد: اجرای طرح های امروز باعث افزایش بهره وری اراضی کشاورزی 

شده و صرفه جویی منابع خواهد شد.

 رشد ۵۰ درصدی صادرات از گیلان طی ۹ ماه نخست امسال
استاندار گیلان از رشد 50 درصدی صادرات به لحاظ ارزش و نیز افزایش ۳۷ 
درصدی صادرات به لحاظ وزنی طی ۹ ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته خبر داد.ارسلان زارع در جلسه کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی استان 
که در گمرک بندرانزلی برگزار شد، اظهار کرد: گمرک به عنوان یکی از کهن ترین 
نهادهای توسعه ای و خدمات رسان گیلان است که دروازه تجارت خارجی و تنظیم 
کننده سیاست های ملی و استانی در زمینه صادرات و واردات محسوب می شود.

وی سرعت عمل در تخلیه و بارگیری کالا را از انتظارات به حق صاحبان کالا از 
استان خواند و افزود: اگرچه حداقل 15 دستگاه اجرایی در مبادی استان فعالیت 
می کنند، اما گمرک به عنوان نمادی در موضوع تجارت خارجی مطرح بوده و به 

طور معمول همه امور در مرزها به پای گمرک ثبت می شود.
اســتاندار گیلان با اشاره به رشــد 50 درصدی صادرات به لحاظ ارزش و نیز 
افزایش ۳۷ درصدی صادرات به لحاظ وزنی طی ۹ ماه نخست امسال نسبت به 
مدت مشــابه سال گذشته، تحقق این امر را مطلوب ارزیابی کرد و آن را حاصل 

تلاش همه ارگان های مرتبط از جمله گمرک دانست.
وی تصریح کرد: در ۹ ماه ســال جاری افزون بر 4۳۲ تن کالا به ارزش 1.۷۲ 

میلیون دلار به صورت چمدانی از گمرکات گیلان صادر شده است.
زارع بــا بیان اینکه ۷۷ درصد از هدف گــذاری ۶00 میلیون دلاری صادرات 
غیرنفتی استان طی ۹ ماه سال جاری محقق شده، تصریح کرد: انتظار می رود در 
فرصت باقیمانده تا پایان ســال، اهداف استان در صادرات غیرنفتی محقق شود.

وی توسعه اشتغال حاصل از صادرات و واردات کالا را مورد بحث قرار داد و گفت: 
رشد هفت درصدی ارزش و ۳۸ درصد وزن واردات به استان نیز به جهت نقش 
و جایگاه آن در زنجیره اشتغال استان به ویژه شهرستان انزلی بسیار مهم است .

زارع تاکید کرد: سرعت تخلیه، بارگیری و هزینه های آن در بندر انزلی نباید به 
لحاظ کیفیت خدمات رسانی از هیچ یک از بندرهای مشابه کشور عقب تر باشد.

نماینده عالی دولت در اســتان افزایش ناوگان کشتیرانی دریای خزر و نوسازی 
تجهیــزات در بنادر را از انتتظارات به حق مردم اســتان خواند و گفت: در بندر 
آستارا نیز برای کاستن از حجم کالایی مسیر زمینی، افزایش ظرفیت برای پذیرش 

کشتی های با تناژ بالا حائز اهمیت است.
استاندار گیلان همچنین بر ضرورت شتاب در تخلیه کالاهای اساسی مانند 
گندم ، روغن و کنجاله تاکید و بیان کرد: در انجام این مهم، نباید زمانی بیش از 
4۸ ساعت به طول بیانجامد و در صورت نیاز، کمیته های تخصصی برای تحقق 

امر یادشده، تشکیل شود.
وی با یادآوری همراهی فعالان حوزه حمل و نقل در استان با مجموعه دولت، 
این تعامل را ناشی از فهم و درک بالای آنان در راستای حصول منافع مردم دانست 
و ادامه داد: اگر سرعت عمل در تخلیه بارگیری و مبادلات صورت گیرد؛ همین 
موضوع به عنوان عامل جذابیت برای بازرگانان در داخل و خارج استان خواهد بود.

وی تکمیل خط آهن سراسری و نقش آفرینی کریدور شمال جنوب را موضوعی 
مهم برای دولت دوازدهم خواند و گفت: باید از این ظرفیت برای توسعه بیش از 
پیش گیلان بهره گرفته شود بویژه آنکه اتحادیه اقتصادی اوراسیا می تواند زمینه 
ساز گسترش بیشتر مبادلات از استان باشد.زارع شتاب در لایروبی بندرآستارا و 
استفاده از ظرفیت این بندر و حمل و نقل دریایی را موضوعی با اهمیت عنوان و 
اضافه کرد: طبق آخرین گزارش های رسیده؛ در کانال اصلی ورودی بندر آستارا، 
مشکلی به لحاظ بارگیری کشتی ها با تناژ بالا وجود ندارد و لازم است نسبت به 

تکمیل بارانداز ریلی این شهرستان مرزی نیز توجه کافی شود.

 نظارت بر محصولات کشاورزی با روشی نوین
محققان آمریکایی در بررسی اخیر خود، روش جدیدی را برای غربالگری صفات 

مطلوب محصولات کشاورزی با نور فتوسنتز مطرح کرده اند.
بــه گزارش تکنولوژی نتورکس، گروهی از محققان آمریکایی در بخشــی از 
پروژه ای موسوم به »RIPE« موفق به انجام عملیاتی شدند که هدف آن افزایش 

توانایی محصولات کشاورزی است.
 »RIPE« پژوهشگران، این بررسی را به عنوان بخشی از پروژه ای موسوم به
 ،)BMGF(»با حمایت »بنیاد بیل و ملیندا گیتس ،RIPE انجام دادند. پروژه
»بنیــاد پژوهش غــذا و کشــاورزی آمریــکا«)FFAR( و »وزارت توســعه 

بین المللی«)DFID( در حال انجام شدن است.
برای دستیابی به این هدف، دانشمندان در حال تجزیه و تحلیل هزاران گیاه 
هستند تا دریابند چه تغییراتی در ساختار گیاه یا ساختار سلولی آن می تواند تولید 
 Experimental« را افزایش دهد. بر اساس یافته های مطالعه جدید که در مجله
Botany« منتشر شد، محققان »دانشگاه ایلینوی« آمریکا رویکرد جدیدی را برای 
تخمین ظرفیت فتوسنتزی محصولات برای شناسایی دقیق این صفات با عملکرد 
 )Carl Bernacchi(»بالا و تسریع در روند غربالگری ارائه داده اند. »کارل برناچی
فیزیولوژیست گیاه از وزارت کشاورزی ایالات متحده گفت:  فتوسنتز نقطه ورود 
دی اکسید کربن به همه مواردی است که به گیاهان اجازه رشد می دهد اما اندازه 
گیری فتوسنتز تاج پوش بسیار دشوار است. بیشتر روش ها نیز وقت گیر هستند. 
سقف متشکل از تاج درختان در جنگل را سایبان جنگل یا تاج پوش می گویند. 
این لایه که ســقف جنگل است از شبکه شاخه ها و درختان تشکیل شده  است. 
میزان دسترسی به نور در این لایه بسیار زیاد است اما خود این لایه پوششی را 

می سازد که جلوی رسیدن نور به گیاهان پایینی را می گیرد.

جدال بر سر قیمت تخم مرغ ادامه دارد
سخنگوی اتحادیه مرغداران میهن گفت: 
تعزیرات با حمله به مرغداری ها، مرغداران 
را به عنوان محتکر معرفی و آنها را جریمه 
می کننــد که چرا تخم مــرغ را به قیمت 

کیلویی 1۲ هزار تومان عرضه نمی کنند.
ناصر نبــی پور درباره اینکــه آیا هفته 
گذشته ستاد تنظیم بازار درباره نرخ جدید 
تخم مرغ تصمیمــی گرفت یا خیر، گفت: 
ما و وزارت جهاد کشــاورزی هفته گذشته 
مدارک و مســتندات لازم را به ســازمان 
حمایت مصرف کننــدگان ارائه کردیم اما 
متأسفانه مسئولان سازمان این مستندات 

را نپذیرفتند.
وی اضافه کــرد: دیروز بنده ۶۲ صفحه 
مســتندات دیگر را برای سازمان حمایت 
ارســال کردم تا آنها را بررسی و بعد از آن 

نتیجه را اعلام کند.
ســخنگوی اتحادیه مرغداران میهن با 
اشــاره به اینکه متأسفانه سازمان حمایت 
مصرف کنندگان نه ما را به عنوان متخصص 
قبول دارد و نه وزارت جهاد کشاورزی را به 
عنوان متولی، گفت: مسئولان این سازمان 
بــدون توجه به حقایق تولیــد، برای خود 

قیمت تعیین و اعلام می کنند.
نبی پور با اشــاره به اینکه قیمت تمام 
شده هر کیلو گرم تخم مرغ در حال حاضر 

بیش از 15 هزار تومان اســت گفت: با این 
وجود، مسئولان ســازمان حمایت و ستاد 

تنظیم بازار می گویند که قیمت تخم مرغ 
برای عرضه به مصرف کننده 1۲ هزار تومان 

است. این در حالی است که بعد از تصویب 
قیمت 1۲ هزار تومان برای تخم مرغ، نرخ 
مصوب نهاده های دامــی نیز افزایش پیدا 
کرده اســت ضمن اینکــه تولید کنندگان 
مقــداری از نهاده مــورد نیاز خود را نیز از 

بازار آزاد تهیه می کنند.
وی با اشــاره به اینکــه در حال حاضر 
میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب 
مرغداری بیش از 1۶ هزار تومان است افزود: 
تعزیرات با حمله به مرغداری ها، مرغداران 
را به عنوان محتکر معرفی و آنها را جریمه 
می کند کــه چرا تخم مرغ تولیدی خود را 
بــه قیمت کیلویی 1۲ هــزار تومان عرضه 
نمی کنند و با مرغداران شبیه قاچاقچی ها 
رفتار می شود که این در شأن تولید و تولید 

کننده نیست.
نبی پور با اشــاره به اینکه این اقدامات 
منجر به سرکوب تولید طی ماه های آینده 
خواهد شد گفت: نمی شود که وقتی قیمت 
تخم مرغ پایین می آید و مرغدار به شدت 
در ضرر است مسئولان بگویند به ما ربطی 
نــدارد و تدبیری نیندیشــند اما زمانی که 
قیمت بالا مــی رود به مرغداری ها حمله و 

مرغداران را جریمه کنند.

بندر صیادی بابلسر به بخش خصوصی واگذار شد  
بندر صیادی بابلسر به عنوان نخستین بندر از این 
نوع در مازندران روز یکشــنبه به طور رسمی به بخش 

خصوصی واگذار شده است.
واگــذاری این بندر صیادی برابر اصل 4۳  » قانون 
تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت » صورت گرفت 

و اتحادیه صیادان کیلکا مازندران صاحب آن شد.
مدیرکل شیلات مازندران در حاشیه مراسم واگذاری 
بندر صیادی بابلسر گفت : این بندر با واگذاری به بخش 
خصوصی ، اولین بندر صیادی بخش خصوصی مازندران 

به شمار می رود.
حسین اســحاقی افزود: در راستای تحقق اصل4۳ 
قانون تنظیم مقررات مالی دولت ۲ پست اسکله 1۲0 
متری و یک اسکله ۳0 متری مصارف انسانی به اتحادیه 
کلیکاداران مازندران واگذار شد و از این پس به صورت 

خصوصی مدیریت می شود. 
وی ادامــه داد: با وجود اینکه واگذاری بخشــی از 
بندر صیادی بابلســر طبق قانون یک ساله است ، اما 
امیدواریم با مدیریت درســت و همچنین بهره برداری 
مناسب اتحادیه بتوانیم شاهد واگذاری کامل و دایمی 

آن به بخش خصوصی باشیم.
مدیرکل شیلات مازندران همچنین به طرح توسعه 
بندر صیادی بابلسر اشاره کرد و گفت : در حال حاضر 

یک پست اســکله ۲00 متری در ساحل بابلسر برای 
صیادی در حال ساخت است که بنا داریم این قسمت 

را نیز به بخش خصوصی واگذار کنیم.
وی با بیان اینکه بندر صیادی بابلسر هنوز به صورت 
کامل به بهره برداری نرسیده است ، افزود : امید است 
واگذاری امروز مقدمه ای برای خصوصی سپاری کامل 

بندر بنا بر ماده ۸۸ قانون مقررات مالی دولت باشد.

اســحاقی گفــت : در حال حاضر توســعه فاز دوم 
بندرصیادی ۸0 درصد پیشرفت فییزیکی دارد و پیش 
بینی می شــود با اتمام آن صیــد کلیکا به بیش از ۲ 
برابر افزایش یابد.وی یکی از مزیت های واگذاری بندر 
به بخش خصوصی را افزایش درآمد صیادان برشــمرد 
و افــزود : واگذاری بنادر صیادی بــه اتخادی تعاونی 
های صیادی سبب بازگشت سود حاصله از ماهیگیری 

به صیادان می شــود.قاون تنظیم بخشــی از مقررات 
مالی دولت ســال ۸1 به پیشــنهاد مشترک سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور و وزارت امور اقتصادی و 
دارایی تصویب شد. بر اساس این قانون وزارتخانه ها و 
موسسات دولتی می توانند ساختمان ها اعم از اداری ، 
مسکونی ، آموزشی و دیگر امکانات خود را برای مدتی 
که مورد نیاز نیست و استفاده از آنها توسط غیر موجب 
استهلاک غیر معمول نمی شود ، با رعایت کاربری قبلی 
به اسخاص حقیقی یا حقوقی با رعایت مقررات مربوط 
به قیمت ریز به مدت یک سال یا کمتر به اجاره واگذار 
کنند.بندر صیادی بابلسر دارای ۳۷ فروند شناور صید 
ماهی کلیکا است و بیش از یکهزار نفر در آن به صید 
و صیادی مشغول هســتند. این صیادان سالانه بیش 

از 15 هزار تن کلیکا از دریای خزر صید می کنند.
ســاخت بندر صیادی بابلســر سال ۷4 با یک موج 
شــکن ۹50 متری آغاز شد و در سال های بعد اسکله 
های چون مصارف انسانی ماهیان کلیکا به طول ۳0 متر 
و اسکله 1۲5 متری در مجاورت رودخانه بابلرود بنا شد.

فاز دوم توسعه این بندر هم سال۹0 با ساخت دیوار 
هادی و لایروبی حوضچه آرامش به مساحت بالغ بر 10 
هکتار اجرایی شد و احداث اسکله ۲00 متری نیز آغاز 

شد که در حال اجرا می باشد.

پرداخت ۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای مناطق روستایی
مدیرکل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: تاکنون ۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات از محل 
قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق 
روســتایی و عشــایری به طرح های بخش کشاورزی 

پرداخت شده است.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، » محمد خالدی« 
افزود: از کل 1۳ هزار و ۳۸0 میلیارد تومان تســهیلات 
تخصیص یافته به طرح های مشــمول قانون حمایت از 
توســعه و ایجاد اشتغال در مناطق روستایی و عشایری 
در چهار مرحله، ۶ هزار میلیارد تومان تســهیلات برای 

40 هزار و 500 طرح کشاورزی پرداخت شده است.
وی  پیــش بینی کرد: ۹5 هزار شــغل با جذب این 
تســهیلات و راه اندازی طرح در مناطق روســتایی و 

عشایری کشور ایجاد شود.
وی اظهارداشت: از ۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
پرداختی، نزدیک به 1۳ درصد آن به طرح های گلخانه 
ای، ۲1 درصد صنایع تبدیلی و تکمیلی و 51 درصد به 
بخش دامپروری در مناطق روستایی و بقیه آن به سایر 

طرح های کشاورزی و عشایری پرداخت شده است.
مدیرکل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی، 
سهم این بخش از کل منابع 1.5 میلیارد دلاری قانون 
حمایت از توســعه و ایجاد اشــتغال پایدار در مناطق 
روســتایی و عشایری را بر اساس آیین نامه اجرایی آن 
45 درصد، فعالیت های خدماتی و فناوری اطلاعات 15 
درصد، صنابع و معادن کوچک و صنایع دستی هر یک 
10 درصد و ســرمایه در گردش واحدهای مستقل در 

نواحی روستایی را 10 درصد عنوان کرد.
وی، ســهم 45 درصدی بخش کشاورزی از کل این 
تسهیلات را ناکافی خواند و اظهار داشت: وزارت جهاد 
کشــاورزی پیگیر افزایش این سهم تا ۷0 درصد است، 
زیــرا آمار ها نشــان می دهد تقاضا بــرای جذب این 
تســهیلات برای فعالیت ها و طرح های کشاورزی در 

مناطق روستایی و عشایری بیشتر است.
خالــدی ادامه داد: ناکنــون ۶0 هزار میلیارد تومان 
طرح متقاضی برای دریافت این تســهیلات در سازمان 

های جهاد کشــاورزی در کشــور داشتیم که ۳0 هزار 
میلیارد تومان از این طرح های کشــاورزی در دستگاه 

های اجرایی تایید شده اند.
وی گفت: وزارت جهاد کشاورزی به دنبال آن است 
که از محل منابع بازگشــتی تســهیلات طرح های راه 
اندازی شــده این بخش، سهم خود را  در مرحله پنجم 
نیز برای اجرای طرح ها ی مناطق روستایی و عشایری 

دریافت کند.
مدیرکل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی با 
بیان این که مجلس شورای اسلامی نیز درصدد اصلاح 
قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق 
روستایی و عشایری است، اظهار داشت: درخواست برای 
اصلاح این قانون از مجلس قبل آغاز شــد و در مجلس 
یازدهم در حال پیگیری است و وزارت جهاد کشاورزی 
می تواند با دفاعیات خود در روند اصلاحات، سهم بخش 
کشاورزی را از منابع تسهیلات توسعه اشتغال پایدار در 

مناطق روستایی و عشایری افزایش دهد.

وی افــزود: بــا توجه به ماهیــت و ظرفیت مناطق 
روستایی، امکان افزایش سهم بخش کشاورزی از منابع 

تخصیصی جدید و منابع برگشتی وجود دارد.
خالدی درباره میزان پرداخت این تسهیلات به استان 
ها گفت: بیشــترین تسهیلات توسعه اشتغال پایدار در 
مناطق روستایی و عشــایری به استان های کرمانشاه 
با 10 درصد، خراســان رضــوی ۷.5 درصد، کرمان 5 
درصد، فارس 5 درصد و سیســتان و بلوچســتان 4.5 

درصد پرداخت شده است.
وی خاطرنشــان کرد: که این تسهیلات با کارمزد ۶ 
درصد در مناطق برخوردار  و  4 درصد در مناطق مرزی 

و کم برخوردار تخصیص می یابد.
بر پایه این گزارش، قانون حمایت از توسعه و ایجاد 
اشــتغال در مناطق روستایی و عشایری از سوی دولت 
در سال  ۹۶ به صورت مستقل از روند موجود تسهیلاتی 
در بخش های مختلف تصویب شد و وزارت تعاون،کار و 

امور اجتماعی مجری اصلی اجرای آن است.

کاظم خاوازی وزیر جهاد کشــاورزی مهرماه امسال 
در مراســم بهره برداری از طرح های ملی روستایی و 
عشایری سراسر کشــور، گفته بود: عشایر با سهم 1.۷ 
درصد از کل جمعیت کشور، در بخش های اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی نقش موثری دارند بطوری که ۲5 
درصد از گوشــت قرمز کشور را این قشر شریف تولید 
می کنند و ۳5 درصد از صنایع دســتی کشــور توسط 

عشایر تهیه می شود.
وی با اشاره به نقش عشایر به عنوان عوامل پدافندی 
در مرزهای کشــور، گفت: مدیریت و بهره برداری ۳۸ 
درصد از جنگل ها و مراتع کشور در اختیار عشایر است.

وزیر جهاد کشاورزی با بیان این که در دولت تدبیر 
و امید توجه ویژه ای به عشایر کشور شده است، افزود: 
شــورای عالی عشایری در این دولت احیا شد و مصوبه 
های خوبی داشت که به پشتوانه این مصوبه ها، سه هزار 
و ۸00 میلیارد تومان برای 1۳0 هزار خانوار عشــایری 
اختصاص یافت و در بخــش های زیربنایی اقدام های 

مهمی انجام شد.
خاوازی با اشــاره به تامین آب ســالم و بهداشــتی 
برای خانوارهای عشــایری، خاطرنشان کرد: امروز در 
دولت دوازدهم، ســطح برخورداری عشایر از آب سالم 
و بهداشــتی از 4۳ به ۶۳ درصد ارتقا یافته و با تقویت 
زیرساخت های ناوگان های آبرسانی، سطح دسترسی 
عشایر به آب سالم و بهداشتی از  50 به ۷۸ درصد رسید.
ه ژ و پــر  ۶ ۲ 5 ز  و مــر ا  : گفــت ی   و

 عشــایری بهره برداری خواهد شــد که یکهزار و ۷10 
کیلومتر در ایــن پروژه ها عملیات لوله کشــی انجام 
شــده؛ ۹ میلیون متــر مکعب عملیــات خاکبرداری 
 صــورت گرفتــه و 40 حلقه چــاه حفر شــده تا ۲1 
هزارخانوار عشــایری به آب ســالم، بهداشتی و پایدار 

دسترسی داشته باشند.
خاوازی با اشاره به تسهیلات قانون حمایت از توسعه 
و ایجاد اشــتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری، 
گفت: ۶100 میلیارد تومان از تســهیلات این قانون در 

بخش کشاورزی جذب شده است.

پرداخت ۶ هزار میلیارد وام اشتغال زایی روستایی به طرحهای کشاورزی 
یک مقام مســئول از پرداخت ۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای ایجاد 
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری خبر داد.به گزارش وزارت جهاد 
کشاورزی، مدیرکل دفتر امور اقتصادی این وزارتخانه گفت: از کل 1۳ هزار و 
۳۸0 میلیارد تومان تسهیلات تخصیص یافته به طرح های مشمول قانون حمایت 
از توسعه و ایجاد اشتغال در مناطق روستایی و عشایری در چهار مرحله، ۶ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات برای 40 هزار و 500 طرح کشاورزی پرداخت شده 
است.محمد خالدی پیش بینی کرد: ۹5 هزار شغل با جذب این تسهیلات و 
راه اندازی طرح در مناطق روستایی و عشایری کشور ایجاد شود.وی افزود: از 
۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداختی، نزدیک به 1۳ درصد آن به طرح های 
گلخانه ای، ۲1 درصد صنایع تبدیلی و تکمیلی و 51 درصد به بخش دامپروری 
در مناطق روستایی و بقیه آن به سایر طرح های کشاورزی و عشایری پرداخت 

شده است.مدیرکل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی، سهم این بخش 
از کل منابع 1.5 میلیارد دلاری قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار 
در مناطق روســتایی و عشایری را بر اساس آئین نامه اجرایی آن 45 درصد، 
فعالیت هــای خدماتی و فناوری اطلاعات 15 درصد، صنایع و معادن کوچک 
و صنایع دستی هر یک 10 درصد و سرمایه در گردش واحدهای مستقل در 
نواحی روستایی را 10 درصد عنوان کرد.وی، سهم 45 درصدی بخش کشاورزی 
از کل این تســهیلات را ناکافی خواند و اظهار داشت: وزارت جهاد کشاورزی 
پیگیر افزایش این سهم تا ۷0 درصد است، زیرا آمارها نشان می دهد تقاضا برای 
جذب این تسهیلات برای فعالیت ها و طرح های کشاورزی در مناطق روستایی 
و عشایری بیشتر است.خالدی ادامه داد: تاکنون ۶0 هزار میلیارد تومان طرح 
متقاضی برای دریافت این تسهیلات در سازمان های جهاد کشاورزی در کشور 

داشتیم که ۳0 هزار میلیارد تومان از این طرح های کشاورزی در دستگاه های 
اجرایی تأیید شده اند.وی گفت: وزارت جهاد کشاورزی به دنبال آن است که 
از محل منابع بازگشتی تسهیلات طرح های راه اندازی شده این بخش، سهم 
خود را در مرحله پنجم نیز برای اجرای طرح ها ی مناطق روستایی و عشایری 
دریافت کند.مدیرکل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی با بیان این 
که مجلس شورای اسلامی نیز درصدد اصلاح قانون حمایت از توسعه و ایجاد 
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری است، اظهار داشت: درخواست برای 
اصلاح این قانون از مجلس قبل آغاز شد و در مجلس یازدهم در حال پیگیری 
اســت و وزارت جهاد کشاورزی می تواند با دفاعیات خود در روند اصلاحات، 
ســهم بخش کشاورزی را از منابع تسهیلات توسعه اشتغال پایدار در مناطق 

روستایی و عشایری افزایش دهد.
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درآمدزایی ۱۱۰ میلیارد دلاری پتروشیمی ها طی ۷ سال گذشته
دبیــر کل انجمــن صنفــی کارفرمایی 
پتروشیمی گفت: مجموع درآمد پتروشیمی 
از محــل صادرات و فروش داخلی از ســال 
1۳۹۲ تا شهریور ســال جاری، حدود 110 

میلیارد دلار بوده است.
احمد مهدوی ابهری امروز در نشســتی 
خبری با بیان اینکه امروز پیشران اقتصادی 
کشــور صنعت پتروشیمی است، اظهار کرد: 
نفت و خام فروشی ما را به جایی نمی رساند. 
ایــن صنعت با توجه به منابع هیدروکربوری 
می تواند اقتصاد را نجات داده و از خام فروشی 

جلوگیری کند.
وی با تاکید بر اینکه در سخت ترین تحریم 
قرار داریم، اما بسیاری از محصولات این صنعت 
به مدت ســه ماه پیش فروش شده است که 
نشــان دهنده بالایندگی و حرکت ارزشمند 
است، تصریح کرد: این در حالی است که در 
بقیه صنایع کشور رشــد چندانی نداریم اما 
در صنعت پتروشیمی ظرفیت از ۶۸ میلیون 
تن ســال گذشته به ۸5 میلیون تن در سال 

جاری می رسد.
وی با بیان اینکه تا پایان ســال 1400 به 
تولید 100 میلیون تن خواهیم رسید، گفت: 
این در شرایطی است که تحریم هستیم اما 
توقف وجود ندارد. امسال 10 طرح پتروشیمی 
با ظرفیت 1۷ میلیون تن افتتاح خواهد شد،  
در ســال 1400 نیز 1۲ طرح دیگر به بهره 

برداری می رسد.
وی با بیان اینکه در تولید و صادرات نه تنها 
توقف نداشتیم که پیشرفت هم ثبت شده است 

و ۸.۲ درصد افزایش داشــتیم، گفت: فروش 
داخل نســبت به سال گذشته ۷00 هزار تن 
بیشتر بوده، افزایش فروش داخل، ۶50 میلیون 

دلار ارزش داشته است.
وی افــزود: دغدغه ما این اســت که این 
فروش داخلی به دست مصرف کننده داخلی 

برسد.
 دبیــر کل انجمــن صنفــی کارفرمایی 
پتروشیمی با بیان اینکه در تمام محصولات، 
عرضه بیشــتر بوده و در هشــت ماهه سال 
1۳۹۹، معاملــه در بــورس کالا حدود ۲5 

درصد افزایش داشــته است، اظهار کرد: اگر 
تولیدکنندگان کاغذی کنار بروند و واسطه ها 
حذف شوند، محصول به مصرف  کننده واقعی 
خواهد رسید، لذا امیدواریم سایت بهین یاب 
راه اندازی شود و پالایش واقعی صورت بگیرد.

مهدوی افزود: اگر طرح افق اجرا شود و به 
بیمه مالیات و برق وصل شود کسانی که مجوز 
گرفته و کالا را از بورس خریداری کرده، قاچاق 
یا انبار می کردند تا گرانتر بفروشــند، حذف 
خواهند شد.وی با تاکید بر اینکه فروش داخلی 
در اولویت قرار دارد، تصریح کرد: گاهی ما را 

متهم می کنند که به دنبال صادرات هستیم 
اما در واقع منافع ما در فروش داخلی بیش از 
صادرات است. چنانچه کالا را صادر کنیم باید 
ارز را به نیما بدهیم که سه ماه طول می کشید 
تا به دست ما برسد اما با فروش داخلی، پول 

را به طور نقد دریافت می کنیم.
دبیــر کل انجمــن صنفــی کارفرمایی 
پتروشیمی با اشاره به معاولات بورس نیز گفت: 
پت 14 درصد نســبت به سال 1۳۹۸بیشتر 
در بورس معامله شــده است. همچنین پلی 
پروپیلن هفت درصد و پی وی سی ۲0 درصد 

افزایش معاملات در بورس داشته اند.
مهــدوی با بیان اینکه فاصلــه نرخ ارز و 
بهین یاب مشکل عرضه در داخل و موضوعات 
مربوط به صادرات محور بودن پتروشیمی ها 
است، اظهار کرد: از سال 1۳۹۷تا کنون ۷5 
درصد از ارز حاصل از صادرات پتروشیمی را 
در نیما عرضه کردیم و ۲5 درصد بقیه را صرف 
واردات تجهیزات اختصاص دادیم. همچنین 
صادرات ما بین ۲5 تا ۳0 درصد صادرات غیر 
نفتی است اما 40 درصد از ارز نیما را تامین 
کرده ایم.  امسال نیز ۷۳ درصد از ارز صادراتی 
پتروشــیمی از طریق نیما به اقتصاد کشور 
بازگشته است.وی با بیان اینکه طی سال های 
1۳۹۲ تا شش ماهه سال 1۳۹۹، معادل ۷۶ 
میلیارد دلار درآمــد ارزی از صادرات ایجاد 
کردیم، گفت: در داخل نیز ۳0 میلیارد دلار 
محصول به فروش رســیده، همچنین 1۲.5 
میلیون تن کود شیمیایی و اوره به ارزش ۳.۳ 
میلیارد دلار با قیمت های تکلیفی به بخش 
کشــاورزی دادیم و در مجموع 110 میلیارد 

دلار درآمد برای کشور ایجاد شده است.
 دبیــر کل انجمــن صنفــی کارفرمایی 
پتروشیمی با بیان اینکه صنعت پتروشیمی 
ایران در تولید متانول در آینده نزدیک مقام 
اول دنیا خواهد شــد، اظهار کرد: استراتژی 

پتروشیمی از ابتدا درست نبوده است.
 ما باید اکنون برای جلوگیری از خام فروشی 
طرح های تبدیل به ارزش افزوده تعریف کنیم 
و بر این اســاس باید نیاز بازار دنیا را مد نظر 

قرار دهیم.

تداوم پایدارو مستمر گاز دراستان چهارمحال و بختیاری

٢ هزار میلیارد تومان، بدهی امسال وزارت نیرو به نیروگاه های کوچک 

شــرکت گاز استان چهارمحال وبختیاری با تداوم پایدار و مستمر در امر 
عملیات گازرســانی به رغم برخی مسائل و مشکلات ، منجسم و هماهنگ 
ادامه دارد و امیدوار است که همچون همیشه با همکاری نهادهای مربوطه و 
مردم عزیز در آینده ای بسیار نزدیک با فتح قله های افتخار در امر خدمات 

رسانی به مردم به پویش سبز برسیم .
سیامک حیدری مدیرعامل گاز استان چهار محال و بختیاری با بیان این 
مطلب اظهار داشــت : همچنان منسجم و هماهنگ در حال گازرسانی به 
مبادی مصرف هســتند و تا این لحظه با توجه به پایداری خوب گاز در این 
بخش ها هیچ گونه افت فشاری در استان مشاهده نشده ) چه در سال های 
گذشته و سال جاری ( و این روند به خوبی ادامه دارد وی ادامه داد: همانطور 
که می دانید بــرودت هوا طی چند روز آینده به ویژه روزهای پایانی هفته  
افزایش می یابد و پیش بینی ها حاکی از پایداری این جبهه هوای سرد طی 

هفته آینده است که طبیعتا افزایش مصرف گاز مشترکین را در پی دارد . 
حیدری برای حفظ این پایداری از مردم کمک خواست و گفت : انتظار 
ما از عزیزان این است که برای اینکه بتوانیم این پایداری را حفظ و گاز را به 
تمامی سرشاخ های دور دست در جای جای استان عزیزمان عملیاتی کنیم 
همکاری بســیار خوبی که تا اکنون با این شرکت داشته اند و ما را ممنون 

خویش ساخته اند همچنان ادامه دهند . 
وی در پایان افزود : توصیه من این اســت که برای کمک به حفظ این 
پایداری عزیزان از گرم کردن فضاهایی در منزل که واقعاٌ به آن نیازی ندارند 
جداٌ بپرهیزند و سعی کنند با کمک کردن به ما ، در مواردی همچون نگاه 
داشــتن دمای منزل در ســطح رفاه ) 1۸ تا ۲۲ درجه ( ما را در عبور این 
روزهای سرد یاری دهند تا مانیز بتوانیم با راحتی خیال ، گاز را همچنان به 

کانون گرم خانواده ها برسانیم . 

رئیس انجمن نیروگاه هــای مقیاس کوچک گفت: 
وزارت نیرو فقط بابت امسال حدود ۲ هزار میلیارد تومان 

بدهی معوق به نیروگاه های مقیاس کوچک دارد.
احســان صدر با بیان اینکه در حــال حاضر یکی از 
مهم ترین چالش های کشــور کمبود منابع ســرمایه ای 
اســت، گفت: در عین حال ارزان ترین روش تأمین برق، 
نیروگاه های مقیاس کوچک هســتند که نیاز به منابع 
ســرمایه ای را تا نصف کاهش می دهند. اگر از ظرفیت 
این نیروگاه ها استفاده کنیم در کوتاه مدت نیاز به اجرای 
پروژه های گران قیمت توسعه شبکه برق برطرف می شود. 
این ظرفیت می تواند در شرایط کنونی برای کشور نجات 

بخش باشد.
این مقام مسئول ضمن یادآوری اینکه صنعت برق، 
زیر ساخت بخش صنعت و تولید به شمار می رود، اظهار 
داشــت: در بســیاری از مواقع در شهرک های صنعتی 
واحدهای متوسط و کوچکی را شاهد هستیم که به دلیل 
نبود زیرساخت برق، سرمایه گذاری آنها به تعویق افتاده 
است و نیروگاههای مقیاس کوچک به سرعت می توانند 

این مشکل را برطرف کنند.
وی ادامه داد: ســرمایه گذاران نیروگاه های مقیاس 
کوچک متکی به سرمایه های شخصی هستند و وابستگی 
حداقلی به منابع عمومی یا صندوق توسعه ملی دارند. در 
سال های اخیر هم که آهنگ توسعه نیروگاه های بزرگ 

کند شده است، نیروگاه های مقیاس کوچک روند سرمایه 
گذاری را ادامه داده اند.

به گفته رئیس انجمن نیروگاه های کوچک مقیاس، 
با وجود اینکه نیروگاه های کوچک مقیاس تنها ۲ درصد 
ظرفیت نیروگاهی کل کشور را تشکیل می دهند اما سهم 
۲0 تا ۲5 درصدی در ایجاد ظرفیت های جدید تولید برق 
دارند.وی بزرگترین مشکل نیروگاه های مقیاس کوچک 
را مطالبات معوق آنها از دولت اعلام و تصریح کرد: بیش 

از ۶ ماه است که این نیروگاه ها مطالبات خود را دریافت 
نکرده اند. این میزان، بدون احتساب معوقات سال های 
قبل است. میزان معوقات امسال این نیروگاه ها حدود ۲ 

هزار میلیارد تومان است.
صدر گفت: تأخیر در پرداخت ها باعث شده نیروگاه ها 
در یک سال اخیر برخی ملزومات را 100 درصد گران تر 
خریداری کنند و ارزش مطالباتشــان در زمان پرداخت 
نزدیک 100 درصد افت کند. البته متوجه محدودیت های 

مالی وزارت نیرو هســتیم. اما این فشارها در کنار اینکه 
نرخ های خرید برق متناســب با واقعیت های اقتصادی 
کشور افزایش نیافته، موجب وارد آمدن آسیب جدی به 
سرمایه گذاران شده است. به علاوه طبق بررسی هایی که 
انجام شده متوجه شدیم که منابع وزارت نیرو به درستی 
مدیریت نمی شود و می تواند به شکل مناسب تری مدیریت 
شــود. به طور مثال میزان مطالبه نیروگاه های کوچک 
مقیاس به ازای هر کیلووات ظرفیت نیروگاهی، به طور 
متوسط حدود یک میلیون و ۳00 هزار تومان است اما 
این رقم برای نیروگاه های بزرگ کمتر از 500 هزار تومان 
است که آن هم البته خوب نیست ولی این تفاوت نشان 
می دهد که هنگام تخصیص همین منابع محدود سهم 

کمتری به نیروگاه های کوچک مقیاس تعلق می گیرد.
رئیس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک افزود: چون 
این نیروگاه ها اغلب به نهاد عمومی و صندوق های بزرگ 
سرمایه گذاری متصل نیستند امکان جبران معوقات را 
ندارند، از سویی دیگر این بد قولی های مسبوق به سابقه 
وزارت نیرو موجب بدنامی نیروگاه داران نزد بانک ها برای 
ارائه تسهیلات سرمایه در گردش شده است. در صورتی که 
این نیروگاه ها الان که فصل تعمیرات است پولی دریافت 
نکنند، قادر نخواهند بود تعمیرات سالانه خود را به موقع 
انجام دهند و احتمالاً در تابستان آینده نخواهند توانست 

با حداکثر ظرفیت به کمک شبکه برق بیایند.

 بازار جهانی نفت در سال آینده متحول می شود؟
انتظار می رود تقاضای جهانی برای نفت در ســال ۲0۲1 از رکورد پایینی 
که در دوران قرنطیه کووید 1۹ مشاهده شد، بهبود پیدا کند اما افزایش قابل 
انتظار تولید نفت خاورمیانه و رشــد سوخت زیســتی بدون شک این بازار را 
تحت تاثیر قرار می دهد.اوپک پلاس برای تامین تقاضا که همســو با احیای 
اقتصادی رشد خواهد کرد و در عین حال کاهش سطح ذخایر جهانی، محدودیت 
عرضه خود را به صورت تدریجی تسهیل خواهد کرد و تاثیر عرضه واکسنهای 
کووید 1۹ روی تقاضا را زیر نظر می گیرد.طبق بررســی »اس اند پی گلوبال 
آنالیتیکس«، تولید جهانی نفت در ســال ۲0۲1 به طور متوسط ۳.5 میلیون 
بشــکه در روز رشــد می کند و عمده این رشد مربوط به نفتی خواهد بود که 
توســط اعضای گروه اوپک پلاس و در راس آنها عربســتان سعودی و روسیه 
تولید می شــود.اگرچه رشد عرضه نفت به سیاست تولید اوپک پلاس بستگی 
دارد که پیش بینی آن دشوار است اما حدود ۷0 درصد از رشد عرضه در سال 
۲0۲1 مربوط به خاورمیانه خواهد بود که تولیدکنندگان آن مجموعا ۸00 هزار 
بشکه در روز به عرضه نفت به بازار اضافه می کنند. در مقابل، انتظار می رود 
تولید نفت آمریکا در سال ۲0۲1 به طور متوسط به میزان یک میلیون بشکه 
در روز کاهش پیدا کند زیرا همه گیری ویروس کرونا باعث شــد شــرکتهای 
انــرژی فعالیتهای حفاری را محدودتر کنند.افــزون بر این که عرضه نفت به 
دلیل اختلالات در خاورمیانه، پتانســیل نوسان را پیدا می کند، وابستگی به 
نفت خاورمیانه پیامدهایی برای میانگین کیفیت نفت جهانی خواهد داشــت. 
بهبود عرضه از ســوی اوپک به معنای تغییر روند ســالهای اخیر خواهد بود و 
فراوانی عرضه نفت سبک شیرین که تحت تاثیر رشد تولید نفت شیل آمریکا 
بــود، جای خود را به فراوانی عرضه نفــت مدیوم ترش می دهد.این تغییر به 
پالایشــگاههایی کمک می کند که مجبور بودند برای خرید نفت سنگینتر و 
ترش که مناسب پالایش در تجهیزات آنها بودند پول بیشتری بپردازند.عرضه 
نفت بیشتر از سوی خاورمیانه قیمتهای نفت ترش را ضعیفتر و ارزانی قیمت 

آنها در مقایسه با نفت شیرین را بیشتر می کند.
بر اساس گزارش پلاتس، اما کاهش قیمت گریدهای نفتی سنگین به بهبود 
اوضاع پالایشــگاههای غربی که با کاهش تقاضا برای ســوخت به دلیل همه 
گیری ویروس کرونا روبرو شــده اند و شاهد تسریع رشد سوختهای جایگزین 

و دورنمای ضعیفتر تقاضا برای نفت هستند، کمک نمی کند.

 محدودیت عرضه نفت ادنوک تمدید شد
برخی منابع اعلام کردند شرکت ملی نفت ابوظبی کاهش عرضه نفت خام 

خود به آسیا را در ماه فوریه حفظ می کند.
به گزارش خبرگزاری رویترز از سنگاپور، سه منبع اعلام کردند که شرکت 
ملی نفت ابوظبی )ADNOC( کاهش عرضه نفت خام به مشتریان قراردادی 
خود در آســیا را برای ماه فوریه در مقایســه با ژانویه تقریباً بدون تغییر نگه 
داشــت.این تولیدکننده به عنوان بخشی از تعهد امارات متحده عربی به توافق 
کاهش تولید سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدان آن از جمله 
روســیه )ائتلاف اوپک پلاس( حجم عرضه قراردادی نفت خود را کاهش داده 
است.منابع اعلام کردند که ادنوک به مشتریان خود اعلام کرده است که حجم 
عرضه نفت خام موربان و داس در ماه فوریه 1۸ تا ۲0 درصد کاهش می یابد، 
در حالی که عرضه نفت خام ام لولو در این ماه 5 درصد کاهش خواهد یافت.

ایــن منافع افزودند: عرضه نفت خام آپر زاکوم در ماه فوریه 1۸ درصد کاهش 
می یابد.شــرکت ملی نفت ابوظبی همســو با توافق تسهیل کاهش تولید نفت 
اوپک پلاس در ماه ژانویه 500 هزار بشکه در روز عرضه نفت خود را افزایش 
می دهد. نشست بعدی اوپک پلاس برای تصمیم گیری درباره عرضه نفت خام 

در ماه فوریه چهارم ژانویه )15 دی ماه( برگزار می شود.

 روسیه و بلاروس درباره قیمت گاز 2۰2۱ توافق کردند
گازپــروم روســیه با بلاروس دربــاره قیمت گاز در ســال ۲0۲1 میلادی 

توافقنامه ای را امضا کردند.
بــه گــزارش خبرگــزاری رویترز از مســکو، روســیه و بــلاروس اعلام 
کردنــد کــه با کاهــش تنش بین ایــن دو کشــور، توافقنامــه ای را درباره 
قیمــت گاز در ســال ۲0۲1 امضــا کرده اند.گازپروم، شــرکت بــزرگ گاز 
 روســیه اعلام کــرد که الکســی میلر، مدیــر اجرایی گازپــروم و مقام های 
بلاروس پروتکلی را درباره نحوه محاســبه قیمت گاز طبیعی در سال ۲0۲1 

امضا کرده اند.
وزارت انرژی بلاروس اظهار کرد: قیمت های توافق شده به طور کلی با سطح 
ســال ۲0۲0 یکسان اســت، اما هنوز هم کمتر از قیمت های محاسبه شده با 
فرمول  توافق شــده در سال ۲011 است.قیمت گاز امسال 1۲۷ دلار برای هر 
هزار مترمکعب بود.روابط بین این دو کشور همسایه در سال های اخیر به دلایل 
متفــاوت با تنش همراه بوده است.روســیه و بلاروس هنوز درباره عرضه نفت 
روسیه در سال آینده به توافق نرسیده اند، این دو کشور همچنین نتوانسته اند 
درباره جبران خســارت آلودگی نفت موجود در خط لوله دروژبا )صادرکننده 

نفت خام روسیه( در سال ۲0۲0 به توافق برسند.

 چین محدودیت های سرمایه گذاری خارجی در انرژی این کشور 
را برداشت

دولــت چین طی ســندی کــه به تازگی منتشــر شــده محدودیت های 
سرمایه گذاری خارجی در بخش انرژی شامل سوخت های فسیلی، انرژی های 

نو و بخش تولید الکتریسیته، به جز بخش هسته ای، را برداشته است.
به گزارش راشــاتودی، دولت چین طی ســندی که به تازگی منتشر شده 
محدودیت های ســرمایه گذاری خارجی در بخش انرژی شــامل سوخت های 
فســیلی، انرژی های نو و بخش تولید الکتریســیته، به جز بخش هسته ای، را 
برداشته است.طی این سند که آن را »اترژی در عصر جدید چین« نام گذاری 
کرده اند، دسترســی ســرمایه گذاران خارجی به بازار چین توسعه داده شده، 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی در حال رشد است و مؤسسات سرمایه گذاری 
تنوع بیشتری یافته اند.در این سند همچنین تغییرات مهم دیگری مانند تغییر 
قانون اکتشــاف نفت و گاز و اوپراتوری خطــوط لوله انتقال انرژی و مدیریت 

پویای واردات نفت و گاز به چشم می خورد.
بــه ایــن ترتیــب به نظر می رســد چیــن در حــال افزایــش همکاری 
 بین الملــل خــود در بخــش تبــادل انــرژی و تراکنش های مالــی مربوط

 به آن است.سال گذشته هم دولت چین بازار اکتشاف انرژی این کشور را به 
روی سرمایه گذاران خارجی باز کرده و اعلام کرده بود شرکت های خارجی برای 
این منظور دیگر نیازی به سرمایه گذاری مشترک با یک شرکت چینی ندارند.

تصویب سند سازگاری با کم آبی استان مرکزی در کارگروه ملی

نخستین توربین بادی ٢۵۰ کیلوواتی در کشور ساخته شد

مدیرعامل آب منطقه ای استان مرکزی گفت: سند سازگاری با کم آبی استان 
مرکزی در جلسه کارگروه ملی تصویب شده است.

عزت الله آمره ای روز یکشنبه ۷ دی در شورای حفاظت از منابع آب استان 
مرکزی، اظهار کرد: تا پایان آذرماه میزان بارش در استان مرکزی با ۲0 درصد 
رشــد، 114 میلی متر برآورد شده که این میزان نسبت به بلندمدت رشد ۳0 

درصدی داشته است.
وی در خصوص ســد ساوه و سد کمال صالح با بیان اینکه در حال حاضر 
۷۳ درصد از ظرفیت مجموع دو ســد پر است، افزود: حجم سد ساوه در حال 
حاضر ۲۷۷ میلیون مترمکعب و سد کمال صالح ۹5 میلیون مترمکعب است.

مدیرعامل آب منطقه ای اســتان مرکزی تصریح کــرد: در خصوص پر و 
مســلوب المنفعه کردن چاه های فرم 5 اســتان، از ۲۸0 چاه هدفگذاری شده 
تاکنون ۹۲ چاه فرم 5 پر و مسلوب المنفعه شده که پر شدن ۳۸ چاه از جلسه 

قبل تاکنون صورت گرفته است.
آمره ای اضافه کرد: همچنین ۸0 چاه جدیدالحفر نیز در سطح استان پر شده 

که با احتساب چاه های فرم 5 تاکنون 1۷۲ حلقه چاه در استان مسدود شده 
است.وی ادامه داد: در راستای نصب کنتور حجمی از ۷00 کنتور هدفگذاری 
شده تاکنون، در سال جاری ۲۶۶ دستگاه کنتور نصب شده که نصب 10۷ کنتور 
از جلسه قبل شورای حفاظت از منابع آب استان تاکنون صورت گرفته است.

مدیرعامل آب منطقه ای استان مرکزی گفت: عمده ترین مشکل و چالش 
شهرستان زرندیه بویژه در حوزه صنعت، تامین آب است و بر اساس کارشناسی 
های صورت گرفته باید بپذیریم که ظرفیت جدیدی برای شهرستان وجود دارد 

و باید به ظرفیت موجود توجه داشته باشیم.
آمره ای افزود: کشــاورزان این منطقه خوشبختانه آگاه و مطلع هستند و 
می توان آنها را به سمت سیستم های نوین آبیاری سوق داد، همچنین برداشت 

از چاه های کشاورزی هم باید کنترل شود.
وی ادامه داد: عدم استقرار صنایع کم آب بر بویژه در مامونیه باید مورد توجه 
قرار گیرد چراکه شهرک مامونیه جای صنایع آب بر از جمله فولاد نیست، البته 
چه بهتر که هیج صنعت دیگری در این منطقه ایجاد نشود چون وضعیت آب 

این شهرستان بحرانی است.
مدیرعامل آب منطقه ای استان مرکزی بیان کرد: باید با یک برنامه ریزی 
از ظرفیت بخش خصوصی به منظور ســرمایه گذاری در ایجاد تصفیه خانه و 
شبکه فاضلاب در این شهرستان استفاده کرد.معاون حفاظت و بهره برداری از 
منابع آب آب منطقه ای استان نیز در این نشست گفت: نیاز صنایع شهرستان 
زرندیه به آب 400 لیتر اســت که در حال حاضر تنها 55 لیتر آب در اختیار 
صنایع قرار دارد، البته آب شرب شهری نیز وضعیت جالبی ندارد و احتمالا در 
اواخر سال در تامین آب شرب شهری و صنعتی با چالش هایی مواجه خواهیم 
شــد.محمود قدبیگی افزود: بخش خصوصی و صنعت آمادگی دارد در زمینه 
احداث تصفیه خانه شــهری مشارکت داشته باشد.وی بیان کرد: نهایی شدن 
مطالعات آب شهرستان، صدور مجوز حفر چاه توسط ستاد اجرایی، نهایی شدن 
مجوز اســتفاده از ۷00 میلیون مترمکعب از پساب جنوب تهران و ممنوعیت 
صدور مجوز اســتقرار واحدهای صنعتی آب بر از خواسته ها و پیشنهادات در 

خصوص رفع مشکل آب شهرستان زرندیه است.

مدیرکل دفتر نظارت، تعیین صلاحیت و کنترل پروژه سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران) ســاتبا ( گفت: نخستین توربین بادی در 

مقیاس ۲50 کیلووات به عنوان مولد انشعابی در کشور ساخته شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، »علی شب نورد« افزود: امروز باوجود 
مشکلات موجود، توسعه نیروگاه های خورشیدی خانگی و انشعابی )کیلوواتی( 
مورد توجه بسیاری از سرمایه گذاران بخش غیردولتی قرار گرفته بطوری  که این 
نیروگاه های تجدیدپذیر نسبت به مدت مشابه در سال قبل ۲4 درصد رشد یافته 
است.وی توضیح داد : دو ماهه منتهی به آذرماه 1۳۹۹ درمجموع 11۹ واحد 
نیروگاهی انشعابی به ظرفیت ۲ مگاوات به شبکه سراسری برق افزوده شده که با 

این رقم، اکنون تعداد چهار هزار و ۶51 مولد خانگی محدود به ظرفیت انشعاب 
با مجموع ظرفیت 55 مگاوات در سراسر کشور به بهره برداری رسیده  است.

شــب نورد گفت: بیشترین ظرفیت اضافه شــده به میزان 450 کیلووات 
درحوزه فعالیت شرکت توزیع نیروی شهرستان مشهد است.این مقام مسوول 
افــزود: ایران در این دوره برای نخســتین بار یک توربین بادی به عنوان مولد 
انشعابی در مقیاس ۲50 کیلووات که توسط متخصصان داخلی کشور ساخته 
شده در منطقه بینالود راه اندازی و به شبکه توزیع برق کشور افزوده شد.وی 
با اشاره به آمار توسعه مولدهای انشعابی در دو ماهه منتهی به آذرماه 1۳۹۹ 
در ســایر نقاط کشــور، جایگاه های بعدی را متعلق به شرکت توزیع نیروی 

برق اســتان اصفهان با ۳۸ نیروگاه انشعابی و مجموع ظرفیت ۶۳۸ کیلووات 
و همچنین شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی با ۶ نیروگاه توسعه یافته 
به ظرفیت تجمیعی ۲۲5 کیلووات دانست.شب نورد خاطرنشان کرد: براساس 
جایگاه های بعدی نیز شرکت توزیع نیروی برق فارس، شیراز و خراسان شمالی 
قــرار دارند که هر یک با احداث 1۷0 کیلووات مولد خورشــیدی انشــعابی، 
ظرفیت تولید شبکه سراسری برق کشور را افزایش داده اند.براساس تازه ترین 
گزارش سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری برق ایران، ظرفیت تولید 
 برق کشــورمان از محل انرژی های تجدیدپذیر و بهــره وری برق در آبان به 

عدد۸44.5۹ مگاوات رسید.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/08

شماره : 987

 آمادگی برای واگذاری سرویسهای نوین مخابراتی به ادارات استان

دردیدار مدیر مخابرات منطقه گلستان با قائم مقام مدیرکل بهزیستی ، راهکارهای 
ارائه خدمات بروز مخابراتی به مراکز و ادارات بهزیستی ، در سطح استان بررسی شد . 
مومنی :گلستان -  به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان در این 
جلسه که اصغر رنجی قائم مقام مدیرکل و معاون پشتیبانی ، محمد مهدی نادری 
ذیحساب و محمد رضا عرب مدیر فناوری اداره کل بهزیستی استان حضور داشتند 
ابتدا مهندس غلامعلی شــهمرادی با تشریح خدمات به روز و کاربردی مخابرات 
پرداخت و گفت : مخابرات منطقه گلســتان آمادگی ارائه خدمات به مراکز تحت 
پوشش بهزیستی استان را دارد و می تواند بر اساس نیاز اداره کل بهزیستی بسته 
های مختلف و متنوع از خدمات و سرویسهای مخابراتی را در اختیار آنها قرار دهد.

مدیر مخابرات منطقه گلســتان با اشاره به اینکه سرویسهای جدید مخابراتی 
خدمت رسانی را تسهیل می نماید گفت : ادارات کل استان می توانند از سرویسهای 
مخابراتی نوین بهره مند شــده و این آمادگی در مخابرات منطقه گلستان برای 

واگذاری این سرویسها وجود دارد.

 ارائه شفایي مقاله در کنگره علوم و مهندسي آب و فاضلاب ایران 
      در سومین کنگره علوم و مهندسي آب و فاضلاب ایران ، مقاله اي با عنوان 
» بررسي تاثیر تهویه آدم رو ریزشي در کاهش خوردگي خط انتقال فاضلاب اصلي 
بتني » که توسط مدیران و کارشناسان شرکت آب و فاضلاب استان مرکزي  تهیه 

شده بود به صورت شفاهي ارائه گردید.
  اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/   به گزارش روابط عمومي شرکت آب و فاضلاب 
استان مرکزي ، در این کنگره که در آذرماه سال جاري در دانشگاه شیراز برگزار 
گردید ،  مقاله » بررسي تاثیر تهویه آدم رو ریزشي در کاهش خوردگي خط انتقال 
فاضلاب اصلي بتني » توسط مهدي گودرزي متین ، رئیس اداره بهره برداري از 
شبکه و تاسیسات فاضلاب منطقه یک اراک ، علیرضا رود باراني کارشناس بهره 
برداري فاضلاب ،  ســعید ســرآباداني مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان اراک و 
مهران مامقاني نژاد سرپرست معاونت منابع انساني و تحقیقات این شرکت ،تهیه 

و به صورت شفاهي ارائه گردید.

 بررسی مسائل ومشکلات روستاهای شهرستان خنداب
 اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومی بنیاد مســکن :بررسی 
مسائل ومشکلات روستاهای شهرستان خنداب با حضور مهندس رضا فرح مدیرکل 
بنیاد مسکن استان مرکزی، مهندس خزایی پور- فرماندار شهرستان خنداب،آقای 
حســینخانی وآقای رحیمی مشاورین دکتر آصفری نماینده مردم شهرستانهای 

اراک،کمیجان وخنداب در خانه ملت. 

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان
بازگشایی محور اسالم - خلخال و  کمک رسانی به ۷۸ خودروی گرفتار

 مدیــرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، با بیان اینکه راهداران به 
۷۸ خودروی گرفتار در برف کمک رسانی کردند، گفت: محور اسالم % خلخال در 

حوزه اردبیل به دلیل کولاک مسدود شده بود، بازگشایی شد.
فریبرز مرادی با اشــاره به وضعیت بارش برف در محورهای مواصلاتی استان 
گیــلان، اظهار کــرد: در حال حاضر به غیر از محور پونل - خلخال همه راه های 
اصلی و شریانی استان گیلان باز است. محور اسالم % خلخال در حوزه اردبیل هم 
که شب گذشته به دلیل کولاک مسدود شده بود، بازگشایی شد.وی با بیان اینکه 
راهداران در حال بازگشایی محورهای فرعی و روستایی هستند، تصریح کرد: ۲4۷ 
راهدار با اســتفاده از 15۲ دستگاه انواع ماشین آلات سنگین و نیمه سنگین در 

حال برفروبی محورها هستند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، با اشــاره به بارش 50 تا ۶0 
سانتی برف در محورهای رضوانشهر، گفت: محورهای شهرستان رشت نیز 10 تا 
۲0 سانت، شهرستان تالش 40 تا 45 سانت و محورهای شهرستان رودبار 15 تا 

40 سانت ارتفاع برف گزارش شده است.
مرادی، ارتفاع برف در محورهای شهرســتان لاهیجان را حدود 15 ســانت، 
شهرستان فومن را ۲5 سانت، شهرستان ماسال را ۲0 سانت و شهرستان شفت را 
15 تا ۲5 سانت دانست و اضافه کرد در محورهای شهرستان سیاهکل نیز 10 تا 

۹0 سانت برف باریده است.
وی افزود: ارتفاع برف در محورهای شهرستان آستارا۲0 تا ۳0 سانت، شهرستان 
آستانه اشرفیه ۳0 سانت، شهرستان رودسر  15 تا ۷0 سانت و شهرستان املش 
40 تا ۶0 سانت گزارش شده است.این مقام مسئول، کل برفروبی های انجام شده 
طی ۲4 ساعت گذشته را ۶۸۸ کیلومتر دانست و یادآور شد: حجم کل برفروبی ها 
نیز یک میلیون و ۸00 هزار و 50 مترمکعب است.مرادی همچنین از کمک رسانی 
به ۷۸ خودروی گرفتار در برف خبر داد و خاطرنشــان کرد: رانندگان تجهیزات 

زمستانه به همراه داشته باشند.

 پایداری تمامی شبکه های توزیع برق گیلان
  محمد اسماعیل هنرمند مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان 
از پایداری تمامی شبکه های استان گیلان با وجود بارش برف و وزش باد شدید 
خبر داد. مدیرعامل توزیع برق گیلان بیان داشــت : از ابتدای سالجاری با برنامه 
ریزی لازم پایداری شبکه های توزیع برق گیلان به بالاترین حد ممکن رسید  تا 
در زمان وقوع بحران ها بر خلاف سالیان گذشته کمترین نا پایداری برای مشترکین 
محترم حادث شود. وی با اشاره به اجرای دوطرح بزرگ افزود: دو طرح بزرگ توزیع 
برق گیلان شامل طرح جهادی جایگزینی شبکه های فرسوده با کابل خودنگهدار 
و طرح جهادی افزایش تاب آوری خطوط فشار متوسط بود که با همت و تلاش 

مجموعه همکاران در سطح استان اجرا شد .
هنرمند تصریح کرد: اصلاح و بهســازی پایه ها ) تیرهای برق( ، تعدیل ولتاژ 
مناطــق پر حادثه، تجهیز امورها و ادارات تابعه بهمراه اکیپ های عملیاتی و... از 
جمله اقدامات دیگر این شرکت برای مقابله با بحران های احتمالی بوده است.وی 
خاطرنشان کرد: باتوجه به آمادگی تمامی نیروها و..بیش از 1۸0اکیپ عملیاتی در 
سطح استان و با جمیع اقدامات پیشگیرانه انجام شده خوشبختانه در سطح استان 
شاهد مشکل عمده ای نبودیم و تنها خاموشی های موردی اتفاق افتاد که با اعزام 
و اقدام سریع پرسنل پر تلاش این شرکت مشکل مرتفع شد و تمامی شبکه های 
توزیع برق استان گیلان پایدار هستند و مشترکین محترم از نعمت روشنایی برق 
بهره مندند. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان یادآور شد:  خادمان 
شما درشرکت توزیع برق گیلان تمام تلاش خود را در راستای حرکت به سوی  

پاسخگویی هرچه بیشتر به مشترکین انجام خواهند داد.
وی در انتها افزود : راحت ترین راه اعلام خاموشی ها و مشکلات برق استفاده از 
اپلیکیشن برق من می باشد و مشترکین می توانند با مراجعه به سایت اینشرکت 
به آدرس www.gilanpdc.ir همچنین مراجعه به کافه بازار دانلود و از خدمات آن 

استفاده کنند .

حضور  با  راعی-  محسن   - اصفهان 
وزیر نیــرو، به صورت ویدئــو کنفرانس از 
مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان اصفهان و 
دیگر  فعــالان پویش »هر هفته -الف-ب-

ایران« استان اصفهان تجلیل شد. مدیرعامل 
شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان با اشاره 
بــه بهره برداری از ۷ پــروژه آب وفاضلاب 
اســتان اصفهان در قالب »پویش  هر هفته 
الــف- ب ایران« ، گفت: ایــن پروژه ها با  
اعتبــاری بالغ بر ۷5۸ میلیــارد تومان در 
مــدار  بهره برداری قــرار گرفتند.  فاز اول 
پروژه بازســازی و اصلاح شــبکه فاضلاب 
اصفهان از محل فاینایس خارجی، ایستگاه 
پمپاژ و خط انتقال جنوب شــرق اصفهان 
،آبرسانی به باغشــاد و ۸ روستای لنجان،  
راه اندازی واحد ۲ و ۳ تصفیه خانه فاضلاب 
داران، تصفیه خانه فاضلاب اژیه، آبرســانی 
به مجتمع1۹ روستای فلاورجان و تصفیه 
خانه فاضلاب هاشم آباد، پروژه هایی بودند 
که در قالب این طرح به بهره برداری رسیده 
اند. هاشم امینی افتتاح فاز اول بازسازی و 
اصلاح شبکه فاضاب اصفهان از محل فایناس 
خارجی را بسیار تاثیر گذار برشمرد و گفت: 
بــا اجرای این پروژه نگرانی مردم در محور 
جنــوب و مرکز اصفهان بــه دلیل ریزش 
شبکه فرســوده فاضلاب در اقطار بالا رفع 
گردید. این در حالیســت که این پروژه با 

اعتباری بالغ بر ۶۶0 میلیارد تومان معادل 
۳۶۸ میلیون یوان اجرایی گردیده اســت.

وی پیرامون اجرای پروژه ایســتگاه پمپاژ 
و خط انتفال جنوب شــرق اصفهان گفت: 
با اجرای تاسیســات فاضلاب جنوب شرق 
اصفهان،  صد درصد کلان شــهر اصفهان  
دارای زیرســاخت جمــع آوری، انتقال و 

تصفیه فاضلاب می شــود و دیگر در هیچ 
منطقه ای از شهر فاضلاب شهری از طریق 
چاه های جذبی دفع نمی گردد.مدیرعامل 
شرکت آبفا استان اصفهان با بیان اینکه راه 
انــدازی واحد ۲ و ۳  تصفیه خانه فاضلاب 
داران با هــدف جلوگیری از آلودگی منابع 
زیرزمینی در دستور کار قرار گرفت خاطر 

نشان ساخت: با راه اندازی مدول دوم وسوم 
تصفیــه خانه فاضلاب داران ۳ هزار و ۳44 
متر مکعب درروز پساب در این تصفیه خانه 
تولید می شود. وی ضمن اشاره به آبرسانی 
به باغشاد و ۸ روســتای لنجان گفت: این 
مجموع آبرســانی برای 4 شــهر باغشاد، 
شهرک زاینده رود، باغبهادران و چرمهین و 

۲0 روستا در شهرستان لنجان طراحی شده 
کــه هم اکنون  با انتقال ۲5۶ لیتر در ثانیه 
آب جمعیــت ی معادل ۶0 هزار نفر تامین 
می شــود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
اســتان اصفهان در ادامه افزود: آبرسانی به 
مجتمع 1۹ روستای فلاورجان در راستای 
بهره مندی پایدار روســتاییان از آب شرب 
سالم و بهداشتی می باشد.وی تصریح کرد: 
در قالب این طرح، آبرسانی پایدار به ده ها 
روستای اســتان اصفهان در سال پیش رو 
ادامه دارد. در این جلســه هم چنین کتاب 
»دلگرمی ها و همراهی ها« در سی و سومین 
هفتــه پویش هــر هفته-الف-ب-ایران در 
ساختمان مرکزی وزارت نیرو رونمایی شد.

با توجه به تداوم و استمرار پویش مذکور 
با شکل گســترده در سال جهش تولید با 
عنوان هر هفته-الف-ب-ایران؛ )ســاخت و 
سازها و ساز و کارها( به بهره برداری رساندن 
۲50 طرح بزرگ و مهم آب و برق با اعتباری 
بالغ بر 55 هزار میلیارد تومان در ۳1 استان 
کشور در دستور کار قرار گرفته است.در این 
جلسه وزیر نیرو، از استاندار استان اصفهان 
و مدیران صنعت آب و برق اســتان که در 
تکمیل و به بهره برداری رساندن طرح های 
بزرگ آب و برق مجدانه تلاش کرده بودند 
به صورت ویدئو کنفرانس با اهدا لوح تقدیر 

و تندیس مورد تقدیر قرار گرفتند.

با حضور وزیر نیرو به صورت ویدئو کنفرانس صورت گرفت ؛

تجلیل از مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان در تحقق اهداف پویش«هرهفته الف-ب ایران«

 
 

 
 

رئیس سازمان صمت استان مرکزی اعلام کرد:

بومی سازی قطعات حساس تخصصی صنعت پتروشیمی در اراک

مدیرکل منابع طبیعی گیلان:

اجرای پروژه های جنگل کاری برای کنترل سیل در گیلان

یکهزار و ٢۰۰ کیلومتر آزاد راه در کشور در حال ساخت است

٢۰هزار انشعاب فاضلاب در بافت تاریخی بوشهر واگذار می شود 

رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی گفت: با تشدید 
تحریم ها حداکثر توان مهندسی داخلی برای خودکفایی در تامین قطعات به 
کار گرفته شد که با همکاری بیش از 50 شرکت دانش بنیان داخلی بیش از 
دو هزار و ۶00 قطعه بسیار حساس و تخصصی در مجتمع پتروشیمی شازند 

ساخت داخل شده است.
به گزارش اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/، سعید جعفری کرهرودی در حاشیه 
افتتاح نمایشگاه دستاوردهای متخصصین ساخت و تولید شرکت پتروشیمی 
شــازند، اظهار داشت: امروز با وجود تشدید تحریم ها و تکیه بر توان داخلی 
متخصصان توانسته ایم گام های مهم و اساسی در هم پوشانی و هم افزایی نیازهای 

واحدهای تولیدی برداریم.
وی افزود: یکی از ویژگی های بحث تحریم این بود که واحدهای تولیدی 
پتانسیل های یکدیگر را شــناخته و درراستای تامین قطعات خود به توان 
داخلی اکتفا کردند. اگر قبل از تحریم ها در مراودات بین المللی تامین برخی 
قطعات کار آسانی بود و برون سازی قطعات مورد نیاز واحدهای تولیدی امری 

محال می نمود اما امروز با وجود تشدید تحریم ها و فشارهای بین المللی نبوغ 
متخصصان داخلی به منصه ظهور رسیده و امروز درپتروشیمی شازند شاهد 

این رویداد مهم هستیم.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان مرکــزی تصریح کرد: 

متخصصان پتروشیمی شازند امروز توانسته اند بخش عمده ای از نیازهای خود 
را با مهندسی معکوس تولید کنند در حالی که قبل از تحریم امکان تامین این 
قطعات تنها از طریق سازندگان اصلی میسر و ممکن بود که این امر یکی دیگر 
از مزیت های پنهان جنگ اقتصادی و تحریم های ظالمانه علیه کشور ما بود.

جعفری کرهرودی در خصوص نمایشگاه دستاوردهای متخصصین ساخت 
و تولید شرکت پتروشیمی شازند، بیان کرد: با همکاری بیش از 50 شرکت 
دانش بنیان داخلی بیش از دو هزار و ۶00 قطعه بسیار حساس و تخصصی در 
مجتمع پتروشیمی شازند ساخت داخل شده است که با ساخت این قطعات 
ضمن لغو حدود ۷5 تقاضای واردات تجهیزات از خارج از کشــور حدود 10 
میلیون یورو صرفه جویی ارزی شد که این صرفه جویی ارزی با ساخت داخل 

قطعات تا پایان سال به 1۲ میلیون یورو خواهد رسید.
وی در خاتمه خاطر نشــان کرد: شناخت بیشتر از توانمندی های صنایع 
داخلی و کمک و هم افزایی میان صنایع تولیدی و پشتیبان می تواند نوید بخش 
فردایی روشن برای حرکت شتابنده قطار تولید در مسیر توسعه اقتصادی بود.

 مدیرکل منابع طبیعی گیلان، از اجرای ۳50 هکتار جنگل کاری جدید 
تا پایان سال در گیلان خبر داد و گفت: اجرای عملیات بیولوژیکی آبخیزداری 
در قالب جنگل کاری به کنترل ســرعت آب و افزایش نفوذ باران در خاک 

کمک می کند.
میرحامد اختری با اشــاره به نقش و اهمیت آبخیزداری در کنترل سیل، 
اظهار کرد: مردم ما شاهد سیلاب های خانمان برانداز در استان و کشور بودند، 
در حالی که اگر پروژه های آبخیزداری به صورت کامل اجرایی شــود، هرگز 

سیل نخواهیم داشت.
وی با بیان اینکه پروژه های مکانیکی، بیولوژیکی و بیومکانیکی آبخیزداری 
در بالادست و در مسیر آبراهه ها از مقدار و سرعت حرکت روان آب ها بعد 
از بارندگی و در نتیجه ایجاد سیل جلوگیری می کنند، گفت: با عنایت رهبر 

انقلاب از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی ۳0 میلیارد تومان در سال ۹۸ 
برای پروژه های آبخیزداری تخصیص یافت.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
گیلان، با اشاره به جذب صد درصدی اعتبارات آبخیزداری از محل صندوق 
توسعه ملی طی سال گذشته، تصریح کرد: این پروژه ها در سطح 5۲ حوضه 
آبخیز استان در دست اجراست و نقاط آسیب پذیر در حوزه سیل را شناسایی 
کردیم لذا خواستار همکاری ویژه مدیریت استان برای تکمیل پروژه ها هستیم.

اختری، با بیان اینکه آبخیزداری می تواند از خطر سیل و رانش و فرسایش 
در استان جلوگیری کند، متذکر شد: البته رعایت حریم رودخانه ها نیز یکی 

از مهمترین عوامل اثرگذار بر کنترل سیلاب هاست.
وی از اجرای پروژه های جنگل کاری در بالادست خبر داد و خاطرنشان کرد: 
اجرای عملیات بیولوژیکی آبخیزداری در قالب جنگل کاری به کنترل سرعت 

آب و افزایش نفوذ باران در خاک کمک می کند. همچنین سازه های مکانیکی 
آبخیزداری در پایین دست، اقدام به جمع آوری این روان آب ها می کند.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان، با اشــاره به افزایش عملیات 
های بیولوژیکی آبخیزداری در سال ۹۹، عنوان کرد: امسال ۳500 هکتار از 

فضاهای خالی اراضی جنگلی را جنگل کاری خواهیم کرد.
وی از اجرای ۳50 هکتار جنگل کاری جدید تا پایان سال در گیلان خبر 
داد و تصریح کــرد: یکی از دغدغه های حوزه جنگل کاری، عدم تخصیص 
اعتبارات مکفی جهت نگهداری و حفظ جنگل کاری های سنواتی است لذا 
از محل اعتبارات اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری برای حفاظت از جنگل 
های کاشته شده استفاده می کنیم. در این راستا نیازمند توجه بیش از پیش 

مسئولان هستیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت ساخت 
و توسعه راه های کشور گفت: یک هزار و ۲00 کیلومتر آزاد 
راه در کشور در حال ساخت است که اتمام هشت طرح به 

طول ۶51 کیلومتر در اولویت قرار دارد.
اداره  گــزارش  اقتصاد/بــه  آوای  خبرنــگار  اراک- 
ارتباطات واطلاع رســانی اداره کل راه وشــهر ســازی 
اســتان مرکزی،خیــر الله خادمی  در حاشــیه بازدید از 
طرح های راه سازی شهرستان خمین که باحضور استاندار 
مرکزی،معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری و مدیر 
کل راه وشهرســازی صورت پذیرفــت گفت:  هفت هزار 

و ۸00 کیلومتر بزرگراه در کشــور درحال ساخت است 
وبهره برداری از یکهــزار و ۸۷0 کیلومتر از این طرح ها تا 
پایان فصل تابســتان سال آینده از اولویت های وزرات راه 

و شهرسازی است.
 خادمی با یادآوری اجرای ســه هزار و 400 کیلومتر 
مسیر ریلی در کشور نیز  گفت:  ۹ پروژه ریلی در اولویت 
است و تلاش می شود یکهزار و ۶00کیلومتر از این مسیر 
در سال جاری  و نیز سال 1400 به بهره برداری برسد که 

سه استان کشور در این مسیر ریلی قرار دارند.
مدیرعامل شرکت ســاخت و توسعه راه های کشور با 

یادآوری بازدید از مسیر محلات به خمین و الیگودرز افزود: 
کنارگذر محلات 1۷ کیلومتر است که 10 کیلومتر از آن 
امسال به بهره برداری می رسد.خادمی اضافه کرد: مسئله 
معارض چهار کیلومتر از بخش هایی از این بزرگراه که در 
خمین واقع شده حل شده و تسریع در اجرای این مسیر از  
تصمیمات گرفته شده برای مسیر محلات به خمین است.

وی تاکیــد اســتاندار مرکزی نســبت بــه تکمیل و 
بهره برداری از رینگ کنار گذر خمین را یادآور شد و بیان 
کرد: چهار کیلومتر از این طرح با پل های تقاطعی که دارد 
باقی مانده است که پیش بینی می شود تا بهار سال آینده 

زیر بار ترافیک برود.معاون وزیر راه و شهرسازی گفت:10 
کیلومتر از مسیر خمین  به سمت الیگودرز تا پایان سال 
جاری در صورت مســاعد بودن آب و هوا یا در بهار سال 
آینده بهره برداری می شود.خادمی ادامه داد: 15 کیلومتر 
باقی مانده  از مسیر خمین به الیگودرز به مناقصه  گذاشته 
می شود و پیمانکار جدید مشغول به کار  خواهد شد.  معاون 
وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه 
راه های کشور به همراه استاندار مرکزی، جمعی از مسئولان 
استانی و محلی از پروژه تقاطع غیر همسطح، پل روستای 

ورآباد و محور خمین - محلات  بازدید کردند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با اشاره 
به وارد مدار شدن 40درصد شبکه فاضلاب بافت تاریخی 
بوشهر گفت: با تکمیل این پروژه ۲0هزار انشعاب فاضلاب 
به ساکنان این بافت با پرداخت تسهیلات واگذار می شود. 
عبدالحمید حمزه پور در گفت وگــو با خبرنگار آوای 
اقتصاد در بوشهر با اشاره به اجرای طرح فاضلاب بوشهر 
اظهار داشــت: تاکنون حدود 500 کیلومتر خط انتقال و 
شبکه جمع آوری و یک مدول تصفیه خانه به ظرفیت ۳0 
هزار متر مکعب با هزینه ای افزون بر ۲55 میلیارد تومان 

اجرا شده است.
وی با بیان اینکه شبکه فاضلاب در تمامی نقاط شهر 
بوشــهر طراحی و اجرا می شود خاطر نشان کرد: اکنون 
برنامه اجرای طرح فاضلاب در نقاط جنوبی شهر بوشهر 
در حال طراحی است که با اتمام طرح مطالعاتی عملیات 

اجرایی آن آغاز می شود.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب و استان بوشهر از 
اجرای شــبکه فاضلاب در بافت تاریخی بوشهر خبر داد 
و بیان کرد: برای حفظ و ماندگاری بافت تاریخی بوشهر 

که یک گنجینه گرانبها در کنار آبهای خلیج فارس است 
طرح فاضلاب در این بافت اجرایی شد و اکنون پیشرفت 

آن بالای ۹0 درصد است.
حمزه پور، طول شبکه فاضلاب بافت تاریخی بوشهر را 
۳5 کیلومتر دانست و تصریح کرد: این پروژه با اعتباری 
افزون بر 1۳0 میلیارد تومان اجرا شده است و تنها بخش 

لوله رانی آن به طول 500 متر مانده است.
وی از وارد مدار شدن 40 درصد شبکه فاضلاب بافت 
تاریخی بوشهر خبر داد و گفت: پروژه فاضلاب بافت تاریخی 

بوشهر که در محلات چهارگانه کوتی، دهدشتی، بهبهانی ها 
و شــنبدی و خیابان ها و محلات اطراف آن در حال اجرا 
است بیش از 40 درصد این طرح با ۲ ایستگاه پمپاژ وارد 

مدار بهره برداری شده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر با 
تاکید بر بهره مندی مردم ساکن در شهر بوشهر از شبکه 
فاضلاب خاطر نشــان کرد: با تکمیل این پروژه ۲0 هزار 
انشعاب فاضلاب به ساکنان بافت تاریخی بوشهر با پرداخت 

تسهیلات واگذار می شود.

 
 

مدیر مخابرات منطقه گلستان در جلسه نظام سلامت اداری ، رعایت قوانین در اجرای فرآیندهای اداری را لازمه خدمت رسانی مناسب دانست.
مومنی :گلستان -  به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ،در جلسه ای که با حضور مهندس غلامعلی شهمرادی و اعضای کمیته نظام سلامت 
اداری در مخابرات برگزار شد ،بر رعایت قوانین و ضوابط اداری تاکید و گفت: ضرورت سلامت اداری در اجرای فعالیتها و برنامه های مخابرات بسیار اهمیت داشته 

و رعایت آن بر همه کارکنان واجب است.
مدیر مخابرات منطقه گلســتان با اشــاره به اینکه خدمت رسانی مناسب به مشتریان در گرو رعایت قوانین نظام سلامت اداری است افزود:این امر مهم موجب 

خواهد شد تا تمامی خدمات با کیفیت بیشتر ارائه شود. 
وی از اعضای  کمیته نظام سلامت اداری در مخابرات منطقه گلستان خواست تا با نظارت دقیق بر اجرای فرآیندهای اداری ، بر لزوم رعایت قوانین به کارکنان 

تاکید داشته باشند تا از بروز تخلفات جلوگیری شود.

مدیر مخابرات منطقه گلستان:

رعایت قوانین در اجرای فرآیندهای اداری،لازمه خدمت رسانی مناسب است 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/08

شماره : 987

تداوم حضور در ترکیب اصلی پورتو

اهل پوکر و شرط بندی نیستم
سرمربی استقلال می گوید که نباید داربی در شرایطی 
که بازی های پرســپولیس کمتر از تیمش است، برگزار 

می شد.
محمود فکری در حاشیه تمرین استقلالی ها اظهار کرد: 
بعد از بازی با ذوب آهن دو روز به تیم اســتراحت دادیم. 
باتوجــه به فاصله بین بازی با ذوبی ها و گل گهر فرصت 
داشــتیم و تمرینات خوبی را پشــت سر گذاشتیم و پر 
فشارتر تمرین کردیم و یک سری از کارهای تاکتیکی را 
انجام دادیم تا ایرادهایی که در تیم است را برطرف کنیم و 
بازی به بازی بهتر شویم و ببینیم در مجموع چه می شود.

او درباره وضعیت گل گهر سیرجان گفت: آن ها یکی 
از تیم های خوب امسال هستند و اولین تیمی بودند که 
آماده سازی خود را شروع کردند و از مربی بسیار خوش نام 
و باتجربه ای برخوردار هستند و هرچه بخواهیم از آن ها 
تعریف کنیم کم است. بازیکنان بسیار خوبی در اختیار 
دارند و مجموعه بسیار خوب و باتجربه ای بالای سر این 
تیم اســت چرا که همه شان فوتبالی هستند. شاید دیر 
به لیگ برتر آمدند اما ســاختار بسیار خوبی دارند. بازی 
ســختی پیش رو داریم و امیدوارم بتوانیم از این بازی با 

دست پر برگردیم.
سرمربی استقلال درباره آخرین وضعیت مصدومیت 
دیاباته گفت: او تمریناتش را شروع کرده است اما سعی 
می کنیم از او کمتر استفاده کنیم تا دوباره آسیب نبیند. 
او هنوز به طور کامل آماده نشــده است و به هر حال ما 
هم ریســک نمی کنیم ولی دارد با تیم تمرین می کند تا 
ان شاءالله در هفته های آینده او را داشته باشیم. او بازیکنی 
است که تاثیرگذار است و در همه بازی ها می تواند به ما 
کمک کند. چه به داربی برســد و چه نرسد به هر حال 
همه بازی ها سه امتیاز دارد و برد در همه بازی ها برای ما 
مهم است.او درباره مشخص شدن تاریخ داربی عنوان کرد: 
اگر قرار بود بازی بیشتری داشته باشیم، همان زمانی که 
پرسپولیس برگشت می توانستند بازی را برگزار کنند و 
بعد از داربی بازی های عقب افتاده شان را انجام دهند اما 
اگر قرار باشــد باز هم ما بازی بیشتری داشته باشیم، باز 

هم به همان شکل قبل می شود و فرقی نمی کند. شاید 
ما و باشگاه استقلال زورمان کم است که نمی توانیم کاری 
انجام دهیم و با تعداد بازی برابر به مصاف پرســپولیس 
برویم. آن ها قول دادند که به شکلی برنامه را بچینند که 

بازی ها برابر باشد اما باز هم دو بازی بیشتر داریم.
فکری در پاســخ به ســوالی دربــاره این که برخی 
کارشناسان می گویند اســتقلال نسبت به آن استقلال 
اســتراماچونی زیبا بازی نمی کند، گفت: این ها نظرات 
کارشناســان نیست و نظر کسانی اســت که سناریو را 
از قبل چیده اند. من ســال های سال در استقلال بازی 
کــردم. بازیکن، کاپیتان و مربی این تیم بوده ام و فضا را 
می شناسم. سناریویی چیده شده است که اگر باختیم یا 
مساوی کردیم یا پیروز شویم چگونه عمل کنند. چرا از 
هیچ تیم دیگری ایراد نمی گیرند. ایراد این است که من 
آدم سالمی هستم و نه پوکر بازم و نه شرط بندی می کنم.

او ادامه داد: نه جادوگر و نه دلال دارم و از بازیکن پول 
نمی گیرم. حق کسی را نمی خورم و دروغ هم نمی گویم. 

ایراد کار من هســتم. امثال من فقط به درد روز مردن 
می خورند تا اگر مردید همه بیایند و بگویند آدم خوبی 
بود. آن موقع دیگر دروغ نمی گویند اما کسانی که سالم 
نیســتند را دوســت دارند و در جامعه ما آدم ســالم را 
دوســت ندارند.فکری درباره فرصت دادن به او توســط 
مدیریت گفت: مدیریت فعلا از من حمایت می کنند اما 
این فشــارها روی آن ها نیز تاثیر می گذارد. دوستان این 
فضــای ناجوانمردانه را به وجود آورده اند. اگر من امتیاز 
نمی گرفتم می گفتند چرا امتیاز نگرفته است و حالا که 
امتیاز می گیرم، می گویند چرا بازی خوب انجام نمی دهد. 
ما قوم بنی اسرائیل شدیم و هر کاری بکنیم یک ایرادی 
گرفته می شود. من با تمام وجودم برای تیمم می جنگم 
و از مجموعه و بازیکنانم راضی هستن. ایرادات را برطرف 
می کنم. چه آقای قلعه نویی و چه دوستان دیگری که در 
سایر تیم ها موفق بوده اند، این موفقیت با زمان دادن به 
دســت آمده است. به همه این دوستان زمان دادند و با 
توجه به مشکلات ساختاری که در استقلال وجود دارد، 

زمان نیازمند درست شدن آن است.
وی درباره صحبت های منصویان در خصوص دستیاران 
او که با جواب مرفاوی همراه شد، عنوان کرد: تلاش مان 
را می کنیم این مســائل روی ما تاثیر نگذارد. منصوریان 
دوست خوب ما است و از روی دلسوزی این حرف را زده 
است. من به کادر فنی اعتماد دارم و خوب کار می کنند 
و برای تیم وقت می گذارند. تمام این قضایا نیاز به زمان 
دارد. برای آماده شــدن تفکرات تاکتیکی یک تیم، بین 
۶ تا ۸ هفته زمان نیاز اســت و همچنین استراحت بین 
فصل ها نیز باید وجود داشــته باشد. این حرف ها را فقط 
من نمی زنم و کســانی که ســال های سال در فوتبال و 
ورزش بوده اند هم می گویند که استراحت بین دو فصل 
لازم اســت اما ما این استراحت را نداشتیم. آماده سازی 
که قرار بود داشته باشیم را نداشتیم. بسیاری از مشکلات 
دیگر وجود داشت که ما حرف نزدیم و این ایراد را به ما 
گرفتند که چرا حرف نزدیم. ما شــبیه قوم بنی اسرائیل 
شدیم.سرمربی استقلال درباره به خطر افتادن جایگاهش 
در صورت نتیجــه نگرفتن در داربی پایتخت گفت: من 
جزو کســانی هستم که بیشترین آمار بازی در داربی را 
داشتم. در بازی برد و باخت وجود دارد و چیزی که مهم 
است، باید ساختار ساخته شود و این نیازمند زمان است. 
حتی اگر داربی را هم ببریم، فکر نمی کنم چیزی که من 
می خواهم بلافاصله درست شود. ببازیم هم باز نباید اتفاقی 
بیافتد و زمان خیلی چیزها را درست می کند. استقلال 
را نباید با تیم های دیگر مقایسه کنیم زیرا این تیم چند 
ســالی اســت که یک سری مشــکلات را با خود حمل 
می کند و باید سعی کنیم این ها را حل کنیم. یک سری 
استقلالی ها هستند که از پرسپولیسی ها بیشتر به خاطر 
باخت ما خوشحال می شوند. یکی از ایرادهای استقلال 
این است که طرفدارها چند فرقه هستند یعنی طرفدار 
تیم نیستند و طرفدار شخص هستند. اگر همه پشت سر 
پرچم استقلال باشد، این درست است. هیچ کدام از ما از 
نام استقلال بزرگ تر نیستم. اگر بخواهیم استقلال درست 

شود، باید از آن حمایت کنیم.

روزنامــه معتبر پرتغالــی خبر داد مهدی 
طارمی و »موســی مــاره گا« ترکیب اصلی 
تیم پورتو را در بازی های آینده هم تشــکیل 
می دهد. مهدی طارمــی مهاجم ایرانی تیم 
فوتبال پورتــو در آخرین بازی این تیم برابر 
بنفیــکا در ترکیب اصلی قرار داشــت. این 
مسابقه حساس، فینال سوپرجام پرتغال بود و 
تیم پورتو با دو گل به پیروزی رسید تا طارمی 
نخستین جام خود را با پورتو کسب کند. این 
مهاجم ایران در نیمه نخست موفق شد برای 

پورتو پنالتی بگیرد.
روزنامــه معتبــر »رکــورد« در شــماره 
دیروزخود با اشاره به حضور همزمان مهدی 
طارمی و موسی ماره گا در ترکیب اصلی پورتو، 
از ایــن دو بازیکن به عنــوان زوج خطرناک 
فوتبــال پرتغال یاد و اعــلام کرد بازی دادن 
طارمی مقابل پورتو ریسک بود که غافلگیری 
ســرمربی بنفیکا را در پی داشــت و همین 

ریسک موفقیت آمیز بود.
ایــن روزنامه همچنین نــام طارمی را در 
صفحــه اصلی خــود کار کــرده و تیتر زده 

اســت: »پورتو با چند سفر بیش از 5 هزار 
کیلومتر برای هفته های شلوغ آماده می شود 
- مشارکت طارمی و ماره گا ادامه می یابد.«

علاوه بر ایــن، روزنامــه »اوجوگو« از 
توانایی مهدی طارمــی در گرفتن پنالتی 
گزارشی را منتشر کرده است. در تیتر مطلب 
این روزنامه آمده است: »طارمی: فراتر از گل 
و پاس گل یک واقعیت نادر وجود دارد که 

خودنمایی می کند.«
در بخشی از مطلب اوجوگو آمده است: 
»تاثیــر یــک مهاجم فقط بــا گل و پاس 
گل سنجیده نمی شــود و در مورد مهدی 
طارمی یک واقعیــت نادر و عجیب که در 
دیدار ســوپرجام خودنمایــی کرد، پدیدار 
شــد: پنالتی های رخ داده. از زمان ورود به 
پرتغال در فصل ۲01۹-۲0۲0 این بازیکن 
ایرانی 1۲ بار پنالتی گرفته است؛ ۹ بار در 
تیم ریوآوه و سه بار با پیراهن تیم پورتو.«

این روزنامه به توانایی های دیگر طارمی 
از جملــه بازی فیزیکی و لمس توپ وی با 

پیراهن پورتو اشاره کرده است.

 

 

پرسپولیس تا ۱٢ بهمن پول ندهد، از نقل وانتقالات محروم می شود

استرس بازیکنان بر کیفیت لیگ تاثیر گذاشته است

 لیون اجازه جدایی را به دپای نمی دهد
مدیر ورزشی باشگاه لیون از مخالفت این باشگاه با جدایی ستاره هلندی خود 

در زمستان خبر  داد.
به گزارش لوپاریزین،ممفیس دپای در تابستان بود که در فهرست خرید رونالد 

کومان سرمربی جدید بارسلونا قرار گرفت.
کومان از دپای به عنوان جدی ترین گزینه برای جایگزینی لوئیس سوارس یاد 

کرد که در نهایت این انتقال صورت نگرفت.
به نظر می رسید که انتقال کاپیتان لیون به بارسلونا در زمستان نهایی شود اما 

این باشگاه فرانسوی ظاهرا قصد فروش بازیکنی تاثیر گذار خود را ندارد.
جونینیو مدیر ورزشی باشگاه لیون درباره فروش دپای گفت: بعضی از بازیکنان 
طبق اعلام سرمربی تیم می توانند تیم را  ترک کنند. به عنوان مثال لوکاس در 
لیون کمتر بازی می کند و به همین خاطر رودی گارسیا اجازه جدایی را به او داده 

است اما دپای در فهرست فروش نیست.
او ادامه داد: دپای از بازیکنان کلیدی و تاثیر گذار تیم است و به همین خاطر 

او را از  دست نمی دهیم. امیدوار هستیم که تیم به نتایج خوب خود ادامه دهد.
به این  ترتیب به نظر می رسد که پیوستن دپای به بارسلونا در زمستان  هم 

منتفی است.
لیون با ۳۶ امتیاز و تفاضل گل بهتر نســبت به لیل در صدر جدول رده بندی 

رقابت های لیگ فرانسه جای دارد.

 توخل به پاریسی ها تخفیف نمی دهد
ســرمربی سابق پاری سن ژرمن هیچ تخفیفی به این تیم نخواهد داد و اصرار 

دارد که غرامت خود از این باشگاه را تمام و کمال دریافت کند.
به گزارش اکیپ، باشگاه پاری سن ژرمن چند روز پیش تصمیم گرفت که توماس 

توخل آلمانی را با وجود کسب نتایج خوب از کار برکنار کند.
انتقاد تند توخل از ســران باشگاه فرانســوی باعث شد تا او در سومین فصل 

حضورش اخراج شود.
اخراج این مربی آلمانی هزینه زیادی روی دست باشگاه پاریسی گذاشته است 
تا جایی که آنها در این شرایط سخت مالی مجبور هستند که ۷ میلیون یورو به 

توخل پرداخت کنند.
توخل تا ژوئن ۲0۲1 با پاری ســن ژرمن قــرارداد دارد و حقوق ماهیانه ۶۲5 

میلیون یورو را دریافت می کرد.
طبق اعلام روزنامه اکیپ سران پاری سن ژرمن امیدوار هستند که توخل به آنها 
تخفیف دهد و یا اینکه طلبش را قسطی دریافت کند اما مربی آلمانی چنین چیزی 
را رد کرده است و اصرار دارد که طلب خود را به موقع و تمام و کمال دریافت کند.

کاملا روشن است که توخل از برخورد سران باشگاه پاری سن ژرمن بسیار عصبی 
است و به همین خاطر هم  حاضر به همکاری به آنها نیست.

از آرســنال به عنوان گزینه اصلی جذب توخل یاد می شد که با پیروزی شب 
گذشته این تیم برابر چلسی ظاهرا این انتقال فعلا منتفی خواهد شد.

 مهمانی جنجالی نیمار
مهمانی شــلوغی که نیمار در این روزهای سخت کرونایی در برزیل گرفت با 

انتقادهای زیادی همراه شد.
به گزارش EFE، برزیل یکی از کشــورهای است که به خاطر کرونا با بحران 

همه جانبه مواجه شد.
برزیل بعد از آمریکا بیشترین شمار قربانیان ویروس کرونا را در سراسر جهان دارد 
این درحالی است که از نظر شمار مبتلایان هم بعد از امریکا و هند در رده سوم است.

نیمار در این شرایط سخت کرونایی تصمیم به برگزاری جشن خانگی به مناسبت 
کریسمس گرفت و همین با انتقادهای زیادی مواجه شد.

گلوبو اسپورت برزیل نوشت که نیمار در این مراسم خانگی بیش از 500 مهمان 
را دعوت کرد و برای سرگرم کردن آنها هم یک تیم موسیقی دعوت کرد.

طبق اعلام گلوبو اسپورت این مراسم در یک زیرزمین برگزار شد و اجازه فیلم 
برداری حتی با موبایل هم داده نشده است.

این رفتار نیمار درحالی است که کرونا جان بیش از 1۹0 هزار نفر را در برزیل 
گرفته اســت و به همین خاطر ستاره پاری سن ژرمن با انتقادهای زیادی مواجه 

شده است.
نیمار به خاطر آسیب دیدگی چند هفته پایانی لیگ فرانسه قبل از تعطیلات 

کریسمس را از دست داد.

 جایزه ای خاص برای ستاره مونیخ
خبرگزاری لهستان با همکاری چند خبرگزاری دیگر اروپایی ستاره بایرن مونیخ 

را به عنوان بهترین ورزشکار در سال ۲0۲0 انتخاب کردند.
به گزارش اسپورت، سال ۲0۲0 برای لواندوفسکی و بایرن مونیخ باشکوه ترین 

سال بود.
لوااندوفسکی در سال ۲0۲0 توانست عنوان بهترین بازیکن اروپا و جهان را به 
دست آورد این درحالی بود که بایرن مونیخ هم قهرمانی در سه گانه فوتبال اروپا 

و آلمان را برای دومین بار در تاریخ خود تجربه کرد.
خبرگزاری لهســتان لواندوفسکی را به عنوان بهترین ورزشکار در سال ۲0۲0 
انتخاب کرد.این روزنامه هر ساله بهترین ورزشکار را انتخاب می کند و این برای 
سومین بار است که یک ورزشکار از این کشور موفق به کسب این جایزه می شود.

لواندوفسکی در این نظر سنجی 1۸0 امتیاز به دست آورد. بعد از او لوئیس همیلتون 
با 1۷۶، آرماند دوپلانتیس با 1۶۹ امتیاز، نوک جوکوویچ با ۸5 امتیاز و رافائل نادال 
با ۷۲ امتیاز در رده های بعدی قرار گرفتند.علاوه بر خبرگزاری لهســتان در این 

نظرسنجی ۲5 خبرگزاری دیگر اروپایی شرکت کردند.

 دریافت و تزریق زودهنگام واکسن کووید-۱۹ بازیکن ها ممنوع است
انجمن ملی بسکتبال آمریکا به تیم های NBA اعلام کرد که دریافت و توزیع 
واکسن کووید-1۹ قبل از افراد در اولویت مانند کارکنان مراقبت های بهداشتی و 
شهروندان سالخورده ممنوع است. به گزارش جاست نیوز، بر اساس اعلام سازمان 
لیگ NBA، پزشکان تیم، کارکنان بهداشتی، کارکنان با سن بالاتر یا افرادی که 
دارای شرایط خاص هستند در دریافت واکسن مستثنا و مجاز هستند.آدام سیلور، 
نماینده NBA، نیز در اوایل هفته گفت: این ســازمان برای تزریق واکسن، نوبت 

را رعایت می کند.
وی خاطرنشــان کرد: »هرگز و به هیچ وجه در مورد واکسیناســیون بازیکنان 
اهمال نخواهد شــد اما برای دریافت واکســن منتظر می مانیم. باید در این مورد 
منطقی فکر کرد، اکنون دولت های فدرال و ایالتی نیز همین کار را انجام می دهند، 
اگر هر شــهروند به دو دوز واکسن نیاز داشــته باشد و با جمعیتی بیش از ۳00 
میلیون نفر، چالش های منطقی حمل ونقل و توزیع این واکسن، عملکرد سازمان 
منطقی است.«واکسن فایزر، اولین واکسن کرونا در ایالات متحده، در 11 دسامبر 
توســط ســازمان غذا و دارو )FDA(  برای مجوز استفاده اضطراری )EUA(  و  
واکسن مدرنا نیز در 1۸ دسامبر برای استفاده اضطراری تایید شدند.گفته می شود 
داده های واکسن مدرنا نشان داده که این واکسن ۹5 درصد در  آخرین مرحله کار 
آزمایی بالینی، همانند واکسن فایزر، موثر بوده است. مزیت کلیدی واکسن مدرنا 
این اســت که مانند واکسن فایزر که باید در دمای منفی ۹4 درجه ذخیره شود، 
به ذخیره سازی زیر صفر نیاز ندارد.واکسن سوم نیز در مرحله تولید است. شرکت 
داروسازی آسترازنکا )AstraZeneca( و دانشگاه آکسفورد در ۲۳ نوامبر اعلام 
کردند که واکسن کووید-1۹ آن ها تا ۹0 درصد موثر است و  سازندگان ادعا می کنند 

که توزیع آن آسان تر خواهد بود.

وکیل بازیکن کروات ســابق پرسپولیس می گوید این باشگاه باید تا 1۲ 
بهمن تمام مطالبات موکلش را پرداخت کند تا از محرومیت نقل وانتقالاتی 

در امان باشد.
داوور رادیچ وکیل ماریو بودیمیر درباره آخرین وضعیت پرونده شکایت این 
بازیکن از باشگاه پرسپولیس اظهار کرد: قبل از هر چیز باید بگویم که ماریو 
بودیمیر به هواداران پرســپولیس احترام می گذارد زیرا آنها در آسیا بهترین 

هستند. همچنین او به دلیل نتایج خوب پرسپولیس خوشحال است.
وی افزود: دوره ای که بودیمیر در تیم پرســپولیس بازی می کرد،  یکی 
از بهتریــن دوره های زندگــی او بود اما اختلافات منجر به صدور رأی علیه 

پرســپولیس شــد. با توجه به اینکه در 15 دســامبر ۲0۲0 ) ۲5 آذر ۹۹( 
CAS درخواســت تجدیدنظر  پرســپولیس را رد کرد، حــالا آنها فقط تا 
 پایــان ژانویــه ۲0۲1 ) 1۲ بهمن ۹۹( فرصت دارند تا تمام بدهی خود را به

 ماریو بودیمیر پرداخت کنند. در غیر این صورت فیفا پرســپولیس را از سه 
پنجره نقل وانتقالاتی محروم می کند. البته اگر بدهی پرداخت شــود، پنجره 

نقل وانتقالات هم باز می شود.
وکیل ماریو بودیمیر در پاسخ به این سوال که اگر پرسپولیس بدهی خود 
را پرداخت نکند، آیا محرومیت نقل وانتقالاتی در پایان ماه ژانویه ۲0۲1 )1۲ 
بهمن ۹۹( به صورت اتوماتیک اعمال می شود یا فیفا باید رای جدیدی صادر 

کند، گفت: اگر پول پرداخت نشود محرومیت نقل وانتقالاتی به صورت اتوماتیک 
اجرا می شود و این یعنی پرسپولیس نمی تواند در نقل وانتقالات زمستان بازیکن 

جدید جذب کند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا از سوی پرسپولیس مذاکراتی برای حل 
این موضوع انجام شده است یا خیر گفت: تا به حال 10 بار مذاکره شده اما هر 
بار آنها به قول های خود عمل نکردند و الان هم دیگر راه حل موضوع با مذاکره 
بسته است و ما منتظر هستیم طلب بودیمیر به صورت کامل پرداخت شود.

رادیچ در ادامه در پاســخ به سوالی درباره مبلغ طلب بودیمیر هم گفت: 
حدود 500 هزار یورو باید پرداخت شود.

مهشید اشتری می گوید با توجه به تعطیلی 11 ماهه لیگ در نتیجه شیوع 
ویروس کرونا در کشور، استرس بازیکنان با شروع مجدد مسابقات بر کیفیت 

کار آنها تاثیر گذاشته بود.
دور رفت لیگ برتر تنیس روی میز زنان شب گذشته)شنبه( به پایان رسید 
و تیم شهرداری شهربابک با 1۷ امتیاز صدرنشین شد و تیمهای وچان کردستان 
و دانشگاه آزاد به ترتیب با 10 و ۹.5 امتیاز در جایگاه دوم و سوم قرار گرفتند.

مهشید اشتری، بازیکن تیم شهرداری شهر بابک در مورد مرحله اول لیگ 
برتر تنیس روی میز زنان به ایسنا گفت: مسابقات بعد از 11 ماه از سرگرفته شد 
و در این دوره ۶ تیم حضور داشتند که ما با اختلاف زیاد اول شدیم. خوشبختانه 
تیم خیلی خوب و یکدستی داریم و بازیکنانمان ملی پوش هستند. سایر تیم ها 

هم بازیکنان خوبی دارند و نسبت به سال های قبل یکدست تر شده اند.
او با بیان اینکه از عملکردم راضی هستم، افزود: از آنجایی که بعد از 11 
ماه مسابقه می دادیم، ابتدا استرس، جو و فشار مسابقات بر ما حاکم بود اما 

رفته رفته بهتر کار کردیم.
ملی پوش تیم شهرداری شــهربابک در مورد تاثیر کرونا بر سطح کیفی 
مسابقات لیگ گفت: این تعطیلی چندین ماهه در عملکرد بازیکنان و کیفیت 

لیگ تاثیر گذاشته، بازیکنان با وجود استرس نمی توانستند عملکرد همیشگی 
خود را داشته باشند و قطعا افت دیده می شد. البته شرایط به تدریج بهتر شد.

او در مورد نحوه رعایت پروتکل های بهداشتی بیان کرد: فدراسیون همه 
جوره پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده بود و برای این کار امکاناتی داشتند 
که ما اصلا فکرش را نمی کردیم. بعد از هر امتیاز توپ جدیدی به ما می دادند. 
بعد از مسابقه برای ضدعفونی، توپ ها را درون دستگاهی می گذاشتند و سالن 
را به طور کامل تخلیه می کردند. علاوه بر این قبل از شروع مسابقات هم تست 
داده بودیم و هنگام ورود به ســالن تبمان چک می شد. بازیکنان هم باید با 
فاصله روی نیمکت می نشستند و حق برداشتن ماسک خود را نداشتند. از 
طرفی فاصله میزها از هم خیلی زیاد بود و با خیال راحت مسابقه می دادیم.

اشتری در مورد دور برگشت مسابقات گفت: تاریخ دور برگشت مشخص 
نیست اما اکنون همه تیم ها به شهرهای خود برمی گردند تا تمریناتشان را 
ادامه  دهند. فکر می کنم در دور دوم کیفیت افزایش پیدا کند چون فشار  و 

استرس بازیکنان کمتر شده است.

تصمیمات درتوچال براساس پروتکل ستادکروناست
رئیس هیات اسکی استان تهران تاکید کرد که هیات 
اســکی استان تهران به عنوان حلقه ارتباط بین مربیان و 
مسئولان پیست های اسکی تنها در صدد کمک به مربیان 
زحمتکش اسکی است.مرتضی ساوه شمشکی در خصوص 
گلایه برخی مربیان در پیست اسکی توچال گفت: در ابتدا 
باید تاکید کنم که تمام تلاش هیات اسکی استان تهران 
کمک به مربیان و داوران است. من خودم به عنوان مسئول 
هیات، یکی از مربیان و مدرسان اسکی هستم و خودم را از 

این خانواده می دانم و با مشکلاتشان آشنا هستم.
وی افزود: همه من را می شناســند و در سال های که 
توفیق خدمت به مربیان را داشتم تلاش کردیم تا به مربیان 
ارزش و ارج فراوانی گذاشته شود که مربیان مدرسه اسکی 
توچال پیشــتاز هم هستند، چرا که به عنوان مثال بدون 

یک ریــال هزینه حتی هزینه پارکینگ ورودی توچال و 
تله کابین به صــورت اختصاصی خود را به محل تمرین 
و فعالیتشــان می رسانند.وی ادامه داد: امسال با توجه به 
شیوع ویروس کرونا در آیین نامه ستاد کرونا برای مدرسه 
اسکی در وضعیت قرمز و نارنجی تعطیلی لحاظ شده است 
و وقتی مدرسه اسکی تعطیل باشد فعالیت مربیان نیز پیرو 
آن تعطیل خواهد بود اما با این وجود ما با ارتباطات و تعامل 
با دوستان عنوان کردیم که با توجه به شرایط دشوار موجود، 
مربیان بتوانند خارج از فضای بسته به تدریس بپردازند و 
برای رعایت فاصله اجتماعی و جلوگیری از ازدحام حداکثر 
با یک شاگرد کار کنند. ضمن اینکه در حال تلاش هستیم 
یک شــاگرد را به دو نفر برســانیم که البته این افزایش 
به شــرط ضمانت مربی برای حفــظ فاصله اجتماعی و 

پروتکل های موجود خواهد بود.ساوه شمشکی تصریح کرد: 
جا دارد عنوان کنم که شرکت تله کابین توچال هم نهایت 
همکاری و تعامل را با مربیان دارد تا جایی که کمتر پیستی 
را در کشــور سراغ دارم که چنین خدمات و تخفیف های 
فراوان را برای مربیــان در نظر بگیرد. به عنوان مثال در 
سایر پیست ها مربیان مبلغی هرچند اندک را برای ورود 
به پیست می پردازند اما در توچال مربیان مدرسه اسکی 
توچال به صورت کاملًا رایگان به پیست می روند. این در 
حالی است که توچال همچون سایر پیست ها هزینه های 
فراوانی از دستگاه برفکوب، تله کابین، تله سیژ، رستوران و 
% دارد و پیست را به صورت کاملًا آماده در اختیار مربیان 
قرار می دهد. به عنوان مثال حق الزحمه متوسط یک مربی 
درجه یک روزانه 4۲0 هزار تومان است و از این مبلغ تنها 

40 هزار تومان به پیست می دهد.اگر تدریس ساعتی را در 
نظر بگیریم حق الزحمه ۸0 هزار تومان است که ۷۲ هزار 
تومــان آن به مربی اختصاص دارد، یعنی مربیان صاحب 
۹0 درصد هزینه تدریس هستند و با این شرایط اعتراض 
نسبت به مجموعه تله کابین توچال بی انصافی است چرا 
که من شاهد هستم رفتار با مربیان خوب و تعامل همیشه 
برقرار است. پرسنل توچال بسیار زحمتکش هستند و از 
مربیان انتظار داریم بــه آنها خدا قوت هم بگویند. البته 
بنظرم افرادی در حال شیطنت هستند و برخی با توجیه 
و دلایل خود سعی دارند مربیان را تحریک کنند چرا که 
قانون مشخص است و هر رویکردی وجود داشته بر اساس 
پروتکل های اعلامی از ستاد کرونا بوده است و هیچ سلیقه 

یا تصمیم شخصی وجود ندارد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
 | کد پستی ۱۵۶۶7-۶۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: 883272۹۹
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امام علی علیه  السلام : 
ألا لا خَیرَ في قِراءةٍ لیسَ فیها 

تدََبُّرٌ ، ألا لا خَیرَ في عِبادَةٍ لیسَ 
هٌ  فیها تفََقُّ

بدانید که در قرآن خواندنی 

که با تدبرّ همراه نباشد، خیری 

نیست؛ بدانید که در عبادتی 

که با فهم و اندیشه توأم نباشد، 

خیری نیست 
   

                              بحارالأنوار:ج4 ، ص2۱۱ ، ح۹2 

 دلار                         2۵۹,۵2۰ 
 یورو                          3۱۵,۵۱۰ 
 پوند انگلیس           34۵,87۰  
 درهم امارات               7۱,47۰   

 لیر ترکیه                    33,۰۰۰
 سکه امامی          ۱2۱,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۱۶,۹7۰,۰۰۰
 نیم سکه               ۶4,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              43,8۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           24,3۰۰,۰۰۰
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 و 
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کرونای چینی نرفته، کرونای انگلیسی اومد!

فناوری

 هواوی هوش مصنوعی را از طریق ML Kit قابل دســترس تر 
می کند

هواوی هوش مصنوعی را از طریق ML Kit قابل دسترس تر می کند
شــرکت هواوی با فناوری های پیشرفته ای مانند هوش مصنوعی )AI( و 
فرصت های نامحدودی که به واسطه ی آن در اختیار کاربر قرار می گیرد، در 
حــال ترکیب کردن زندگی واقعی و امکانات مجازی جدید اســت. هواوی 
می خواهد برای مصرف کنندگان و توســعه دهندگان بیشتری این امکان را 

فراهم کند تا به دنیایی هوشمند دسترسی داشته باشند.
هواوی معتقد است که این فناوریِ همواره در حال پیشرفت، نباید تنها 
در دســترس افرادی باشــد که توانایی سرمایه گذاری روی آن را دارند. این 
شــرکت با اســتفاده از کیت یادگیری ماشین )ML Kit( قصد دارد فاصله ی 
موجود بین توســعه دهندگانی که به دنبــال نوآوری های هوش مصنوعی 
هســتند و فناوری ای که به آنها اجازه ی انجام چنین کاری را به ساده ترین 

شکل ممکن بدهد، را پر کند.
کیت یادگیری ماشــین هــواوی )ML Kit( که در این صنعت یک تحول 
انقلابی محســوب می شود، این پتانسیل را دارد تا با استفاده از قابلیت های 
متنوع هوش مصنوعی، اپلیکیشــن هایی فراتر از تصور ذهن انســان تولید 
کند. این کیت از API های روی دســتگاه )on-device( و روی فضای ابری 
)on-cloud( به صورت هم زمان پشــتیبانی می کند و تنها به یکپارچه سازی 
با کیت توســعه ی نرم افزاری ML موجود در هسته ی HMS نیاز دارد؛ به این 
معنی که نیاز به ســاختار کاری پیچیده یادگیری ماشــین را به طور کلی 

حذف کرده و خود به آسانی آن را انجام می دهد.
زمانی که هواوی برای اولین بار ســاخت اکوسیستم اش را در اواخر سال 
۲01۹ شروع کرد، تیم توسعه دهندگان این شرکت مصمم بودند تا فناوری 
هوش مصنوعی ای خلق کنند کــه راهکارهایی رقابتی و مطابق با نیازهای 
توســعه دهندگان را در اختیار آنها قرار دهد. این تیم تنها پس از گذشت ۳ 
ماه موفق به ساخت یک زیربنای هوش مصنوعی شدند تا کار روی توسعه ی 
فناوری های جدید را آغاز کنند. هدف تیم توسعه دهندگان ایجاد تفاوت های 
رقابتی در این سیستم بوده و عملا نتیجه مثبتی در پی داشته به نحوی که 
هر روزه توسعه دهندگان بیشتری شروع به ادغام و یکپارچه سازی این کیت 
جدید در محصــولات خود می کنند. کیت هوش مصنوعی هواوی در میان 
 image( توســعه دهندگانی که در حوزه جستجوی بخش بندی های تصویر
segmentation( روی اپلیکیشــن ها فعال هســتند، به شدت محبوب شد. 
این فناوری، تا قبل از ارائه راهکار هواوی در این صنعت در دسترس نبود.

کارشناسان هواوی حتی پا را چندین گام فراتر گذاشتند و سعی کردند 
متوجه شوند چگونه می توان از این کیت برای کمک کردن به دیگران مانند 
افراد معلول اســتفاده کنند. کیت ML با استفاده از صدای خارجی می تواند 
از طریق تشخیص صدا، زیرنویس هایی را برای افرادی که مشکلات شنوایی 
دارند تولید کند. این کیت در همکاری با شرکای دیگر تولید شده و می تواند 
زبان اشــاره نابینایان را هم تشخیص دهد. به کمک همین سیستم، هواوی 
سرعت پخش اطلاعات صوتی را برای افرادی که ناتوانی های دیداری دارند، 
تا 5 برابر افزایش داد تا این افراد بتوانند اطلاعات مورد نیازشان را به سرعت 
دریافت کنند. پیش فرض هواوی در این مســاله این بود که چنین افرادی 

حتما شنوایی حساس تر و دقیق تری دارند.
توســعه بیشــتر در این حیطه در دستور کار هواوی قرار گرفته تا هوش 
مصنوعی در دسترس صنعت قرار بگیرد و این به معنای دسترسی عادلانه تر 
برای تمام انسان ها خواهد بود، چرا که دوره دسترسی محدود به دستگاه های 
پیشرفته و سطح بالا فناوری گذشته است. فناوری ML Kit تضمین می کند که 
تمام افراد، شانس تجربه کردن یک دنیای جدید و دیجیتالی را داشته باشند.

به اعتقاد هواوی علم و فناوری باید در همکاری با یکدیگر استفاده شوند 
تا باعث برقراری ارتباط و متصل شدن انسان هادر سراسر دنیا باشند. هوش 
مصنوعی به الهام بخش بودن برای تولید دیجیتال و خلق دنیایی هوشــمند 
ادامه خواهد داد. چشــم انداز پیش رو این اســت که محصولات دیجیتالی 
بیشــتری تولید شــوند تا با این کار، بهره وری تولید بیشتر شود. یک مثال 
در این زمینه می تواند استفاده از انسان نما هوشمند باشد؛ رباتی که توسط 
هوش مصنوعی هدایت می شود. چنین دستگاهی قرار است کارهای بسیاری 
را بــدون نیــاز به کمک از دیگران و با تصمیم گیری خود بر اســاس هوش 
مصنوعــی انجام دهد. چنین اتفاقی، قلمروی نامحدودی از امکانات را برای 
جســتجو کردن پیش روی ما قرار خواهد داد. هواوی با در نظر گرفتن این 
احتمال، تضمین می کند که این فناوری به همان اندازه که هوشمند است، 

همه جانبه هم هست.
تا همین چند سال پیش، دسترسی به هوش مصنوعی به دلیل هزینه های 
زیادی که داشت، بسیار محدود بود. اما چشم انداز هواوی این است که چنین 
طرز فکری را از بین ببرد و دسترسی ساده ای را در اختیار همگان قرار دهد. 
فناوری قابل دسترس برای ما به این معنی خواهد بود که توسعه دهندگان 
می توانند از ابزارهای موجود به ســادگی و به ســرعت استفاده کنند. اینکه 
اپلیکیشن ها یا سرویس ها برای همکاری هوشمندتر شوند، آستانه ی هوش 
مصنوعی را پایین تر خواهد آورد و موانع موجود بر سر راه فناوری را حذف 

می کند.
محبوبیت ML Kit و داشــتن بیش از ۲00 شریک تجاری خارج از چین 
که از آن بــرای به کارگیری فناوری های موجود هوش مصنوعی اســتفاده 
می کنند، خود گویای همه چیز اســت. اپلیکیشن ها در سراسر دنیا در حال 
به روز شدن هستند تا هوشمندتر شوند و دسترسی ساده تری داشته باشند. 
از تشخیص چهره، تشخیص متن و کارت گرفته تا موارد پیشرفته تری مثل 
تشخیص خودکار سخنرانی )ASR( و تبدیل متن به صدا )TTS( از مثال های 
این پیشرفت اپلیکیشن ها هستند. یک مثال از کاربرد این فناوری، اپلیکیشن 
PTT Blue Card اســت. این اپلیکیشــن محبوب تریــن اپ خدمات کارت 
اشتراک در تایلند است که به کمک ML Kit تولید شده  تا دسترسی سریع 
به اســکن کد QR و تشــخیص متن را فراهم کند. هدف نهایی اپلیکیشن، 

بهبود تجربه ی کاربری است.
اما مرحله ی بعدی چه خواهد بود؟ در همان حال که تیم توســعه دهنده  
سعی می کند شرکایش را به بهره برداری هرچه بیشتر از این فناوری تشویق 
کند، مرزهای موجود بین هوش مصنوعی و زندگی واقعی رنگ خواهد باخت. 
هواوی معتقد اســت هوش مصنوعیِ روی دستگاه )سخت افزاری( به جای 
هوش مصنوعی ابری به جریان اصلی )Mainstream( تبدیل خواهد شــد. 
با داشــتن چنین طرز تفکری، آنها ســعی می کنند قابلیت های متنوع این 

فناوری را به مدل های گوناگون گوشی هایشــان بیاورند و جامعه را به جلو 
هدایت کنند. در دنیایی که فناوری دیجیتال در حال کمک کردن به تحقق 
یک دنیای پیشــرفته تر و هوشمندتر اســت، کیت ML Kit برای یکپارچگی 
با ســرویس های موبایل هواوی )HMS( در دســترس قرار گرفته است. این 
کیت، دسترسی های جدیدی را به یادگیری ماشین و هوش مصنوعی ایجاد 
می کند و تضمین می دهد که فناوری جدید نه تنها پیشــرفته تر است، بلکه 

برای همگان در دسترس تر هم هست.

 کاهش هزینه رله مخابراتی بالن های هلیومی با سامانه پهپادی
گروهی از محققان یکی از شــرکت های دانش بنیان سامانه پهپادی را به 
کشــور معرفی کردند که علاوه بر کاربردی کردن در غذا و دارورســانی به 
آســیب دیدگان بحران های طبیعی با دقت مناسب از آن می توان به عنوان 
جایگزیــن بالن های مخابراتی که دارای هزینه زیادی هســتند، برای ارائه 
خدمات مخابراتی بهره برد. بهزاد عطایی از محققان این طرح با بیان اینکه 
تیم ما شرکت دانش بنیانی را تاسیس کرده است، گفت: سامانه پارافویل که 
نسل جدیدی از پهپادها به شمار می رود، از محصولات ما است. این سامانه 
در خارج کشور کاربردهای زیادی دارد، ولی در ایران زیاد کاربرد نیافته است.

وی دلیل این امر را عدم توانمندی در ساخت این پهپاد نام برد و یادآور 
شد: ما توانستیم این محصول را با دقت خوبی در کشور تولید کنیم.

عطایی این سامانه را شامل ۳ بخش دانست و توضیح داد: بخش اول آن 
پهپاد پارافویل اســت که در رقابت با مولتی روترها و سایر پهپادها می تواند 
کارآمد باشد، از این لحاظ که مداومت پروازی خوبی از ۲ تا ۲0 ساعت دارد؛ 

چرا که این پهپاد با استفاده از بنزین حرکت می کند.
این محقق دانشگاه صنعتی شریف اضافه کرد: پیلوتی که می تواند داشته 
باشــد، از 15 تا 100 کیلوگرم است و ما در تلاش هستیم که این میزان را 

به ۲00 تا ۳00 کیلوگرم برسانیم.
عطایی پارفویل بارریزی را از دیگر بخش های این سامانه نام برد و گفت: 
بارریزی به ویژه در مدیریت بحران مساله مهمی است و ما این تجربه را در 
رویداد سیل سال ۹۷ داشتیم. زمانی که می خواستیم دارو و مواد غذایی را 
به آسیب دیدگان برســانیم، بارریزی ها دقت کمی داشت؛ چرا که با وزش 

باد محموله درجای دیگری فرود می آمد.
وی با بیان اینکه از این رو ما بارریزی قابل هدایت را در این سامانه پیش 
بینی کردیم، اظهار کرد: این سامانه دارای پکیج قابل هدایت است و می تواند 
محمولــه را از ارتفاع 15 کیلومتری رها کند و با دقت کمتر از 100 متر به 

زمین ارسال کنیم که این امر گام بزرگی در این زمینه است.
عطایی اضافه کرد: علاوه بر آن ما توانستیم بر اساس الگوریتم هایی جهت 

وزش باد را محاسبه کنیم.
این محقق، عکسبرداری را از دیگر بخش های این سامانه نام برد و توضیح 
داد: در این قابلیت از هوش مصنوعی و یادگیری عمیق برای عکســبرداری 
بهره بردیم، برای اینکه بتوانیم تصاویری که از سوی پهپاد به صورت آنلاین 
دریافت می شود را به سرعت طبقه بندی کنیم و بگوییم که تصویرهای گرفته 
از کوه، زمین، دریاچه و غیره اســت. به گفته وی، این سیســتم به صورت 

هوشمند متوجه خواهد شد که تصویر گرفته شده با چه موضوعی است.
این محقق با بیان اینکه دستاوردهای این طرح در ژورنال آتیری پلی با 
ضریب تاثیر ۳.۶ منتشــر شده است، گفت: در تلاش هستیم از طریق این 

سامانه بخشی از نیازهای کشور را برطرف کنیم.
عطایی، رله مخابراتی را از دیگر کاربردهای این سامانه پهپادی نام برد و 
گفت: در حال حاضر رله مخابراتی با اســتفاده از بالن های حاوی گاز هلیوم 
انجام می شود که قیمت بالایی دارد، ضمن آنکه این گاز به دلیل دارا بودن 
ذرات بســیار ریز از بالن های هوایی خارج می شــود؛ از این رو هزینه بالایی 
بــرای تزریق هلیوم دارد، به گونه ای که هر هفته 50 میلیون هزینه تزریق 
هلیوم به این بالن ها است. محقق این طرح یادآور شد: بر این اساس در تلاش 
هســتیم در نقاطی که می خواهیم پوشش دهی مخابراتی داشته باشیم، به 
جای بالن های مخابراتی از این پهپاد برای  اشتراک مخابراتی استفاده کنیم 
و در این زمینه رایزنی هایی با مسوولان در حال انجام است که آنها استقبال 

کردند تا بتوانند از این طریق هزینه های رله مخابراتی را کاهش دهند.
بــه گفته وی، نمونه ۸0 کیلوگرمی این پهپاد برای کاربرد رله مخابراتی 
مورد تست پروازی قرار گرفته است تا عملکرد آن مورد ارزیابی قرار گیرد.

عطایی با اشــاره به کاربرد این ســامانه در حوزه سمپاشی، خاطر نشان 
کرد: در حال عملیات سمپاشــی با استفاده از مولتی روترها هستیم که این 
تجهیزات مداومت پروازی کمی و هزینه بسیار زیادی را در پی دارد، ضمن 

آنکه امکان سقوط در آن وجود دارد.
وی مزیت این ســامانه را ایمن بودن آن دانســت و یادآور شد: علاوه بر 
آن، این سامانه قادر است در ابعاد وسیع اقدام به سمپاشی کند و ما نیز در 

حال رایزنی با وزارت جهاد کشاورزی هستیم.
این طرح با همکاری مهندس مهدی کلانتری از دانشــگاه تهران اجرایی 

شده است.

 در فصل بودجه ریزی به حوزه پارک ها توجه شود
مدیرکل دفتر برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
با اشــاره به پروژه هم سرمایه گذاری که با کمک صندوق نوآوری آغاز شده 
اســت، گفت: مخاطبان این پروژه پارک ها و مراکز رشد هستند و امیدواریم 

این برنامه در هفته پژوهش و فناوری به ثمر برسد. 
 دکتر مهدی کشمیری در نشست روسای پارک های علم و فناوری که به 
میزبانی پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات )فاوا( برگزار شد، اظهار کرد: در 
راستای ادغام فعالیت پارک های علم و فناوری با دانشگاه ها، امضای توافق نامه 

بین دانشگاه های استان با پارک استانی آغاز شده و این روند ادامه دارد.
کشــمیری در ادامه به آماده ســازی تعدادی از شــرکت های مستقر در 
پارک هــای علم و فناوری بــرای ورود به بازار بورس اشــاره کرد و افزود: 
امیدواریم 15 الی ۲0 شرکت تحت پوشش این برنامه قرار گیرند تا نهایتاً سه 
تا پنج شرکت حتماً وارد فرایند بورس شوند. مدیرکل دفتر برنامه ریزی امور 
فناوری وزارت علوم خاطرنشان کرد: در این زمینه با شرکت کارگزار بورس 
نیز رایزنی شــده و آماده هستیم تا شرکت ها وارد فرایند آموزش معاملات 
شوند. مشخصاً شــرکتی باید وارد این فرایند شود که قابلیت بورس پذیری 
داشته باشد؛ بدین معنا که اندوخته مالی شرکت، جهش های آن و گذشته 

خوب مالی شرکت باید مد نظر قرار گیرد.

در این روزهای کرونایی و ازدحام در استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی، 
اســتفاده از دوچرخه یکی از راه های جایگزین مناسب محسوب می شود. حتی 
آمارها هم نشان می دهد که استفاده از دوچرخه در ۶ ماه اول سال 1۳۹۹ افزایش 
چشم گیری داشته و از اواخر فروردین ماه به بعد که مردم به زندگی روزمره خود 
برگشتند و زندگی کردن با کرونا را یاد گرفتند، استفاده از دوچرخه برای جا به 

جایی در حدود 15 تا ۲0 درصد رشد داشته است.
همین آمار دقیقا درباره خرید و فروش دوچرخه هم صدق می کند اما با یک 
تفــاوت. به دلیل افزایش نــرخ دلار و تورم، قیمت دوچرخه های نو به یک بار با 
افزایش چشم گیری رو به رو شد و قدرت خرید بسیاری از افراد برای خرید آن 
کاهش پیدا کرد. همین موضوع سبب شد تا مردم به سمت خرید دوچرخه های 
دست دوم روی بیاورند که با ابتکارات مخصوص به خودشان آن ها را تر و تمیز 
کرده و استفاده می کنند. اتفاقی جالب که در نهایت هم به سود محیط زیست و 
رعایت بیشتر پروتکل های بهداشتی است و هم باعث می شود تا از نظر اقتصادی 
فشار چندانی بر خانواده ها وارد نشود. در این میان نکته ای که از همه بیشتر به 
چشم می خورد، این است که آمار خرید و فروش دوچرخه دست دوم در شهرهایی 
مانند مشهد، جوانرود، بندانزلی، بناب و قروه )استان کردستان( از سایر شهرها 
بیشتر اســت و مردم آن ها به وضوح دوچرخه سواران حرفه ای تری هستند! در 
ادامه نگاهی می اندازیم به آماری که ســایت »دیوار« از میزان آگهی های خرید 
و فروش دوچرخه منتشــر کرده و بررســی می کنیم که چرا این شهرها دارای 

بیشترین آمار دوچرخه سوار است.
 طبق آمار سایت دیوار که مربوط به ۶ ماهه اول سال 1۳۹۹ است، از تاریخ اول 
فروردین تا اول مهرماه که ویروس کرونا در کشور فراگیر شده بود، »مشهدی ها« 
در حدود ۳۹5هزار آگهی دوچرخه به ثبت رسانده اند که رقم قابل توجهی است. 
این رقم در حدود ۶.۶% کل آگهی های ثبت شده در همین بازه زمانی در شهر 
مشــهد است. اگر نگاهی به خبرها بیاندازیم، متوجه می شویم که مشهدی ها از 
گذشته علاقه زیادی به دوچرخه سواری داشته اند و هیات دوچرخه سواری این شهر 
و چندین سازمان مردم نهاد خصوصی نیز فعالیت های گسترده ای دارند. همین 
چند ماه پیش بود که شــایعه ممنوعیت دوچرخه سواری زنان در مشهد سر و 
صدای زیادی ایجاد کرد اما در نهایت همه چیز تکذیب شد و تصاویر و گزارش های 
منتشر شده از مشهد نیز نشان می دهد که ممنوعیتی در این زمینه وجود ندارد. 
مشهدی های می گویند یکی از دلایل علاقه آن ها به دوچرخه سواری این است که 

این شهر دوران گذار از تبدیل یک شهر سنتی به یک شهر مدرن را خیلی زود 
سپری کرد که چند نکته منفی برای آن ها به همراه داشت. مسافران فراوانی که 
با خودرو شخصی به این شهر سفر کرده و ترافیک های نفسگیری که آن ها ایحاد 
می کنند، یکی از این نکات منفی بود که در نهایت شــهروندان مشهد را به این 
فکر انداخت تا با دوچرخه به عبور و مرور بپردازند. کرونا و رعایت پروتکل های 
بهداشتی نیز سبب شد تا بیشتر از گذشته به دوچرخه سواری روی بیاروند. در 
کمال شگفتی، شهر »جوانرود« در استان کرمانشاه رتبه دوم در آمارهای سایت 
دیوار را دارد. از بیش از ۲1هزار آگهی ثبت شده این شهر در ۶ ماهه اول امسال 
در حدود 1400 آگهی برای دوچرخه است. در واقع ۶.4% آگهی ثبت شده در 
سایت دیوار این شهر ا مربوط به دوچرخه است که آمار بالایی محسوب می شود. 
جوانرود که سومین شهر پر جمعیت استان کرمانشاه پس از شهرهای کرمانشاه 
و اسلام آباد غرب است، در موقعیت مکانی قرار گرفته که هم خوش آب و هوا 
است و هم تقریبا مسطح است. بنابراین برای دوچرخه سواری یکی از شهرهای 
مناسب به شمار می رود که مردم آن نیز به خوبی از این موقعیت استفاده می کنند. 
این شهر  از شمال به اورامان لهون و پل دو آب، از جنوب به شهرستان سرپل 
ذهاب و از شرق به کرمانشاه و از غرب به خاک عراق متصل است و هیات های 
دوچرخه سواری و انجمن های مردم نهاد این شهر نیز بسیار فعال هستند. اهالی 
»بندر انزلی« بــا ثبت ۹۸5۲ آگهی دوچرخه از میان حدود 1۶00 آگهی ثبت 
شــده در شش ماهه اول امسال رتبه سوم را به خود اختصاص داده اند و %5.۹ 

آگهی های ثبت شده در دیوار این شهر مربوط به بندر انزلی است.
 مردم شــهر »بناب« با حدود 100 هــزار نفر جمعیت در رتبه چهارم ثبت 
آگهی های دوچرخه قرار گرفته اند و حدود 5.4% آگهی های منتشر شده در دیوار 
مردم این شهر برای خرید و فروش دوچرخه دسته دوم است. در شش ماه اول 
امسال بیش از 11هزار آگهی توسط مردم این شهر ثبت شده که ۶1۹ عدد آن 
مربوط به دوچرخه بوده است. اهالی بناب از نظر ورزش و به خصوص دوچرخه 
سواری بسیار مشهور است و تا به حال چندین همایش دوچرخه سواری داشته اند 

که به عنوان بزرگ ترین همایش دوچرخه سواری در ایران ثبت شده است.
 یکی از نکات جالب آمار آگهی های فروش دوچرخه دســت دوم در ۶ ماهه 
اول امســال این است که 5 شهر به طور مشترک در رتبه پنجم قرار گرفته اند. 
شهرهای قروه )استان کردستان( بیش از 1۶00 آگهی، نورآباد )استان لرستان( 
بیش از 1100 آگهی، ســر پل ذهاب )کرمانشاه( بیش از 1۳00 آگهی، خلخال 
)اردبیل( بیش از ۳۹۲ آگهی و شاهین دژ )آذربایجان غربی( بیش از ۳۲0 آگهی 
خریــد و فروش دوچرخه به ثبت رســانده اند. در نتیجــه 4.۸% آگهی ها برای 
شهرها فوق مربوط به خرید و فروش دوچرخه است و این شهرها جزو شهرهای 
دوستدار دوچرخه شناخته می شوند. یکی دیگر از نکات مورد بررسی ما این است 
که ببینیم شهرهای بزرگ چه وضعیتی در استفاده از دوچرخه در ۶ ماهه اول 
امسال دارند. تهرانی ها از میان 1۸4 شهر در رتبه 14۹ آگهی های دوچرخه در 
سایت دیوار قرار گرفته اند و در ۶ ماهه اول امسال بیش از ۲50هزار آگهی خرید 
و فروش دوچرخه در سایت دیوار به ثبت رسانده اند. شیرازی ها با ثبت بیش از 
54هزار آگهی دوچرخه در رتبه 14۶ قرار دارند، مردم اردیبل با بیش از 15هزار 
آگهــی دوچرخــه در رتبه ۹5 و اصفهانی با بیش از ۶4 هزار آگهی دوچرخه در 

رتبه 1۲0 جای گرفته اند. 

 رابطه جالب کرونا و افزایش دوچرخه سواری در کشور

۹X ۵ دلیل برای خرید آنر

آنر ۹X یکی از گوشــی های هوشمند موجود در بازار ایران است که طراحی 
نوآورانه اش کاربران بســیاری را به سمت خود جذب می کند، همراه ما باشید تا 

نگاهی به این محصول دوست داشتنی داشته باشیم.

 نمایش گر تمام صفحه
آنر ۹X از یک صفحه نمایش ۶.5۹ اینچی FullView با کم ترین میزان حاشیه  
و نسبت تصویر دیدنی 1۹.5 به ۹ و بدون ناچ یا حفره نمایشگر بهره می برد، که 
در نوع خود بی نظیر اســت.   این نمایش گر تمام صفحه لذت کار با یک گوشی 

موبایل را برای کاربر دو چندان می کند.  

 دوربین سلفی پاپ آپ
آنر با حذف دوربین سلفی از روی نمایش گر وسعت عمل بیشتری به کاربران 
داده و دوربین را بصورت پاپ آپ طراحی کرده اســت. این دوربین ســلفی 1۶ 
مگاپیکســلی است و در زمان ســقوط تلفن همراه، به سرعت به داخل جایگاه 

خود باز می گردد.  

 دوربین سه گانه 48 مگاپیکسلی
هرچند آنر ۹X یک محصول میان رده به شمار می رود، اما آنر دوربین بسیار 
با کیفیت 4۸ مگاپیکسلی مشابه دوربین HOONOR View ۲0 را به این گوشی 
آورده اســت. این مجموعه سه گانه از سنسور 4۸ مگاپیکسلی نرمال، سنسور ۸ 
مگاپیکسلی فوق عریض و سنسور ۲ مگاپیکسلی عمق میدان تشکیل شده است. 

از سوی دیگر وجود هوش مصنوعی باعث می شود تا ۹X عملکرد قابل قبولی در 
عکاسی به نمایش بگذارد. با استفاده از قابلیت Night Mode امکان ثبت تصاویر 
هیجان انگیزی در شب و فضاهای کم نور وجود دارد. علاوه بر این مودهای متعدد 
دیگری مثل عکاسی پانوراما، حالت تعویض فوکوس، HDR، اسکن مدارک، حالت 

حرفه ای و... در این گوشی موجود است.  

 سخت افزار قدرتمند
قلب تپنده آنر ۹X را پردازنده قدرتمند ۷10F KIRIN در کنار 4 یا ۶ گیگابایت 
رم تشکیل می دهد. همچنین آنر ۹X در دو نسخه ۶4 و 1۲۸ گیگابایتی به بازار 
عرضه شده است. این سخت افزار قدرتمند توانایی اجرای تعداد زیادی اپلیکیشن 
بصورت هم زمان و اجرای کاملا روان بازی های گرافیکی مورد علاقه شما را دارد.  

 نرم افزار به روز
آنر ۹X علاوه بر دریافت آخرین نسخه اندروید، تمام به روزرسانی های امنیتی 
اندروید را نیز دریافت می کند. همچنین امکان استفاده از سرویس های گوگل و 
اپلیکیشن های مرتبط با آن در آنر ۹X فراهم است و بدون هیچ مشکلی می توانید از 
این سرویس ها استفاده کنید.  درحال حاضر فروشگاه موبایلتو این گوشی ارزشمند 
را با تخفیف ویژه و یک عدد »هدست بلوتوث« به مدت محدود به کاربران عرضه 
می کند. اگر شما هم علاقه مند به خرید یک گوشی منحصربه فرد هستید، زمان 
را از دست ندهید و همین حالا با مراجعه به فروشگاه اینترنتی موبایلتو اقدام به 

خرید ۹X HONOR کنید و از تخفیف و جایزه ویژه آن بهره مند شوید.


